
Της Κυριακής

48 ΧΡΟΝΙΑ «Η ΣΗΜΕΡΙΝΗ»
Στηρίζουμε 

τη δημοκρατία,
ελέγχουμε την 

εξουσία και 
γράφουμε ιστορία

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

ΘΕΣΗ 

Τα κόμματα έχουν τη 
δική τους ιστορία. 
Και κλείνουν τον 

κύκλο τους. Είτε προσω-
ρινά, μέχρι να ανασυντα-
χθούν και ν’ αποκτήσουν 
νέα ταυτότητα, είτε άπαξ 
και διά  παντός.  Και εδώ 
εγείρεται ένα σοβαρό ερώ-
τημα: Τι συμβαίνει στον 
∆ΗΣΥ; Το μόνο επί του 
παρόντος σίγουρο είναι 
ότι βρίσκεται σε εμφύλιο 
πόλεμο… 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Τα καρκινώματα 
του ∆ΗΣΥ…
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Τι θα πρέπει να εξη-
γήσει ο Πρόεδρος για 
την τουρκοδιζωνική 
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΑΝΤΗΣ ΛΟΪΖΟΥ 
Η επίσκεψη του 
Υπουργού Άµυνας 
στην Ελλάδα ΣΕΛΙ∆Α 2

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ 
Ν. ∆ΕΡΒΗΣ

Οι «ιππότες της 
µάσας» και τα 
«τρωκτικά του 

προϋπολογισµού» 
ΣΕΛΙ∆ΕΣ 14-15

ΥΠΟΥΡΓΟΣ 
∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Στο «γήπεδο» της 
Νοµικής Υπηρεσίας 
η µπάλα  για επο-
πτεία των Συ.Φι.

ΣΕΛΙ∆Α 18

ΜΑΖΙ 
ΤΟ ECONOMY 
TODAY

04.02.2024

Σωρεία παρατυπιών, λανθασµένων χειρισµών και αδυναµιών από την Κοινοπραξία, 
αλλά και µία τρύπια σύµβαση τινάζουν στον αέρα το έργο υλοποίησης του τερµατικού 
παραλαβής και επαναεριοποίησης υγροποιηµένου φυσικού αερίου (LNG) στο Βασιλι-

κό. Ένα έργο, που έπρεπε να παραδοθεί τον Ιούλιο του 2020. 42 µήνες µετά και η ολοκλή-
ρωση του έργου µοιάζει όνειρο απατηλό, την ώρα που τις ζηµιές τις επωµίζεται ο Κύπριος 
καταναλωτής, εξαιτίας της αναβολής της έλευσης φυσικού αερίου. ΣΕΛΙ∆Α 19

ΕΜΦΥΛΙΟΣ
στον ∆ΗΣΥ 

που αιµορραγεί

Τα στρατόπεδα, 
ο ρόλος του Νίκου 
Αναστασιάδη και 
το στοίχηµα στις 

επικείµενες εκλογές 
ΣΕΛΙ∆Α 17

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Οι Τούρκοι βαρούν τον 
αµανέ των δύο κρατών

Ολγκίν Κουεγιάρ και Χριστοδουλίδης 
χορεύουν στους ρυθµούς του

ΣΕΛΙ∆Α 16

Μια χαρά τα πάνε στο 
πεδίο της µάχης τα «100ρια» 

στην Ουκρανία, τα οποία 
εµείς είχαµε σε αχρησία…

Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.Έστειλαν πίσω στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ.

Κοροϊδία, εκβιασµοί χωρίς τέλος, µε την Κυβέρνηση 
δέσµια λαθών και τους πολίτες 

να πληρώνουν το κόστος 

ΤΡΥΠΕΣ 
εκατοµµυρίων 
στο τερµατικό 
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Συνέχεια από την 1η σελίδα

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
είχε ιδρυθεί σε άλλες εποχές. Και 
σήμερα αντιμετωπίζει σοβαρά 
εσωτερικά προβλήματα. Χωρίς 
να υπάρχει επί του παρόντος 
ένα αξιόπιστο δίκτυ ασφαλείας. 
Η υφιστάμενη Πρόεδρος Αννί-
τα Δημητρίου επιστρατεύτηκε 
για να κλείσει τις πληγές, που 
προκλήθηκαν στις τελευταίες 
προεδρικές εκλογές, μεταξύ των 
πρώην Προέδρων του κόμματος, 
Νίκου Αναστασιάδη και Αβέρωφ 
Νεοφύτου. Οξύνθηκαν, δε, από 
την υποψηφιότητα Νίκου Χρι-
στοδουλίδη και την εκλογή του 
στην Προεδρία της Δημοκρατίας. 
Το γεγονός, όμως, αυτό ήταν η 
κορυφή του παγόβουνου. 

Επί μακρόν, ο ΔΗΣΥ έχει 
κρίση ταυτότητας. Από κόμμα 
αρχών και αξιών, από κόμμα των 
εθνικοφρόνων και της πολιτικής 
θέσης «την πατρίδα ουκ ελάττω 
παραδώσω», έχει καταστεί χώρος 
της ρουσφετοκρατίας και ενός 
εκσυγχρονισμού, που καθημερι-
νά συγκρούεται όχι μόνο με τους 
ψηφοφόρους του, αλλά και με 
την ίδια την ιδεολογία του. Αυτήν 
της συντηρητικής και κλασικής 
ή, αν θέλετε, της λαϊκής δεξιάς 
από τη μια, και εκείνη των νεο-
φιλελεύθερων αντιλήψεων από 
την άλλη, που στηρίζονται σε μια 
εξεζητημένη, για την πλειοψηφία 
του κόσμου, «αρχή»: Αυτήν, δη-

λαδή, του «money talks». Που 
είναι αντίθετη με μιαν άλλη κλα-
σική αρχή του Κυριάκου Μάτση, 
επί της οποίας οικοδομήθηκε ο 
ΔΗΣΥ και λέει: «Ου περί χρη-
μάτων των αγώνα ποιούμεθα, 
αλλά περί αρετής». 

Υπάρχει, λοιπόν, κρίση ιδεο-
λογικής και πολιτικής ταυτότητας 
εντός του ΔΗΣΥ, που ήταν πάντα 
κρυμμένη κάτω την πολυσυλλε-
κτικότητα και την εξουσία. Τώρα, 
αναδύεται στην επιφάνεια, λόγω 
των συγκρούσεων ανάμεσα στην 
ηγετική ομάδα και της σαφούς 
διάστασης απόψεων, που υπάρ-
χει μεταξύ της πυραμίδας του 
κόμματος και της λαϊκής βάσης. 
Εάν τα πράγματα δεν ήταν έτσι 
και ήταν αλλιώς, ούτε εμφύλιος 
πόλεμος θα υπήρχε, ούτε διαρ-
ροή ψηφοφόρων.        

 Είναι, μάλιστα, πρόδηλον ότι 
η Αννίτα Δημητρίου βρέθηκε 
μεταξύ των συμπληγάδων του 
κομματικού δεινοσαυρισμού και 
των ιδεολογικών και πολιτικών 
αντιφάσεων. Και όχι μόνο επαρκή 
στήριξη δεν έχει, αλλά υποσκάπτε-
ται. Εδώ, όμως, είναι που καλείται 
να αποδείξει εάν μπορεί να σώσει 
το καράβι, που μπάζει νερά, ή 
εάν θα εξελιχθεί σε μια τραγική 
Ιφιγένεια, η οποία  θα θυσιαστεί, 
μαζί με τον ΔΗΣΥ, στον  βωμό 
της κομματικής παρακμής και της 
αλληλοεξόντωσης των προκατό-
χων της, που τρώνε καθημερινά 
ως καρκίνωμα τον ΔΗΣΥ… 
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ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
Για έγκυρη και αξιόπιστη ενηµέρωση στο 

www.simerini.com.cy

Σ
τις 3 Φεβρουαρίου 
1976 γεννήθηκε η 
πιο ανατρεπτική, 
επαναστατική και 
μαχητική κυπρια-
κή εφημερίδα, με 
το εύηχο όνομα «η 

Σημερινή». Μια ομάδα καταξιωμέ-
νων δημοσιογράφων βούτηξαν τις 
γραφίδες τους στο αίμα 
της καρδιάς τους 
και, με γνώμονα 
τη σωτηρία και 
απελευθέρωση 
της Κύπρου από 
τον τουρκικό ζυγό, 
ίδρυσαν μια εφημε-
ρίδα, η οποία έφερε 
πραγματική επανά-
σταση στα δημοσιο-
γραφικά και πολιτικά, 
κοινωνικά και οικονο-
μικά δρώμενα του τό-
που, με αποκαλύψεις, 
έρευνες, ρεπορτάζ και 
μαχητική αρθρογραφία. Η ιστορία 
της ενσαρκώνεται από τους εμπνευ-
στές της ίδρυσής της - Κωστή Ν. 
Χατζηκωστή, Λευτέρη Σωτηρίου, 
Αντώνη Φαρμακίδη, Δημήτρη 
Παπαδημήτρη, Φάνο Κωνστα-
ντινίδη, Γλαύκο Ξένο και Αλέκο 

Κωνσταντινίδη - και μετουσιώνεται 
σήμερα από αρθρογράφους, όπως ο 
Κωστής Ν. Χατζηκωστής, ο Σάββας 
Ιακωβίδης, ο Λάζαρος Μαύρος, ο 
Γιάννος Χαραλαμπίδης, και μία 
πλειάδα επίλεκτων και εκλεκτών 
συνεργατών και αρθρογράφων, που 
αποτυπώνουν, καταγράφουν και 

αναλύουν με σοβαρότητα, 
ποιότητα και σεβασμό στον πολίτη, 
την πολιτική και άλλη επικαιρότητα. 

Φέτος, η «Σημερινή» συμπλη-
ρώνει 48 χρόνια ζωής και ιστορί-
ας. Μιας ιστορίας γεμάτης αγώνες 
και ακούραστης προσφοράς στον 
κυπριακό Ελληνισμό. Πλέον, κυ-

κλοφορεί σε εβδομαδιαία βάση, 
κάθε Κυριακή, και συνεχίζει το έργο 
της με σύνθημα το «Στηρίζουμε τη 
δημοκρατία, ελέγχουμε την εξουσία 
και γράφουμε ιστορία». Την ίδια 
ώρα, επιχειρώντας να αφήσει το 
στίγμα της και στον διαδικτυακό 
χώρο, παρεμβαίνει μέσω της ιστο-
σελίδας της www.simerini.com.cy. 

Καθημερινά οι αναγνώστες 
της μπορούν να ενη-
μερώνονται έγκυρα 
και αξιόπιστα, με ανα-
λύσεις και ειδήσεις που 
αγγίζουν τον πυρήνα 
των προβλημάτων τους. 
Για όσους αγαπούν την 
ενημέρωση και θέλουν 
να σκέφτονται… ελεύθερα 
και καλά. 

Η σκέψη για τη γέν-
νηση της «Σ» άρχισε να 
φυτρώνει από την άνοιξη 
του 1974. Σε σχετικό του 
κείμενο ο κ. Κώστας Ν. Χα-

τζηκωστής θυμάται πως, μετά το 
κλείσιμο της κύριας εφημερίδας 
της Κύπρου «Ελευθερία», άρχισε 
να σκέφτεται ότι έπρεπε να εκδοθεί 
μία καινούργια εφημερίδα, που 
να εκφράζει τη νέα εποχή. Μια 
εποχή που έβγαινε από εθνικές, 

48 χρόνια 
«η Σημερινή» 
1976-2024: Στηρίζουμε τη δημοκρατία, 
ελέγχουμε την εξουσία και γράφουμε ιστορία

1999: 16 Φεβρουαρίου 
Η «Σ» δημοσιεύει κατά παγκόσμια αποκλειστικότητα τη σύλληψη του Κούρ-
δου ηγέτη Αμπντουλάχ Οτσαλάν, με τίτλους: «Δραματικές μεταμεσονύχτιες 
εξελίξεις. Συγκεχυμένες πληροφορίες αναφέρουν: Συνελήφθη ο Οτσαλάν. Οι 
Κούρδοι ισχυρίζονται ότι βρίσκεται στα χέρια των Τούρκων. Ρέππας: Αναχώ-
ρησε από την ελληνική πρεσβεία στην Κένια και αγνοείται η τύχη του». Γράφει 
η «Σημερινή» κατά παγκόσμια αποκλειστικότητα: «Δραματικές εξελίξεις 
σημειώθηκαν, ψες, γύρω στις 10 η ώρα Κύπρου, στην υπόθεση Αμπντουλάχ 
Οτσαλάν. Πληροφορίες της «Σ» αναφέρουν ότι ο Κούρδος ηγέτης είχε συλλη-
φθεί από τις Αρχές της Κένιας. Ο Οτσαλάν κρυβόταν στην ελληνική πρεσβεία 
και, σύμφωνα με τις πρώτες κουρδικές πληροφορίες, προδόθηκε από σήμα 
που δόθηκε, άγνωστο ποιος το έστειλε, στην Αθήνα. Η παρουσία του Οτσαλάν 
στην πρεσβεία της Κένιας ήταν μέρος σχεδίου, που είχε ως τελικό σκοπό τη 
μετάβασή του σε ασφαλές καταφύγιο στον Ινδικό Ωκεανό».



ψυχικές και οικονομικές 
στάχτες και από τα ερείπια 
του 1974. Έτσι, τον Ιούνιο 
του 1975 συναντήθηκε με 
τον Αλέκο Κωνσταντινί-
δη (πρώην συντάκτη της 
εβδομαδιαίας εφημερί-
δας «Ελεύθερον Βήμα») 
και αποφάσισαν να προ-
χωρήσουν στην έκδοση 
μιας νέας εφημερίδας. 
Στις συναντήσεις που 
ακολούθησαν, η νέα 
εφημερίδα άρχισε 
να παίρνει μορφή. 
Η στελέχωση, οι μέ-
τοχοι που θα συμμετείχαν στην 
εκδοτική εταιρεία, καθώς και ποιοι 
συντάκτες και συνεργάτες θα συμ-
φωνούσαν με τις βασικές πολιτικές 
κατευθύνσεις της εφημερίδας ήταν 
τα θέματα πολλών συναντήσεων 
και συζητήσεων. Κάποια στιγμή 
απευθύνθηκαν στον αξιόλογο 
παλαιό δημοσιογράφο Αντώνη 

Φαρμακίδη. Τον ενημέρωσαν 
για την απόφασή τους και του 
ζήτησαν να συμμετέχει κι αυτός 
στο εγχείρημά τους. Απάντησε 
θετικά. Κι έτσι έγιναν τρεις.

Στα τρία ιδρυτικά μέλη προ-
στέθηκαν αργότερα ο Γλαύκος 
Ξένος, γνωστός και επιτυχημένος 

δημοσιογράφος, και ο Ελευθέρι-
ος Σωτηρίου, παλαιός πρόεδρος 
της ΠΟΕΔ, καθώς και οι Φάνος 
Κωνσταντινίδης και Δημήτρης 
Παπαδημήτρης. Το κεφάλαιο 
της εταιρείας που κατατέθηκε ήταν 
7.000 κυπριακές λίρες. Έδωσαν 
από 1.000 λίρες ο κάθε μέτοχος ή 

συνεργάτης. Έτσι ξεκίνησε η στε-
λέχωση της «Σημερινής» -όνομα 
που τελικά έδωσε ο Κώστας Χα-
τζηκωστής- αφού συζητούσαν 
επί μέρες χωρίς να καταλήγουν. 
Προσελήφθησαν δραστήριοι νέοι 
δημοσιογράφοι, όπως οι Σάββας 
Ιακωβίδης, Φίλιππος Στυλιανού, 

Ζαχαρίας Κυριάκου, Νάνσια Πα-
λάλα και Αντρούλα Ταραμουντά. 
Ιδρύθηκε η εταιρεία που θα εξέδιδε 
την εφημερίδα, νοικιάστηκαν γρα-
φεία στο Μέγαρο Κάνθερ, όπου 
θα στέγαζαν την όλη προσπάθεια, 
και η εφημερίδα ήταν γεγονός. Η 
προσπάθεια επιβολής της άρχιζε… 

«Η Σημερινή», στα 48 
χρόνια ζωής της, ηγή-
θηκε πολλών αγώνων 
και καταξιώθηκε στη 

συνείδηση των πολιτών 
ως η εφημερίδα της μά-
χιμης και μαχητικής δη-
μοσιογραφίας, μα, πάνω 

απ’ όλα, ως η εφημε-
ρίδα που συλλογάται 

καλά, επειδή συλλογάται 
ελεύθερα!
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Στις 3 Φεβρουαρίου του 
1976 σηματοδοτείται μια 
ιστορική αλλαγή στα εκδο-

τικά δρώμενα του τόπου, αφού 
εκδίδεται το πρώτο φύλλο της 
«Σημερινής». Στην πρώτη έκδοσή 
της η «Σημερινή» φιλοξενεί την 
ιστορική συνέντευξη του Γλαύ-
κου Κληρίδη, τότε Προέδρου της 
Βουλής και Συνομιλητή. Γίνεται 
για πρώτη φορά τοποθέτηση της 
δικής μας πλευράς στην εξεύρε-
ση λύσης του Κυπριακού. Τίτλος 
της συνέντευξης: «Ο Κληρίδης 
μάς είπε» και υπότιτλος: «Τι θα 
ζητήσει, τι θα προτείνει και ποια 
τα εμπόδια - Πρώτα θα υποβά-
λουμε προτάσεις για το εδαφικό. 
Χαράσσονται σήμερα στο Χάρ-
τη. Θα συζητήσουμε με βάση τη 
συμφωνία των Βρυξελλών». 

Στην πρώτη σελίδα αριστερά, 
δίστηλο σε πλαίσιο, δημοσιεύεται 
το άρθρο - συμβόλαιο της «Σημε-
ρινής» με τους αναγνώστες της, 
με τίτλο: «Σας δίνουμε τον λόγο 
μας». Στο άρθρο αναγράφονται 
τα εξής αποσπάσματα: 

«Αν μπορούσαμε θα βου-

τούσαμε σήμερα τις πέννες 
μας στο αίμα της καρδιάς μας, 
για να υπογράψουμε ένα Ιερό 
συμβόλαιο μαζί σας. Νιώθουμε 
ταραχή και συγκίνηση γιατί μας 
κρατάτε στα χέρια σας, μας διαβά-
ζετε, μας κρίνετε. Είναι η πρώτη 
φορά που επικοινωνούμε τόσο 
ελεύθερα και αδέσμευτα με σας. 
Μπορεί να δώσαμε ώς τώρα τη 
ζωή μας στο χαρτί και στο μελάνι. 
Στα φύλλα όμως που γράφαμε 
πριν, χειριζόμαστε τον λόγο χωρίς 
να έχουμε λόγο. Τα φύλλα αυτά 
ανήκαν σε επιχειρήσεις.

»Η ‘‘Σημερινή’’ ανήκει στις πέν-
νες μας. Στην ελεύθερη σκέψη. 
Είναι ένα κομμάτι του εαυτού μας... 

»Οι πέννες μας δεν θα γίνουν 
υπηρέτες κανενός. Θα ’ναι όπλα 
για την προστασία αρχών, μέσα για 
έρευνα και υπεύθυνο προβλημα-
τισμό, προβολής της αλήθειας σ’ 
όλο το βάθος της. Θα υπηρετούν 
το γενικό καλό...

»Ένας από τους πρώτους στόχους 
της ‘‘Σημερινής’’ είναι να κεντρίσει 
τις ευθύνες και το ενδιαφέρον όλων 
για τα κοινά. Να τους δώσει την αλή-

θεια των όσων συμβαίνουν. Γιατί, 
όπως έγραψε και ο ευαγγελιστής, η 
αλήθεια ελευθερώνει τη σκέψη. Και 
απ’ αυτήν την ιεράν ρήση αντλούμε 
ένα μεγάλο ποσοστό του χρέους 
μας προς τον αναγνώστη. Για να 
’ναι κυρίαρχος ο λαός σε έναν 
τόπο πρέπει να έχει βούληση 
ορθή. Να γνωρίζει κάθε μέρα 
το σήμερα σ’ όλο του το πλάτος. 
Η ορθή πληροφόρηση, λοιπόν,  εκ-
φράζει την πραγματική δημοκρατία. 
Διασφαλίζει την κυριαρχία του λαού...

»Εμείς φιλοδοξούμε να 
προσφέρουμε στον καθένα την 
αλήθεια γυμνή, για να μπορεί να 
κρίνει ελεύθερα. Για να ’χει βάρος 
η γνώμη του. Έτσι νιώθουμε την 
αποστολή μας στη νέα μας προ-
σπάθεια. Κι αυτές τις υποχρεώσεις 
μας απέναντί σας θα εκφράζουν 
οι σελίδες της ‘‘Σημερινής’’. Γι’ 
αυτό σας μιλήσαμε στην αρχή για 
συμβόλαιο Ιερό, που θέλαμε να 
υπογράψουμε μαζί σας, αγαπητοί 
αναγνώστες. Και επειδή τούτο εί-
ναι αδύνατο, περιοριζόμαστε να 
σας δώσουμε τον λόγο μας ότι:

- Ποτέ δεν θα θυσιάσουμε 

την αλήθεια 
για το κέρδος το δικό 
μας ή οποιουδήποτε άλλου.

- Πάντοτε θα προσπαθούμε να 
σας ενημερώνουμε αντικειμενικά 
και να σχολιάζουμε το κάθε τι 
ελεύθερα.

- Στις στήλες μας θα υπάρχει 
πάντα χώρος για τις δικές σας 
απόψεις. Η ‘‘Σημερινή’’ θα ’ναι, 
δηλαδή, όχι μόνο η έπαλξη των 
δέκα ηνωμένων δημοσιογράφων, 
αλλά και το ελεύθερο βήμα όλων.

- Για τους συνεργάτες μας 
καθιερώνουμε για πρώτη φορά 
στην Κύπρο τον θεσμό της ρήτρας 
συνειδήσεως, που επιτρέπει την 
άρνηση να γράψει ένας κάτι που 

δεν πιστεύει...
- Θα σας πείσουμε με 

έργα ότι η «Σημερινή» δεν 
είναι μία ακόμη εφημερί-

δα, αλλά η εφημερίδα που 
έλειπε.

»Κατεβαίνουμε στον στίβο 
της πάλης για την επιβίωση και 

τη σωτηρία του τόπου μας, ζη-
τώντας όχι μόνον αναγνώστες. 

Αλλά και συναθλητές. Η ιστορία 
μάς επιφύλασσε σκληρή μοίρα. 
Ταυτόχρονα, όμως, μας έκανε την 
τιμή να κτυπήσει την πόρτα μας για 
να μας ζητήσει να αγωνιστούμε για 
τα ιδανικά μας, για τα όσια και τα 
ιερά μας. Ο λόγος μας στον αγώνα 
αυτό δεν θα ’ναι κούφιο σύνθημα. 
Θα ’ναι συγκεκριμένη προσφορά. Η 
υπεύθυνη σκέψη, η ορθή εκτίμηση 
καταστάσεων και δυνατοτήτων, η 
ελεύθερη γνώση κι η συζήτηση 
είναι όπλα απαραίτητα. Ανοίγουν 
ορίζοντες και δρόμους.

»Από σε, αγαπητέ αναγνώστη, 
το μόνο που περιμένουμε είναι 
κατανόηση, συμπαράσταση και 
επαγρύπνηση...

ΟΙ ΔΕΚΑ». 

1976: 3 Φεβρουαρίου 

2002: 
13 Νοεμβρίου 
Η «Σ» δημοσιεύει τον χάρτη του Β΄ 
Σχεδίου Ανάν, με τον οποίο δίδεται 
στους Τούρκους 28,5% του εδάφους 
και στους Έλληνες 71,5%. Με τον 
χάρτη αυτό, περιοχές της Καρπασίας, 
της Αμμοχώστου και της Μόρφου 
υπάγονται σ’ ελληνοκυπριακή διοίκη-
ση. Χαρακτηριστικοί είναι οι τίτλοι της 
εφημερίδας για το εκτρωματικό αυτό 
σχέδιο του ΓΓ του ΟΗΕ: «Τρικέφαλη 
Ομοσπονδία με κρατικές κυριαρχίες 
και ισοτιμίες. Και τρεις ιθαγένειες». 

2003: 22 και 24 Απριλίου 
Η «Σ» αποκαλύπτει τις προθέσεις του Ντενκτάς για 
άνοιγμα των οδοφραγμάτων. Στο πρωτοσέλιδο ο τίτλος 
αναφέρει: «Νέα τεχνάσματα Ντενκτάς – Εξαγγέλλει 
μονομερή μέτρα διακίνησης Ε/κ και Τ/κ μεταξύ κατεχο-
μένων και ελεύθερων περιοχών». Μεταξύ άλλων, στο 
αποκαλυπτικό ρεπορτάζ αναφέρεται ότι οι Τούρκοι δεν 
έχουν δώσει λεπτομέρειες ποιους ελέγχους θα ασκούν 
και αν θα υπογράφουν όσοι επιθυμούν να μεταβούν 
στα κατεχόμενα έντυπα του ψευδοκράτους ή εάν θα 
δείχνουν διαβατήρια. Δύο μέρες μετά, στις 24 Απριλίου 
2003, ο τίτλος της εφημερίδας λέει «Στα σπίτια μας με 
διαβατήριο - Οι Τ/κ σπεύδουν κατά χιλιάδες στις ελεύ-
θερες περιοχές και ζητούν επανένταξη στην Κυπριακή 
Δημοκρατία».

2004: 25 Απριλίου 
Η πολυμέτωπη εκστρατεία υπέρ του Σχεδί-
ου Ανάν υπέστη πανωλεθρία. Ο Κυπριακός 
Ελληνισμός είπε «ΟΧΙ» στο σχέδιο και 
ματαίωσε οριστικά τα σχέδια των Αγγλοα-
μερικανών και των Τούρκων, για τριχοτό-
μηση της Κύπρου. Τ’ αποτελέσματα του 
δημοψηφίσματος ήταν: ΟΧΙ 76% και ΝΑΙ 
24%. Στο αντίστοιχο δημοψήφισμα των 
Τουρκοκυπρίων είπε ΝΑΙ στο σχέδιο Ανάν 
5 το 64%. Η «Σημερινή», υπήρξε πρωτο-
πόρος της εκστρατείας κατά του «Ναι» και 
εξηγούσε στον λαό με άρθρα και ρεπορτάζ 
τη θέση της. 
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Ε
νώ οι Τούρκοι εξο-
πλίζονταν με δυνά-
μεις πυροβολικού 
και άλλως πως, η 
Εθνική Φρουρά, στο 
πλαίσιο της δήθεν 
αναδιοργάνωσης 

και εκσυγχρονισμού,  αποφάσισε 
το 2021-2022 την απόσυρση μιας 
Μοίρας ρυμουλκούμενων πυροβό-
λων 155 χιλιοστών, 18 στο σύνολο, 
και την επιστροφή τους στην Ελλάδα, 
από την οποία προήλθαν.  

Διαφορετικές σκέψεις 
και τα σερβικά πυροβόλα 

Βεβαίως, το ερώτημα είναι κατά 
πόσον υπάρχει η πολυτέλεια απαλ-
λαγής βαρέων οπλικών  συστημά-
των, και δη  πυροβόλων, στο πλαίσιο 
του οποιουδήποτε εκσυγχρονισμού, 
χωρίς την επαρκή  αντικατάστασή 
τους και όταν ο Αττίλας, όχι απλώς 
ενισχύει τις μονάδες πυροβολικού, 
αλλά έχει πλείστες εξ αυτών παρα-
ταγμένες, έτοιμες για δράση. Επί 
τούτου θα μπορούσε να ισχυριστεί 
κάποιος ότι τα πυροβόλα Μ114 των 
155 χιλιοστών επιστράφηκαν στην 

Ελλάδα, αλλά αντικαταστάθηκαν με 
σύγχρονα αυτοκινούμενα πυροβόλα 
155 χιλιοστών από τη Σερβία, τύπου 
Nora B52KE. Όμως, η αντικατάσταση 
δεν είναι πλήρης… Πρόκειται για ένα 
άλλο κεφάλαιο, που σχετίζεται και με 
άλλα θέματα, το οποίο προσπερνούμε 
επί του παρόντος.

Η απόφαση για την απόσυρση 
των ρυμουλκούμενων  πυροβό-
λων 155 χιλιοστών δεν στηρίχθηκε 
μόνο στον εκσυγχρονισμό, αλλά 
και σε άλλες μεταβλητές, όπως είναι 
η έλλειψη επαρκούς επάνδρωσης  και 
πυρομαχικών, τα οποία έληγαν και 
θα έπρεπε ν’ αντικατασταθούν. Επί 
τούτου μάλιστα υπάρχει αντίλογος, που 
αποτυπώνεται στα εξής επιχειρήματα: 

1. Πυρομαχικά για τα ρυμουλκού-
μενα πυροβόλα των 155 χιλιοστών 
θα ήταν δυνατόν να αγοραστούν ή/
και να έρθουν μέσω Ελλάδος ή άλ-
λης προμηθεύτριας χώρας. Πάντως, 
στο ΓΕΕΘΑ υπήρχαν διαφορικές με 
τη Λευκωσία απόψεις ως προς την 
απόσυρση των εν λόγω πυροβόλων.  
2. Τα ίδια πυροβόλα εξακολουθούν 
να είναι επιχειρησιακώς ενεργά σε 
πολλούς στρατούς. Όταν οι Τούρκοι 
την ίδια περίπου περίοδο μετέφε-
ραν στα κατεχόμενα αυτοκινούμενα 
πυροβόλα, ουδόλως απέσυραν τα 
ιδίου τύπου ρυμουλκούμενα 155 
χιλιοστών. Το αντίθετο συνέβη, τα δι-
ατήρησαν και ενίσχυσαν τον όγκο και 
τη δύναμη πυρός τους, στοχεύοντας 
-όπως αυτές οι στήλες αποκάλυψαν 

την περασμένη Κυριακή- ζωτικούς 
στόχους στις ελεύθερες περιοχές, 
αλλά και για άλλους επιχειρησιακούς 
και πολιτικούς λόγους. Σημειώνεται 
ότι τα ρυμουλκούμενα πυροβόλα 
των 155 χιλιοστών  έχουν βεληνεκές 
περί τα 15 χιλιόμετρα. Υπάρχει η 
στρατιωτική αντίληψη ότι δεν «πετάς» 
οποιοδήποτε οπλικό σύστημα εφό-
σον μπορεί να χρησιμοποιηθεί και 
να προκαλέσει κόστος στον εχθρό. 

Το ερώτημα και ο Αττίλας 
Ειδικώς για τα ρυμουλκούμε-

να των 155 χιλιοστών εγείρεται το 
εξής ερώτημα: Για τον Αττίλα είναι 
χρήσιμα, που είναι αρτιότερος στρα-
τός, και για την Εθνική Φρουρά όχι; 
Από την άλλη, προβάλλεται άλλο 
ένα επιχείρημα: Ότι, δηλαδή, δεν 
υπάρχει η δυνατότητα επαρκούς 
επάνδρωσης. Υπό αυτές, όμως, τις 
συνθήκες, κάποιος άλλος θα μπορού-
σε να ισχυριστεί ότι η αναδιάρθρωση 
της Εθνικής Φρουράς δεν έγινε με 
τον ορθό τρόπο και ότι η μείωση της 
θητείας,  όπως έγινε, ήταν λανθα-
σμένη. Διότι η μείωση της θητείας 
δεν αντισταθμίστηκε, και δη από 
τους συμβασιούχους οπλίτες, με 
τον τρόπο που θα έπρεπε να γίνει. 

  Παλιό υλικό και αγορές 
Το υλικό της Εθνικής Φρουράς 

είναι παλαιό, επειδή επί σειρά ετών 
δεν είχε εκσυγχρονιστεί και έχει ξε-
περάσει τα όριά του. Προβλήματα 
υπάρχουν και στα άρματα μάχης 
Τ-80, στα τεθωρακισμένα ΒΜΡ-3, 
ακόμη και στα αντιπυραυλικά συ-
στήματα BUK και TOR M1. Και αυτό 
συμβαίνει διότι, εκτός των άλλων, 
δεν έχουν γίνει έγκαιρα οι απαιτού-
μενες αναβαθμίσεις, η προμήθεια 
κρίσιμων ανταλλακτικών κ.λπ, με 
αποτέλεσμα πλέον να είναι σχεδόν 
αδύνατες, λόγω των κυρώσεων που 
επιβλήθηκαν στη Ρωσία. Εξ ου και 
η αγορά από το Ισραήλ μίας από 
τις εκδοχές του αντιβαλλιστικού και 
αντιαεροπορικού συστήματος του 
«Σιδηρού Θόλου» και ενδεχομένως 
των αρμάτων μάχης Merkava. Τονί-
ζονται αυτά, διότι ασκούνται διαρκείς 
πιέσεις για να απαλλαγεί η ΕΦ απ’ 
όλα τα ρωσικά οπλικά συστήματα. 

Μια χαρά τα πάνε 
στο πεδίο της μά-
χης τα «100ρια» 

στην Ουκρανία, τα 
οποία εμείς είχαμε 

σε αχρησία… 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

ΕΝΏ ΟΙ ΤΟΎΡΚΟΙ ΕΝΙΣΧΎΟΝΤΑΙ, ΠΡΟΚΑΛΟΎΝ ΚΑΙ ΑΠΕΙΛΟΎΝ…

Ο Αττίλας έφερε αυτοκινούμενα και, ταυτοχρόνως, κράτησε τα ρυμουλκούμενα 
πυροβόλα των 155 χιλ. για να αυξήσει την ισχύ του, αλλά εμείς τα «διώξαμε» 
στο πλαίσιο της «αναδιοργάνωσης και «εκσυγχρονισμού» 

Η Ε.Φ. έχει στείλει πίσω 
στην Ελλάδα πυροβόλα 155 χιλ. 
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Ανταλλάγµατα 
Οι συστάσεις αυτές  θα ήταν 

δυνατό να γίνουν δεκτές  εφόσον: 
1.  Αντικατασταθούν τα υφιστά-

μενα ρωσικά οπλικά συστήματα 
από τις ΗΠΑ ή τις χώρες της ΕΕ, 
καθώς και από το Ισραήλ, με άλλα 
εφάμιλλων δυνατοτήτων.

2.  Εφαρμοστεί κατ’ αναλογίαν 
ό,τι εφαρμόστηκε στην περίπτωση 
της Ουκρανίας από την ΕΕ και από 
τα κράτη - μέλη της. Επί τούτου 
υπάρχουν δύο πολιτικές, που θα 
ήταν δυνατό να εφαρμοστούν είτε 
σοβαρά είτε διαζευκτικά: Α) Να 
εφαρμοστεί στρατιωτικό εμπάργκο 
σε βάρος της Τουρκίας εφόσον 
συνεχίζει να κατέχει την Κύπρο 
και δεν αρχίζει την απόσυρση των 
στρατευμάτων της από την ΕΕ, 
ως ένδειξη καλής 
θέλησης για την 

επίλυση του Κυπριακού. Β) Να 
δοθούν οπλικά συστήματα από 
τα κράτη - μέλη της ΕΕ προς την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία,  όπως 
συμβαίνει στην Ουκρανία, για 
να είναι δυνατή η αντιμετώπιση 
της κατοχής και της συνεχούς 
τουρκικής απειλής. 

Ερώτηση: Γιατί η Κυβέρνηση δεν 
κινήθηκε προς αυτήν την κατεύ-
θυνση, όταν: Πρώτο, ο Τατάρ θέτει 
επί τάπητος, ενώπιον δηλαδή της 
ειδικής εκπροσώπου του ΟΗΕ, τα 
δύο κράτη, με αποτέλεσμα να ανοί-
ξει ο δρόμος για τον τετραγωνισμό 
του κύκλου μεταξύ των διχοτομικών 
αποχρώσεων; ∆ηλαδή αυτής που 
αφορά στη  διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία με πολιτική ισότητα και 
εκείνης των δύο κρατών με ισότιμη 
κυριαρχία. ∆εύτερο, η Άγκυρα, όπως 
έχει αποκαλύψει η «Σημερινή», συ-
νεχίζει να εξοπλίζει τα κατεχόμενα 
και να έχει τις μονάδες πυροβολικού 
έτοιμες για δράση, στους χώρους 
τάξης. Γιατί η Κυβέρνηση δεν έχει 
καταθέσει σχετικό φάκελο στην ΕΕ 
για να γίνει αντιληπτή η κατοχή και 
η τουρκική απειλή; 

Η ασφυξία
Η επικρατούσα 

αντίληψη είναι ότι δεν 
πρέπει, στην παρούσα 

φάση, να ενοχληθεί η Τουρ-

κία, διότι υπάρχει επαναθέρμανση 
των σχέσεων της Τουρκίας με την 
Ελλάδα και νέα προσπάθεια  για 
την επανέναρξη των συνομιλιών 
στο Κυπριακό. Άλλωστε, κατά την 
πρόσφατη συνάντηση των Υπουρ-
γών Άμυνας της Κύπρου και της 
Ελλάδας, Βασίλη Πάλμα και Νίκου 
∆ένδια,  κουβέντα δεν έγινε για 
το ∆όγμα. Οι δε περιφερειακές 

συμμαχίες, που είχαν συνδεθεί με 
το ∆όγμα, είναι στον αέρα, λόγω 
της κατάστασης στη Μέση Ανατο-
λή. Τι, μάλιστα,  διαφαίνεται; Ότι 
εκείνο το οποίο προέχει είναι η 
αμυντική συνεργασία με την Ελ-
λάδα, διότι είναι ο πνεύμονάς της, 
στην Ανατολική  Μεσόγειο. Εάν η 
Τουρκία ελέγξει την Κύπρο είτε με 
είτε χωρίς λύση, τότε η Άγκυρα: 

Α) Νομιμοποιεί τη λεγόμενη 
«τουρκική θάλασσα» από τη Μαρ-
μαρίδα ώς την Αλεξανδρέττα. Β) Αυ-

ξάνει τις δυνατότητές της να κλείσει 
τις πύλες του Ανατολικού Αιγαίου, 
μεταξύ Κρήτης - Καρπάθου και 
Καρπάθου - Ρόδου. Γ) Αυξάνει τις 
δυνατότητές της για τη διχοτόμηση 
του Αιγαίου στον 25ο Μεσημβρινό. 

Ως εκ τούτου, η  Ελλάδα θα 
κινδυνέψει με ασφυξία. Και με 
γεωπολιτικό έμφραγμα…  

Τι πήραν οι Τούρκοι… 
Είναι, υπό αυτές τις συνθήκες, 

πρόδηλη η σημασία του ∆όγμα-
τος, το οποίο μένει στα λόγια. Στην 
πράξη, η Ελλάδα και η επανέναρξη 
των συνομιλιών έφερε το ξεπάγωμα 
της αγοράς των F-16 από τις ΗΠΑ. 
Και συμβαίνει αυτό, ενώ η κατο-
χή στην Κύπρο συνεχίζεται. Το δε 
τουρκικό Υπουργείο Εξωτερικών, 
απαντώντας σε πληροφορίες περί 
του αντιθέτου, διευκρινίζει ότι η 
συμφωνία με την Αμερική δεν έχει 
όρους και ότι τα F-16 θα πετούν 
στο Αιγαίο. Όταν, λοιπόν, θα πετούν 
στο Αιγαίο, δεν θα πετάξουν στην 
Κύπρο; Άρα, η τουρκική πλευρά, 
μέσα από τη νέα επαναπροσέγγιση, 
πήρε και τα F-16 και έβαλε τα δύο 
κράτη στο τραπέζι των συνομιλιών. 
Συνεχίζει, μάλιστα, να μας απειλεί 
με τις πυροβολαρχίες του Αττίλα, 
ενώ, εμείς, στο πλαίσιο του «εκσυγ-
χρονισμού», στέλνουμε πυροβόλα 
πίσω στην Ελλάδα…              

Χωρίς όρους τα 
F-16 στην Τουρκία, 

θα πετάνε πα-
ντού…

Τι σηµαίνει η πτώ-
ση της Κύπρου και 

το γεωπολιτικό 
έµφραγµα της Ελ-

λάδας  

Τα ρωσικά πυροβόλα 100 χιλιοστών, που βγάζουν φωτιές στην 
Ουκρανία, στην περίπτωση της Κύπρου ήταν σε αχρησία επί µακρόν. 
Πωλήθηκαν πρόσφατα σε ιδιωτική εταιρεία, αλλά, όπως είχε ισχυρι-
σθεί η Κυβέρνηση, δεν είχαν µεταφερθεί στα πεδία των µαχών. Πάντως 
ο χρωµατισµός των πυροβόλων είναι µοναδικός και ανήκει στην 
Εθνική Φρουρά. Το ίδιο ισχύει για τα λάστιχα και το πέλµα για τον 
δρόµο. Τα βλήµατα που κρατούν οι Ουκρανοί στρατιώτες είναι µερίδες 
πυροµαχικών της Εθνικής Φρουράς. Μέχρι και το προστατευτικό 
κανάβινο του πηγαίου είναι αυτό των πυροβόλων 100 χιλιοστών που 
χρησιµοποιούσε η Εθνική Φρουρά. Η πλαστικοποιηµένη σήµανση στο 
αριστερό µέρος του ασπιδίου ανήκει στην ∆΄ ΠΥΡΧΙΑ (Πυροβολαρχία) 
της 187 ΜΠΠ (Μοίρας Πεδινού Πυροβολικού). Στα δεξιά του ασπιδίου 
υπήρχε το µπρούντζινο εικόνισµα της Αγίας Βαρβάρας, προστάτιδας 
του Πυροβολικού, που έχει αφαιρεθεί.  Πάντως, η Ελλάδα δεν διαθέτει 
πυροβόλα 100 χιλιοστών. Ανήκαν µόνο στην Εθνική Φρουρά µε σή-
µανση στα ελληνικά! 

Τα πυροβόλα Μ114 των 155 χιλιοστών, 18 στο σύνολο, δηλαδή µία Μοίρα που εστάλησαν πίσω στην Ελλάδα 
λόγω «εκσυγχρονισµού». Πυροβόλα του ίδιου τύπου και διαµετρήµατος βρίσκονται στα κατεχόµενα. ∆εν επέ-
στρεψαν στην Τουρκία, παρά τον εκσυγχρονισµό του Αττίλα. Συνεχίζουν να στοχεύουν τις ελεύθερες περιοχές. 

Πρόσφατα, υπήρξαν δημοσι-
εύματα και φωτογραφίες, που 
ήθελαν την αποστολή 20 ρωσι-
κών πυροβόλων 100 χιλιοστών 
στην Ουκρανία, κατόπιν ∆υτικών 
πιέσεων.  Τα όπλα είχαν πωλη-
θεί σε ιδιωτική εταιρεία και το 
Υπουργείο Άμυνας διέψευσε την 
είδηση, διευκρινίζοντας ότι τα 
«100ρια» είχαν πωληθεί επειδή 
ήταν για δεκαετίες σε αχρησία 
(ουκ ολίγοι που υπηρέτησαν σε 
αυτά έχουν άλλη άποψη). Έγινε, 
μάλιστα, αναφορά σε συμβό-
λαια διαφανή και ασφαλιστικές 
δικλίδες.  Παρότι διέψευσε το 

Υπουργείο Άμυνας, οι φωτο-
γραφίες στην Ουκρανία και 
σχετικό βίντεο δείχνουν ότι ο 
εν λόγω τύπος πυροβόλου ήταν 
καθόλα επιχειρησιακά ενεργός. 
Τα ρωσικά πυροβόλα των 100 
χιλιοστών  έχουν βεληνεκές με-
ταξύ 18 και 20 χιλιομέτρων και 
το πλεονέκτημα είναι ότι μπο-
ρούν να χρησιμοποιηθούν και 
για άμεση βολή, δηλαδή, ως  
αντιαρματικά όπλα. Είναι, δε, 
γνωστά για την ευστοχία τους, 
η οποία έχει αποδειχθεί στην 
πράξη. Όχι μόνο την εποχή του 
Β› Παγκοσμίου Πολέμου, όταν 

ήταν στα νιάτα τους, αλλά αυτά 
είναι ιδιαίτερα αποτελεσματικά 
ακόμη και σήμερα, στα γηρα-
τειά τους, στο μέτωπο της Ου-
κρανίας. Βεβαίως, εξαρτάται 
από τους σχεδιασμούς και τις 
ανάγκες ενός στρατού. Για την 
Ουκρανία είναι χρήσιμα εν 
καιρώ πολέμου και επιχειρη-
σιακά αξιόπιστα, για την Κύπρο, 
που τελεί σε απειλή και έχει 
ουκ ολίγες ελλείψεις, ήταν, όπως 
ελέχθη, για χρόνια σε αχρησία… 
Υπάρχει, βεβαίως, και η άλλη 
άποψη. Ότι, δηλαδή, δεν ήταν 
επί χρόνια σε αχρησία!

Τα πάνε μια χαρά τα πυροβόλα 100 χιλ. στην 
Ουκρανία που ήταν σε… «αχρησία» στην Κύπρο… 
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Ολγκίν Κουεγιάρ, Βικτώρια Νούλαντ 
και τουρκικό κομπολόι   

ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Π
ΡΟΤΟΥ πάμε στις 
απαιτήσεις των 
Τούρκων κα-
τακτητών, την 
ικανοποίηση 
των οποίων 
θέτει ως προϋ-

πόθεση ο εντολοδόχος τους Ερσίν 
Τατάρ προκειμένου ν’ αποδεχθεί 
επανέναρξη των συνομιλιών, για 
τις οποίες ανέλαβε να διερευνή-
σει τις πιθανότητες ελθούσα αυτήν 
την εβδομάδα στην Κύπρο η Κο-
λομβιανή απεσταλμένη του Γ.Γρ. 
του ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα Ολγκίν 
Κουεγιάρ, χρήσιμη φρονούμε είναι 
μια άλλη, ουσιώδους συνάφειας, 
διερεύνηση. Με ένα απλό αλλ’ ουχί 
απλοϊκό ερώτημα: 

ΠΟΙΟΣ είπε στον ΠτΔ Νίκο 
Χριστοδουλίδη και στις ηγεσίες 
των κομμάτων ότι ο λαός εγκρίνει 
αναζήτηση «λύσης» με το περιε-
χόμενο που προδιαγράφεται στο 
λεγόμενο Πλαίσιο Γκουτέρες του 
2017 και με θεωρούμενο ως απο-
δεκτό το λεγόμενο «Κεκτημένο των 
συνομιλιών», καθώς διατυμπανί-
ζεται δεξιόθεν και αριστερόθεν, το 
«απ’ εκεί που μείναμε στο Κραν 
Μοντανά» εκείνου του έτους;

ΔΙΑΠΡΑΤΤΟΥΝ προφανώς το 
ίδιο προπατορικό αμάρτημα, το ίδιο 
σφάλμα κι έχουν την ίδια λανθα-
σμένη αντίληψη για τον λαό, που 
είχαν και οι αείμνηστοι προπάτορές 
τους στις κομματικές ηγεσίες. Οι 
οποίες εν τέλει εισέπραξαν, ακόμη 
και απ’ την πλειοψηφία των δικών 
τους κομματικών ψηφοφόρων, το 
συντριπτικό 76% «ΟΧΙ» στο Δημο-
ψήφισμα της 24ης Απριλίου 2004. 
Όταν ενώπιον του λαού, ενώπιον 
εκάστου πολίτη - αυτοκράτορα της 
δικής του βούλησης και της αυτε-
ξούσιας ψήφου - τέθηκε ως τελικό 
προϊόν για «λύση» το «Κεκτημένο» 
των συνομιλιών μιας ολόκληρης 
28ετίας, από το 1977-2004, υπό 
την μορφή του Σχεδίου Ανάν.

ΔΥΣΤΥΧΗΜΑ μέγα πρέπει 
να καταγραφεί προς υπενθύμιση 
το γεγονός ότι: Μετά το 76% ΟΧΙ 
στο Δημοψήφισμα του 2004, οι 
πολιτικές και κομματικές ηγεσίες 
επέδειξαν αδυναμία, ανικανότητα, 
άρνηση και απροθυμία:

- Πρώτον, να αναγνωρίσουν ως θε-
μελιώδες λάθος πολιτικής την επιμονή 
συνέχισης του εγκλωβισμού και της 
υποταγής στους όρους της ήττας που 
προκάλεσε το δίδυμο κακούργημα 
του Ιουλίου - Αυγούστου 1974 του 
προδοτικού χουντικού πραξικοπή-
ματος και της τουρκικής εισβολής, 
που επέβαλαν την τουρκική απαίτηση 
για «λύση» Διζωνικής Δικοινοτικής 
Ομοσπονδίας και:

- Δεύτερο, να σχεδιάσουν και 
να δρομολογήσουν στρατηγική 
απελευθέρωσης των σκλαβωμέ-
νων από την Τουρκία εδαφών της 

Κυπριακής Δημοκρατίας.
ΑΝΤΙ ΤΟΥΤΩΝ, συνέχισαν, 

με σφιχτοδεμένες παρωπίδες, 
τις αλλεπάλληλες μάταιες περι-
στροφές στο ίδιο πάντα αλακάτι 
(μαγγανοπήγαδο). Έχοντας την 
ψευδαίσθηση ότι θα αντλήσουν 
κάποτε νερό από ένα μονίμως 
μολυσμένο δηλητηριώδες πηγάδι.

- Με αυτόν τον τρόπο προσφέρ-
θηκε διαχρονικά (1977-2024) στην 
Τουρκία Κατακτητή η βεβαιότητα ότι 
«έχει γερά δεμένον τον γάδαρόν» της.

- Και ότι, κάθε νέος γύρος στο 
αλακάτι, επαυξάνει τα διαπραγμα-
τευτικά της «Κεκτημένα» προστι-
θέμενα στο τουρκικό ταμιευτήριο.

- Πλησιάζοντας βήμα-βήμα τον 
στόχο των Κατακτητών να λάβουν 

στο τέλος την ελληνική υπογραφή 
για τη νομιμοποίηση των «τετελε-
σμένων» της τουρκικής εισβολής 
του 1974 και της επί μισό αιώνα 
συνεχιζόμενης, ατιμώρητα και 
ανεμπόδιστα, τουρκικής κατοχής 
στην Κύπρο.

- Αυτά ακριβώς περιλαμβάνο-
νται, σαφέστατα εννοούνται και 
ορίζονται με το λεκτικό «Πραγ-
ματικότητες στην Κύπρο», που 
αδιαλείπτως εκφωνεί την απαίτηση 

για την αποδοχή τους ο επί 22ετία 
ήδη μονοκράτωρ της Τουρκίας 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και ο νυν 
εντεταλμένος των κατακτητών επι-
κεφαλής του παράνομου κατοχικού 
ψευδοκράτους, Ερσίν Τατάρ.

ΜΕΤΑ από όσα, «φασούλι-φα-
σούλι γεμίζει το σακούλι», έχουν 
αποταμιεύσει όλα τα προηγούμενα 
χρόνια οι κατά σειράν διαπραγμα-
τευτές των Τούρκων κατακτητών, 
στο αυξανόμενο ανά γύρο «Κε-
κτημένο» των συνομιλιών, φυ-
σιολογικό ήταν να απαιτήσουν 
την «Κυριαρχική Ισότητα» και 
το «Ίσο Διεθνές Καθεστώς». Και 
απαιτούν, μάλιστα, να τα λάβουν 
προκαταβολικά. Ως προϋπόθεση 
και ως «εκ των ων ουκ άνευ», για 

την επανέναρξη των συνομιλιών.
- Και τα απαιτούν, όχι μόνο 

πλέον από την «ελληνοκυπρια-
κή πλευρά» - αν και όταν αυτή 
εξαναγκαστεί να τους τα παραδώ-
σει - αλλά από τον ίδιο τον ΟΗΕ.

- Προς τούτο μεθοδεύτηκε 
ήδη από τους Κατακτητές σειρά 
διαδοχικών επεισοδίων στη λεγό-
μενη Νεκρή Ζώνη, όπου έφαγαν 
και ξύλο από τους Τούρκους οι 
Βρετανοί της Ειρηνευτικής Δύνα-

μης του ΟΗΕ, της UNFICYP, στα 
χώματα της Πύλας.

ΚΟΚΚΙΝΗ κλωστή δεμένη και 
διαδοχικές χάντρες στο τουρκικό 
κομπολόι: Με πρώτη χάντρα την 
ούτω καλούμενη «Πολιτική Ισό-
τητα» (την εξίσωση του τουρκικού 
18% με το ελληνικό 82%) που τσέ-
πωσαν οι κατακτητές από το 1989.

- Και αργότερα τους προσφέρ-
θηκε, 23.5.2008, επεκτεινόμενη 
πλέον σε «Ισότιμο Καθεστώς Δύο 
Κρατών - Στέιτς - Πολιτειών» που 
θα συγκροτήσουν έναν «Ισότιμο 
Συνεταιρισμό».

- Για να προσθέσουν στο δια-
πραγματευτικό τους «Κεκτημένο», 
στις 11.2.2014, την περαιτέρω 
εξειδίκευση της «μίας και μόνης 
κυριαρχίας, η οποία προέρχεται 
εξίσου από Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους».

- Το 1989 το είχε εισπράξει ο 
Ραούφ Ντενκτάς από τον Γιώργο 
Βασιλείου.

- Το 2008 ο Μεχμέτ Αλί Ταλάτ 
από τον Δημήτρη Χριστόφια.

- Το 2014 ο Ντερβίς Έρογλου 
από τον Νίκο Αναστασιάδη.

- Ο τελευταίος είχε τω καιρώ 
εκείνω δεξί του χέρι, διευθυντή 
του διπλωματικού του γραφείου 
και κυβερνητικό του εκπρόσωπο 
τον 41χρονο τότε, νυν ΠτΔ Νίκο 
Χριστοδουλίδη.

- Με αποτελεσματική μάλιστα 
παρέμβαση για το περιεχόμενο 
της Κοινής Διακήρυξης Αναστα-
σιάδη - Έρογλου 2014, τής και 
τώρα σπεύδουσας στην Τουρκία, 
αναπληρώτριας Υπ.Εξ. των ΗΠΑ 
Βικτώριας Νούλαντ...

ΜΕΓΑΛΗ προσοχή επιβάλλεται 
ενόψει των βημάτων επαναπρο-
σέγγισης ΗΠΑ-Τουρκίας, μετά 
την άρση του τουρκικού βέτο στην 

ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, 
το αμερικανικό πράσινο φως για 
παροχή των F-16 στην Τουρκία 
και την υποδοχή της Βικτώριας 
Νούλαντ στην Άγκυρα για την 
προοπτική των F-35. Σαν κακός 
οιωνός μοιάζει...

- Στην αρχέγονη Ιλιάδα του Ομή-
ρου μας, οι πανάρχαιοι πρόγονοι 
υπολόγιζαν ως κακό οιωνό το πέταγ-
μα του αετού απ’ τ’ αριστερά. «Όρνις 
ήλθε παρησέμεναι μεμάωσιν αιετός 
υψιπετής επ’ αριστερά». Το ’λεγε 
προειδοποιώντας ο Πολυδάμας, 
αλλ’ ο Έκτωρ τον αποστόμωσε με 
το έκτοτε πασίγνωστο «εις οιωνός 
άριστος αμύνεσθαι περί πάτρης» 
(Μ-243 Ιλιάδα).

ΦΟΒΟΣ βάσιμος οφείλει να 
κινητοποιεί σε εγρήγορση και αυ-
ξημένη επιφυλακή την Λευκωσία 
και την Αθήνα. Η επανασυγκόλλη-
ση των σχέσεων Τουρκίας - ΗΠΑ, 
να μην επαναφέρει υποσχέσεις 
και μεθοδεύσεις για επιπρόσθε-
τα κι άλλα «δώρα» της Βικτώριας 
Νούλαντ προς τους Κατακτητές 
στο Κυπριακό. Με ιμάντα παρα-
γωγής πλέον την αποστολή της 
Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, 
ώστε να σύρει τη Λευκωσία και 
τον ίδιο τον ΟΗΕ για την επόμε-
νη χάντρα στο τουρκικό κομπολόι 
νομιμοποίησης των κεκτημένων 
του Αττίλα στα σκλαβωμένα από το 
1974 βόρεια ελληνικά εδάφη της 
Κύπρου. Και οι φόβοι εντείνονται 
από την φορτικότητα των πιέσεων 
που ήδη ασκούνται έσωθεν, από 
κομματικές ηγεσίες προς τον Πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη για «Πλαί-
σιο Γκουτέρες που δεν μπορεί να 
αμφισβητούνται α λα καρτ σημεία 
του», και για την Κοινή Διακήρυξη 
2014 των Αναστασιάδη - Έρογλου, 
δηλαδή τις... προηγούμενες χάντρες!

Ποιος είπε στον ΠτΔ και στις ηγεσίες 
των κομμάτων ότι ο λαός εγκρίνει ανα-
ζήτηση «λύσης» με το περιεχόμενο που 
προδιαγράφεται στο λεγόμενο Πλαίσιο 

Γκουτέρες του 2017 και με θεωρούμενο 
ως αποδεκτό το λεγόμενο «Κεκτημένο 

των συνομιλιών», καθώς διατυμπανίζεται 
δεξιόθεν και αριστερόθεν, το «απ’ εκεί 

που μείναμε στο Κραν Μοντανά» εκείνου 
του έτους;



ΑΝΤΙΣΤΑΣΕΙΣ04.02.2024 7

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο
Πρόεδρος της 
Κυπριακής 
∆ημοκρατίας 
Νίκος Χρι-
στοδουλίδης 
δέχθηκε την 
περ. Τρίτη 

(30/1/2024), στο Προεδρικό Μέ-
γαρο, την προσωπική απεσταλμένη 
του ΓΓ των ΗΕ για το Κυπριακό, 
Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ. 
Ο Κυβ. Εκπρόσωπος, σε δηλώσεις 
του επισήμανε πως ο Πρόεδρος 
«επανέλαβε την ετοιμότητά μας για 
επανέναρξη των συνομιλιών από 
το σημείο όπου έχουν διακοπεί, 
σύμφωνα και με τα ψηφίσματα 
του Συμβουλίου Ασφαλείας, στη 
βάση διζωνικής δικοινοτικής ομο-
σπονδίας». Από την πλευρά της, η 
κ. Κουεγιάρ, σε δηλώσεις της, είπε 
ότι προέρχεται από μια χώρα όπου 
υπήρχαν συγκρούσεις και πως η 
ίδια αποτέλεσε μέρος της ομάδας 
που πέτυχε συμφωνία ειρήνευσης. 
«Πιστεύω», είπε, «ότι μπορώ να συ-
νεργαστώ και να κάνω ό,τι μπορώ 
για μια λύση στην Κύπρο». Είπε, 
τέλος, ότι όσο λιγότερα λέει, τόσο 
πιο πολύ θα εργάζεται.  

Την προηγουμένη, ο Ν. Χριστο-
δουλίδης εξήγγειλε πάνω από 80 
δράσεις που η Κυβέρνησή του θα 
υλοποιήσει μέσα στο 2024. Όμως, 
είπε: «Κορωνίδα όλων των προ-
τεραιοτήτων μας και πρώτιστό 
μου μέλημα είναι ο τερματισμός 
της κατοχής και η επανένωση της 
πατρίδας μας. Η παρούσα κατά-
σταση πραγμάτων ∆ΕΝ μπορεί 
να είναι το μέλλον της Κύπρου. 
Μια Κύπρος επανενωμένη, ευ-
ημερούσα μέσω μιας βιώσιμης 
συνολικής διευθέτησης, στη βάση 
του συμφωνημένου πλαισίου των 
Ηνωμένων Εθνών και των αρχών 
και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
θα μας επιτρέψει να αξιοποιήσουμε 
το σύνολο των δυνατοτήτων της 
χώρας μας». Ο Κύπριος Πρόεδρος 
επιμένει όπως πιθανές συνομιλί-
ες επαναρχίσουν «από εκεί που 
μείναμε στο Crans Montana». Οι 
Τούρκοι, από την άλλη, εμμένουν 
σε λύση δύο κρατών και σε ανα-
γνώριση της κυριαρχικής ισότητας. 

Άρα, η προσωπική απεσταλμένη 
του Γκουτέρες καλείται, όχι μόνο 
να τετραγωνίσει τον κυπριακό φαύ-
λο κύκλο, αλλά και να ιππεύσει 
ένα διαπραγματευτικό χάος. Οι 
Τούρκοι έχουν αποδείξει, διαχρο-
νικά, ότι επιμένουν αταλάντευτα 
σε διακηρυγμένες αξιώσεις τους. 
Τον Αύγουστο του 1974 και ενώ 
ο δεύτερος Αττίλας δεν είχε ακόμα 
εφορμήσει κατά της υπόλοιπης 
Κύπρου, ο τότε πράκτορας της 
Τουρκίας και κακός δαίμονας της 
νήσου, Ντενκτάς, καθ’ υποβολή 
των Εγγλέζων, είχε θέσει θέμα 
γεωγραφικής (διζωνικής) ομο-

σπονδίας (12/8/1974). Τη θέση 
Εγγλέζων-Ντενκτάς ασπάστηκε ο 
τότε Προεδρεύων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, Γλ. Κληρίδης. Με 
ενθάρρυνση του Ύπατου Αρμοστή, 
Όλβερ, την προέβαλε στη γνωστή 
ομιλία του στην γκαλερί «Αργώ», 
στη Λευκωσία (6/11/1974), λίγες 
μόνον ημέρες πριν από τη σύσκε-
ψη στην Αθήνα. Στις 17/11/1974, 
αντιπροσωπία του ΑΚΕΛ από τους 
Ε. Παπαϊωάννου και Α. Φάντη 
μετέβησαν στο Λονδίνο και την 
επομένη συναντήθηκαν με τον 
Μακάριο. Επέδωσαν υπόμνημα 
εξ 9 σελίδων, διά του οποίου τον 
καλούσαν να αποδεχθεί γεωγρα-
φική (διζωνική) ομοσπονδία.

Γιατί επαναφέρουμε τα πιο πάνω; 
∆ιότι το ΑΚΕΛ χαιρέτισε θερμά την 
εξαγγελία από τον Κύπριο Πρόεδρο 
14 μονομερών ΜΟΕ προς τους  Τ/
κυπρίους (26/1/2024) και υπο-
στήριξε ότι αυτά θα «βοηθήσουν 
στη διάρρηξη του παρατεταμένου 
αδιεξόδου στο Κυπριακό». Την ίδια 
ακριβώς φρασεολογία χρησιμοποίη-
σε και ο αν. Κυβ. Εκπρόσωπος. Πώς 
θα διαρρηχθεί το παρατεταμένο αδι-
έξοδο, αφού είναι γνωστό σε όλους 
το χάος θέσεων που χωρίζει τις δύο 
πλευρές; Ποιος είναι ο ικανός… 
διαρρήκτης που θα διαρρήξει το 
αδιάρρηκτο μέχρι σήμερα αδιέξοδο; 
Με αφορμή την άφιξη στην Κύπρο 
της κ. Κουεγιάρ, η Ε∆ΕΚ, το ένα εκ 
των τριών κομμάτων που συνέβα-
λαν στην εκλογή Χριστοδουλίδη, 
απαίτησε επανατοποθέτηση του 
Κυπριακού «στην ορθή του βάση 
ως θέματος εισβολής, κατοχής και 
εθνοκάθαρσης».

Επίσης αξίωσε όπως ο Ν. 
Χριστοδουλίδης «θέσει ως προ-
τεραιότητα, τη σύγκληση ∆ιεθνούς 
∆ιάσκεψης υπό την αιγίδα του 

Συμβουλίου Ασφαλείας, όπως 
προνοεί η σχετική απόφαση της 
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, για 
να συζητηθούν κατά προτεραιότη-
τα: Η αποχώρηση του κατοχικού 
στρατού. Ο επαναπατρισμός των 
εποίκων. Η επιστροφή των προσφύ-
γων, Ε/κ και Τ/κ, και η κατάργηση 
των εγγυήσεων». Και κατέληξε: 
«Εφόσον υπάρξει θετική κατάλη-
ξη, τότε να συζητηθεί η εσωτερική 
πτυχή στη βάση της εφαρμογής 
του ευρωπαϊκού κεκτημένου και 
της κατοχύρωσης των τεσσάρων 

βασικών ελευθεριών της ΕΕ σε 
ολόκληρη την επικράτεια για όλους 
τους νόμιμους κατοίκους». Η Ε∆ΕΚ 
απέρριψε τη διζωνική σε συνεδρία 
της Κ.Ε. στις 10/5/2015. Σε ομιλία 
του, ο πρόεδρος του κόμματος, Μ. 
Σιζόπουλος, χαρακτήρισε τη  διζω-
νική ως ρατσιστική, αντιδημοκρατι-
κή, που παραβιάζει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και υπογράμμισε:

«Η ονομασία ∆ιζωνική ∆ικοι-
νοτική Ομοσπονδία είναι αδόκι-
μος. Πέραν των αντιφάσεων που 

περιλαμβάνει, δεν περιγράφεται 
στο Συνταγματικό ∆ίκαιο ως μορφή 
πολιτεύματος, γι΄ αυτό και μπορεί 
να ερμηνεύεται κατά το δοκούν (…). 
Η ∆ιζωνικότητα προνοεί σύνορα. 
Επιπρόσθετα η ∆ικοινοτικότητα 
εμπερικλείει εγγυημένες πλει-
οψηφίες λαού και περιουσίας, 
περιορισμό των πολιτικών και 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, κα-
θώς και των βασικών ελευθερι-
ών». ∆ύο απορίες. Πρώτον, γιατί 
η αντιδιζωνική Ε∆ΕΚ υποστήριξε 
και ακόμα συμπλέει με τον ιερο-

φάντη διζωνιστή Χριστοδουλίδη; 
∆εύτερον, πότε θα τα σπάσει και 
θα αποχωρήσει από αυτήν τη δι-
ζωνική συνεργασία; 

Όσα επισημαίνει η Ε∆ΕΚ, ο 
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης δεν τα 
γνωρίζει; Βεβαίως και τα γνωρίζει. 
Προκαλείται, λοιπόν, για πολλοστή 
φορά: Πότε θα εξηγήσει στους πο-
λίτες τι είναι η διζωνική; Πού και 
πόσο η διζωνική ταυτίζεται με το 
κοινοτικό κεκτημένο, τις αρχές και 
αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

τις τέσσερεις βασικές ελευθερίες 
της; Γιατί δεν παραδέχεται ότι η 
συνεχής προσχώρηση στις τουρκι-
κές θέσεις και ο κατευνασμός του 
τουρκικού θηρίου δεν οδηγούν 
παρά στο στόμα του; Η διζωνική 
παραβιάζει, ναι ή όχι, την παγκό-
σμια αρχή «ένας άνθρωπος, μία 
ψήφος»; Νομιμοποιεί και τσιμε-
ντώνει τον εποικισμό, ναι ή όχι; Ο 
Ν. Χριστοδουλίδης δεν γνωρίζει το 
τραγικό παράδειγμα της Βοσνίας; 

Μιλώντας (30/1/2024) σε 
χοροεσπερίδα του Συνδέσμου 
Αξιωματικών του κυπριακού 
στρατού, επισήμανε: «∆εν μπο-
ρείς να έχεις μιαν ισχυρή, μιαν 
αξιόπιστη εξωτερική πολιτική αν 
αυτή δεν συνοδεύεται από μιαν 
ισχυρή αποτρεπτική ισχύ». Κύριε 
των ∆υνάμεων! Ποιον περιπαίζει ο 
Κύπριος Πρόεδρος; Αν επιβληθεί η 
διζωνική, που την έκαμε παντιέρα 
του, η Εθνική Φρουρά θα διαλυθεί 
και η Κύπρος θα αποστρατιωτι-
κοποιηθεί! Προκαλούμε: 

Η διζωνική μετατρέπει, ναι ή 
όχι, τους νόμιμους Κύπριους σε 
πολίτες δεύτερης κατηγορίας και 
την Κύπρο σε προτεκτοράτο της 
Τουρκίας, όπως παραδέχτηκε ο 
μέντοράς του, Αναστασιάδης; Οι 
συνομιλίες στη βάση της διζωνικής 
απέτυχαν, ναι ή όχι; Απαιτείται νέα 
στρατηγική, ναι ή όχι; Λοιπόν, ο 
Ν. Χριστοδουλίδης είναι καιρός 
να σταματήσει το χονδροειδές 
περιπαίξιμο των πολιτών και να 
αποφασίσει: ∆ιζωνική και τουρκο-
ποίηση της Κύπρου ή ευρωπαϊκό, 
δημοκρατικό, λειτουργικό, βιώσιμο, 
κανονικό κράτος; Είναι πραγματικά 
εξωφρενικό, ο Πρόεδρος της Κύ-
πρου, κράτους-μέλους της ΕΕ, να 
απαιτεί κατάργηση των 4 βασικών 
ελευθεριών της για τους Κυπρίους!

Επιτέλους, Χριστοδουλίδη, εξηγήστε: Πώς ταυτίζονται 
οι τέσσερεις ελευθερίες της Ε.Ε. με την τουρκοδιζωνική; ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Η διζωνική µετατρέπει, ναι ή όχι, τους 
νόµιµους Κύπριους σε πολίτες δεύτερης 
κατηγορίας και την Κύπρο σε προτεκτο-
ράτο της Τουρκίας, όπως παραδέχτηκε ο 
µέντοράς του, Αναστασιάδης; Οι συνοµι-
λίες στη βάση της διζωνικής απέτυχαν, 

ναι ή όχι; Απαιτείται νέα στρατηγική, ναι 
ή όχι; Λοιπόν, ο Ν. Χριστοδουλίδης είναι 

καιρός να σταµατήσει το χονδροειδές 
περιπαίξιµο των πολιτών και να αποφα-

σίσει: ∆ιζωνική και τουρκοποίηση της Κύ-
πρου ή ευρωπαϊκό, δηµοκρατικό, λειτουρ-

γικό, βιώσιµο, κανονικό κράτος;
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Ας δούμε ψύχραιμα και μα-
κριά από αφορισμούς και εμ-
μονές το θέμα της διεξαγωγής 
επικίνδυνων ποδοσφαιρικών 
αγώνων χωρίς καθόλου θεατές. 

Ας μείνουμε στην ουσία του 
θέματος. Που είναι ότι η εκτε-
λεστική εξουσία, με τον έναν 
ή τον άλλον τρόπο, θα πρέπει 
να μπορεί να απαγορεύει την 
παρουσία οπαδών σε κάποιον 
αγώνα για λόγους δημόσιας 
τάξης και ασφάλειας. Το πώς 
ακριβώς θα εφαρμοστεί αυτό ας 
συμφωνηθεί σε διαβουλεύσεις 
της Κυβέρνησης με την ΚΟΠ 
και τη Βουλή, αλλά αυτό πρέπει 
να γίνει σήμερα, όχι αύριο και 
να αποφασιστεί ταχύτατα και 
όχι να μπουρδουκλώσουμε το 
πρόβλημα στις συνήθεις ατέρ-
μονες συζητήσεις μας, όπου ο 
ένας λέει το μακρύ του κι ο άλλος 
το κοντό του και στο τέλος δεν 
γίνεται τίποτε. Και οι χούλιγκαν 
θα ξανακερδίσουν το ματς.

Όπως είναι γνωστό, η ΚΟΠ 
έχει ήδη αποφασίσει να διεξάγο-
νται οι αγώνες του Πρωταθλήμα-
τος και του Κυπέλλου χωρίς τους 
οπαδούς της φιλοξενούμενης 
ομάδας. Αλλά πάντα υπάρχει 
το ενδεχόμενο να προκαλέσουν 
επεισόδια και οι οπαδοί της φιλο-
ξενούσας ομάδας. Οι χούλιγκαν 
είναι μονίμως έτοιμοι να προ-
χωρήσουν στους κανιβαλισμούς 
τους, άσχετα εάν δεν υπάρχει 
κανένας οπαδός στην αντίπαλη 
κερκίδα. Τις «ευκαιρίες» τις δη-
μιουργούν οι ίδιοι. Εδώ, λοιπόν, 
θα πρέπει να αναλάβει δράση 
η Πολιτεία, σε συνεργασία με 
την ΚΟΠ, ώστε να διαταχθεί η 
πραγματοποίηση του επόμενου 
αγώνα ή των επόμενων αγώνων 
της συγκεκριμένης ομάδας ή και 

κάποιου άλλου αγώνα, ο οποίος 
θα κριθεί επικίνδυνος, κεκλει-
σμένων των θυρών και χωρίς 
τις περιβόητες... «Θύρες» των 
οπαδών. Μπορεί να θεωρείται 
άδικο να τιμωρούνται όλοι οι 
φίλαθλοι, αλλά εδώ που φθάσαμε 
δεν υπάρχει άλλος τρόπος, αν 
πρόκειται να αποφύγουμε να 
θρηνήσουμε και νεκρούς. 

Βέβαια, θα πρέπει να είναι 
ύστατο μέτρο η απόφαση για 
λουκέτο στα γήπεδα. Πρέπει, 
εν τω μεταξύ, να κινηθούν 
πολλοί άλλοι παράγοντες. Η 
Αστυνομία να πραγματοποιεί 
αυστηρότερους ελέγχους, η 
κάρτα φιλάθλου να λειτουργήσει 
επιτέλους αποτελεσματικά, τα 
γήπεδα να εφοδιαστούν με τα πιο 
σύγχρονα κλειστά κυκλώματα 
παρακολούθησης, τα σωματεία 
να αναλάβουν τις ευθύνες τους 
έναντι των λεγόμενων οργανω-
μένων και των ανεγκέφαλων 
κουκουλοφόρων, αλλά και οι 
αγνοί φίλαθλοι να βοηθούν 
στην υπόδειξη αυτών που κα-
ταστρέφουν το ποδόσφαιρο. Αν 
λειτουργήσουν όλα αυτά, υπάρχει 
ελπίδα να έχουμε κανονικούς 
και πολιτισμένους ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες και όχι πολεμικές 
συρράξεις μεταξύ χούλιγκαν.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Αποδίδει ο εκβιασμός κατά 
συμμάχων και εταίρων; Στην 
περίπτωση της Τουρκίας, ναι. 
Αποδίδει και με το παραπάνω. 
Εδώ και ενάμιση χρόνο ο Ερντογάν 
εκβίαζε με ωμό και απροκάλυπτο 
τρόπο το ΝΑΤΟ, αρνούμενος να 
εγκρίνει την ένταξη της Σουηδίας 
στη συμμαχία και επιδιώκοντας, 
ως αντάλλαγμα, να του δώσουν 
οι Αμερικανοί τα μαχητικά F-16. 
Και τελικά πέτυχε τον στόχο του. 
Αφού έβαλε την Tουρκική Εθνο-
συνέλευση να πει τελικά «έβετ» 
στην ένταξη της Σουηδίας, βγήκε 
αμέσως μετά η Κυβέρνηση Μπάι-
ντεν και ζήτησε από το Κογκρέ-
σο να εγκρίνει την πώληση των 
F-16 στην Τουρκία. Κανένας εκεί 
στην Ουάσιγκτον δεν σκέφτηκε ότι 
απλώς υπέκυπταν στον εκβιασμό 
ενός υποτιθέμενου συμμάχου. Ότι 
τον αντάμειψαν επειδή απλώς στα-
μάτησε να λέει «γιοκ» σε κάτι που 
είχε στοιχειώδη υποχρέωση να 
κάνει ως μέλος του ΝΑΤΟ. Όταν 
τέθηκε επειγόντως το ζήτημα της 
ένταξης της Φινλανδίας και της 
Σουηδίας στη Δυτική Συμμαχία, 
μετά τη ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία, ο Τούρκος Πρόεδρος δεν 
έδωσε αμέσως τη συγκατάθεσή 
του, όπως θα έπρεπε να κάνει κάθε 
αφοσιωμένος στους στόχους της 

συμμαχίας εταίρος. Προέταξε το 
βέτο του με προκλητικό τρόπο και 
άρχισε τα γνωστά ανατολίτικα πα-
ζάρια, με το μάτι πάντα στραμμένο 
στα F-16. Και γιατί ήθελε με τόση 
μανία τα συγκεκριμένα αεροσκάφη; 
Για να μην αφήσει την Ελλάδα να 
αποκτήσει στρατηγικό πλεονέκτη-
μα. Η Ελλάδα ήταν και παραμένει 
ο στόχος του. Όπως αναλλοίωτος 
παραμένει ο αναθεωρητισμός του 
και το όραμα της «Γαλάζιας Πα-
τρίδας» και οι νεο-οθωμανι(α)κές 
του επιδιώξεις. 

Και, βεβαίως, όπως ήταν ανα-
μενόμενο, αμέσως μόλις πήγε η 
επιστολή του Στέιτ Ντιπάρτμεντ 
στο Κογκρέσο, ο ισλαμοφασίστας 
επανήλθε στην εμπρηστική ρη-

τορική του κατά της Ελλάδας. 
Ξαναθυμήθηκε τη Σμύρνη και 
είπε: «Ο αγώνας μας δεν τελείωσε 
με την εκδίωξη του εχθρού από 
τα εδάφη μας, ρίχνοντάς τον στη 
θάλασσα στη Σμύρνη, πριν από 
100 χρόνια». 

Δεν χρειάζεται να έχει κάποιος 
μαντικές ικανότητες για να προβλέ-
ψει ότι μόλις πάρει τα F-16 ο σουλτά-
νος θα αρχίσει πάλι τις παραβιάσεις 
στο Αιγαίο και τις απειλές κατά της 
Ελλάδας, αφού «ο αγώνας του δεν 
τελείωσε». Και εφόσον αυτός δεν 
τελείωσε, είναι ώρα να τελειώσουν 
πλέον οι τυχόν ψευδαισθήσεις εν 
Αθήναις για τις πραγματικές προ-
θέσεις του Χιτλερντογάν.

ΜΠΟΞΕΡ

Κεκλεισμένων των θυρών 
και χωρίς... «Θύρες»

Άρχισαν τα όργανα στον ΔΗΣΥ. 
Και τι όργανα! Μπουζούκια! Τον 
τόνο έδωσε ο νομικός σύμβουλος 
του κόμματος, Κρις Τριανταφυλλί-
δης, με επίθεση, στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης, κατά του τέως 
Προέδρου της Δημοκρατίας και 
επίτιμου Προέδρου του ΔΗΣΥ, 
Νίκου Αναστασιάδη, με αφορμή 
παρέμβαση του τελευταίου στο Πο-
λιτικό Γραφείο, κατά το οποίο απο-
φασίστηκε, με μυστική ψηφοφορία, 
να υποστηριχθεί η υποψηφιότητα 
Κώστα Κωνσταντίνου, για τη θέση 
του Προέδρου του Επαρχιακού Ορ-
γανισμού Αυτοδιοίκησης Πάφου. 
Ο κ. Κωνσταντίνου θεωρήθηκε 
«αποστάτης» από τους «Φουλι-
κούς», αφού στις προεδρικές εκλο-
γές εργάστηκε για την εκλογή του 
Νίκου Χριστοδουλίδη και όχι του 
Προέδρου του κόμματος, Αβέρωφ 
Νεοφύτου. Ο Νίκαρος υποστή-
ριξε την επιλογή Κωνσταντίνου 
για τη θέση του περιφερειάρχη. 
Ο Κρις Τριανταφυλλίδης βρήκε 
την ευκαιρία να κατηγορήσει τον 
κ. Αναστασιάδη ως την «κινητήριο 
δύναμη πίσω από την αποστασία 
και την επακόλουθη διάσπαση που 
οδήγησε στο εκλογικό αποτέλεσμα 
των προεδρικών εκλογών». Και 
έκλεισε την ανάρτησή του, απευθυ-
νόμενος προς τον τέως Πρόεδρο, 
με το εξής: «Εσύ καλά τώρα… προς 

τα μπουζούκια τραβάς!!». 
Αμέσως φαντάστηκα τον Νίκαρο 

να κρατά μικρόφωνο και με τη 
συνοδεία... μπουζουκιού να απαντά 
στον Κρις: «Δυο πόρτες έχει... ο 
Δησύ, άνοιξες μια και μπήκες κι 
ώσπου να ’ρθει το δειλινό από την 
άλλη βγήκες»!

Δεν είμαι βέβαιος, αλλά με την 
αναφορά του σε μπουζούκια, ίσως 
ο Κρις να είχε υπ’ όψιν του τις πλη-
ροφορίες ότι ο Νίκος Αναστασιάδης 
είχε θεαθεί στις αρχές Ιανουαρίου 
σε μπουζουξίδικο στην Αθήνα, να 
συνδιασκεδάζει με τον Γενικό Ει-
σαγγελέα, Γιώργο Σαββίδη.

Τη σκυτάλη από τον Κρις πήρε 
ο Αβέρωφ, ο οποίος, με αφορμή 
την επιλογή του Κώστα Κωνσταντί-
νου, παραπονέθηκε ότι «στο κόμμα 

μας, κατ’ επίκληση της ενότητας, 
βάζουν σημαιοφόρους εκείνους 
που τορπίλισαν την ενότητα και 
υπονόμευσαν την παράταξη».

Είναι προφανές ότι το διχαστικό 
κλίμα στον Συναγερμό παραμένει, 
όπως είχε διαμορφωθεί μετά το 
καταστροφικό αποτέλεσμα των 
προεδρικών εκλογών. Το πόσο 
θα στοιχίσει αυτό στα ποσοστά του 
κόμματος, κατά τις Ευρωεκλογές 
του Ιουνίου, είναι κάτι που θα πρέ-
πει να περιμένουμε να δούμε. Το 
μόνο που μπορούμε να κάνουμε 
αυτήν τη στιγμή, όσον αφορά τις 
δύο τάσεις που υφίστανται μέσα στο 
κόμμα, είναι να σχολιάσουμε την 
όλη κατάσταση με τη γνωστή έκ-
φραση... «συνεννόηση μπουζούκι»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μπουζουκοκατάσταση στον Συναγερμό

Τον αντάμειψαν επειδή τους εκβίαζε! Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

1.2.2024: Η αγανάκτηση των Ευρωπαίων αγροτών έφτασε στην καρδιά 
της ΕΕ. Κομβόι με εκατοντάδες οργισμένους αγρότες και τα τρακτέρ 
τους κατέκλυσαν τους δρόμους στις Βρυξέλλες, διεκδικώντας ένα καλύ-
τερο γεωργικό επίπεδο πανευρωπαϊκά.
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Όπως αναμενόταν, η προσωπική 
απεσταλμένη του Γενικού Γραμματέα 
των Ηνωμένων Εθνών, Μαρία Άνχε-
λα Ολγκίν Κουεγιάρ, κατά τις επαφές 
της στα κατεχόμενα, αναγκάστηκε να 
ακούσει τον παράφωνο αμανέ του 
Ερσίν Τατάρ για λύση δύο κρατών και 
αναγνώριση κυριαρχικής ισότητας 
του ψευδοκράτους. Έτσι πήρε μια 
γεύση από αυτό που θα ακούσει 
και στις επόμενες συναντήσεις της 
με τον κατοχικό ηγέτη, με την ίδια 
ακριβώς φρασεολογία και τον ίδιο 
ακριβώς τρόπο.

Η προερχόμενη από την Κο-
λομβία απεσταλμένη προσπαθεί 
να σχηματίσει μιαν εικόνα για το τι 
ακριβώς συμβαίνει στην Κύπρο. 
Εμείς θα την βοηθήσουμε σ’ αυ-
τήν την προσπάθειά της, κάνοντας 
κάποιους παραλληλισμούς με τη... 
χώρα της, για να καταλάβει καλύ-
τερα τα δεδομένα.

Λοιπόν. Ας ξεκινήσουμε με 
ένα από τα πιο χαρακτηριστικά 
της Κολομβίας. Το φοβερό... καρτέλ 
ναρκωτικών, με αρχηγό τον πε-
ριβόητο Πάμπλο Εσκομπάρ, που 
άρχισε τη δράση του από το 1972. 
∆ύο χρόνια μετά το κολομβιανό 
καρτέλ άρχισε τη δράση του στην 
Κύπρο το... τουρκικό καρτέλ. Ένα 
καρτέλ θανάτου, τρομοκρατίας, 
καταστροφών, εκδίωξης 200.000 
ανθρώπων από τα σπίτια και τις 

περιουσίες τους (στην Κολομβία 
ο αριθμός αυτός θα αντιστοιχούσε 
με 10.000.000 πρόσφυγες), λεη-
λασιών, ιεροσυλιών και πολλών 
άλλων βαρβαροτήτων. 

Είναι εμφανές ότι το κολομβιανό 
καρτέλ του Εσκομπάρ μοιάζει με... 
ομάδα προσκόπων μπροστά στο 
τουρκικό καρτέλ του Ερντογάν. Ο 
μικρός ιδιωτικός στρατός που διέθε-
τε ο Εσκομπάρ ωχριά μπροστά στον 
τουρκικό στρατό στα κατεχόμενα, 
ο οποίος αποτελεί συνεχή απει-
λή για τις ελεύθερες περιοχές. Οι 
αποκαλύψεις της εφημερίδας μας, 
την περασμένη Κυριακή, με την 
επιθετική διάταξη του τουρκικού 
πυροβολικού, που είναι έτοιμο να 
χτυπήσει ανά πάσα  στιγμήν, είναι 
πολύ χαρακτηριστικές. 

Το κολομβιανό καρτέλ είχε ως 

βασική δραστηριότητα τη διακίνηση 
ναρκωτικών. Το τουρκικό καρτέλ 
ασχολείται και αυτό με ένα είδος 
ναρκωτικών, αυτό της θρησκείας, 
επιδιώκοντας να επιβάλει και να 
εθίσει τους Τουρκοκύπριους στην 
ισλαμική κοσμοθεωρία του Ερντογάν. 

Το τουρκικό καρτέλ κουβαλά 
επίσης συνεχώς εποίκους από την 
Τουρκία, αλλοιώνοντας τα δημο-
γραφικά δεδομένα, ξεπουλά τις 
ελληνοκυπριακές περιουσίες και 
εποφθαλμιά και το φυσικό αέριο 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.

Κυρία Ολγκίν μου, ελπίζω με 
αυτήν τη γενική περιγραφή του 
εγκληματικού καρτέλ της Τουρ-
κίας, και έχοντας υπ’ όψιν σας το 
κολομβιανό καρτέλ, να μπορέσετε να 
κάνετε και τις δικές σας συγκρίσεις. 

ΜΠΟΞΕΡ

Ανατρέπεται άρδην η εντύπωση 
που επικρατούσε μέχρι τώρα ότι 
εμείς οι Κυπραίοι ξεχνάμε εύκολα 
και ότι έχουμε μνήμη χρυσόψαρου. 
Σύμφωνα με στοιχεία, τα οποία έδω-
σε στη δημοσιότητα η Eurostat, η 
στατιστική υπηρεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η Κύπρος είχε το 
χαμηλότερο ποσοστό ατόμων που 
ανέφεραν πως είχαν μέτρια ή σοβαρή 
δυσκολία στη μνήμη μεταξύ των 
κρατών μελών της ΕΕ το 2022. Το 
ποσοστό της Κύπρου ήταν 5,7% σε 
σύγκριση με 14,9% του μέσου όρου 
της Ένωσης! ∆ηλαδή, υποτίθεται, 
είμαστε εκείνοι που ξεχνάμε λιγότερο 
μεταξύ όλων των 450 εκατομμυρίων 
κατοίκων της ΕΕ!

Απίστευτο! Και είναι απίστευτο, 
διότι όλοι πιστεύαμε ότι ως λαός 
ξεχνούμε πολύ εύκολα και πολύ 
γρήγορα. Ένα σοβαρό θέμα, για 
παράδειγμα, το οποίο απασχολεί 
την κοινή γνώμη για κάποια ει-
κοσιτετράωρα, ξεχνιέται αμέσως 
όταν ξεπετάγεται κάποιο άλλο θέμα, 
κάποιο νέο σκάνδαλο, οπότε το 
ενδιαφέρον μετατίθεται αλλού, 
ωσότου ξεχαστεί γρήγορα και η 
νέα ενασχόλησή μας. 

Μωρέ, εδώ ξεχάσαμε ακόμα και 
το... «∆εν ξεχνώ», τουλάχιστον εκεί-
νοι οι χιλιάδες συμπατριώτες μας 
που κατακλύζουν τα κατεχόμενα 
για να ψωνίσουν φθηνά, αιμοδο-

τώντας το ψευδοκράτος. 
Η αλήθεια είναι ότι το «∆εν ξε-

χνώ» το θυμόμαστε πλέον μόνο σε 
κάθε επέτειο της εισβολής.

Γιατί, λοιπόν, η Eurostat κα-
τέληξε στο συμπέρασμα ότι δεν 
ξεχνάμε και μάλιστα είμαστε πρώτοι 
σ’ αυτόν τον τομέα; Μήπως δεν 
ρώτησαν αυτούς που έπρεπε; Αν 
ρωτούσαν, ας πούμε, τους... πολι-
τικούς μας, σίγουρα το ποσοστό 
αυτών που ξεχνούν θα εκτοξευόταν. 
Είναι γνωστό ότι οι πολιτικοί μας 
ξεχνούν, ηθελημένα τις περισσότε-
ρες φορές, για να δικαιολογούνται 
και να διευκολύνονται οι συχνές 
μετακινήσεις και μεταπηδήσεις των 
κομμάτων και των πολιτικών από 
τη μια θέση στην άλλη και από τη 
μια συνεργασία στην άλλη. Εδώ οι 

πολιτικοί στηρίζονται στην επικρα-
τούσα μέχρι τώρα πεποίθηση ότι ο 
λαός ξεχνά εύκολα και έτσι δεν θα 
θυμηθεί τι έλεγε προηγουμένως 
ο πολιτικός για να το συγκρίνει 
με το εντελώς αντίθετο που λέει 
σήμερα.  

Και βεβαίως όσο προχωρούμε 
προς εκλογικές αναμετρήσεις, τα 
περιστατικά αυτά θα έχουν την τι-
μητική τους, αφού οι πολιτικοί θα 
«ξεχνούν» τι έλεγαν και τι έκαναν 
χτες, για να μπορέσουν να αποκτή-
σουν το άλλοθι που χρειάζονται 
ώστε να παρουσιαστούν αύριο 
με νέο πολιτικό «κοστούμι». Το 
οποίο ΝΟΜΙΖΟΥΝ ότι φοράνε, 
αλλά στην πραγματικότητα είναι 
τσίτσιδοι στα μάτια των ψηφοφόρων.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

∆εν ξεχνούμε εμείς οι Κυπραίοι;

Το κολομβιανό καρτέλ και το τουρκικό ΑΠΟΨΗ AΝΤΗΣ ΛΟΪΖΟΥ

  Η επίσκεψη του 
Υπουργού Άμυνας 
στην Ελλάδα

ΟΥπουργός Εθνικής 
Άμυνας κ. Nίκος 
∆ένδιας συναντή-

θηκε στην Αθήνα με τον νέο 
Υπουργό Άμυνας της Κυπρι-
ακής ∆ημοκρατίας, κ. Βασί-
λη Πάλμα. Στη συνάντηση 
παρευρέθησαν ο Αρχηγός 
ΓΕΕΘΑ, Στρατηγός ∆ημήτριος 
Χούπης, ο Γενικός Γραμμα-
τέας του Υπουργείου Εθνικής 
Άμυνας, ο Αρχηγός ΓΕΣ, Αντι-
στράτηγος Γεώργιος Κωστίδης, 
ο Αρχηγός ΓΕΝ, Αντιναύαρ-
χος ∆ημήτριος – Ελευθέριος 
Κατάρας και ο Αρχηγός ΓΕΑ, 
Αντιπτέραρχος (Ι) ∆ημοσθέ-
νης Γρηγοριάδης. Κατά τις 
συνομιλίες, οι δύο Υπουργοί 
επαναβεβαίωσαν τις ισχυρές 
και διαχρονικές βάσεις, πάνω 
στις οποίες έχουν οικοδομηθεί 
οι αδελφικές σχέσεις Ελλάδας 
και Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και συζήτησαν για τη διμερή 
αμυντική συνεργασία, σε μια 
ιδιαίτερη διεθνώς συγκυρία. 
Επιβεβαίωσαν,  επίσης, την 
κοινή επιδίωξη Ελλάδας και 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
συνεισφέρουν στη σταθερότητα 
και ευημερία της ευρύτερης 
περιοχής. Αξιοσημείωτη η δή-
λωση ∆ένδια, ότι η Κύπρος 
δεν κείται μακράν, κάτι που 
αγνοούσε το 1974 ο Κ. Κα-
ραμανλής και ο Ε. Αβέρωφ, 
όμως ο Κίμων το γνώριζε και 
το απέδειξε από τον 5ον  αιώ-
να προ Χριστού, καθώς και η 
επέκταση της ναυτικής βάσης 
στο Μαρί.

Ουδεμία αναφορά έγινε στο 
∆όγμα του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου (∆ΕΑΧ), το οποίο από το 
2000 αποτελεί, περιστασιακά, 
δήλωση προς εντυπωσιασμό 
και άγραν ψήφων. Η τελευταία 
άσκηση ΝΙΚΗΦΟΡΟΣ – ΤΟΞΟ-
ΤΗΣ – ΒΕΡΓΙΝΑ, με τη συμμε-
τοχή πολεμικών αεροσκαφών 
και πολεμικών πλοίων από την 
Ελλάδα,  έγινε από τις 17 – 22 
Οκτωβρίου 2000. 

Στο προεκλογικό πρόγραμ-
μα διακυβέρνησης του Προέ-
δρου της ∆ημοκρατίας (Πτ∆) 
και ειδικά στον τομέα «Άμυνα 
και Ασφάλεια», περιλαμβάνε-
ται η μελέτη, σε συνεργασία 
με την Ελληνική Κυβέρνηση, 
για προοπτική «…ουσιαστικής 
αναβίωσης σε επιχειρησιακό 
επίπεδο του ∆όγματος του Ενι-
αίου Αμυντικού Χώρου (∆ΕΑΧ) 
Κύπρου-Ελλάδας».

Από τη συνάντηση των δύο 
Υπουργών παρατηρούνται τα 
ακόλουθα ανορθόδοξα στοιχεία: 

1. Ο Ελληνοκύπριος ΥΠΑΜ 
δεν συνοδευόταν από τον Αρχη-
γό ή τον Υπαρχηγό του ΓΕΕΦ 
και αρμόδιους επιτελείς, ενώ 
ο Ελλαδίτης ομόλογός του είχε 
στο πλευρό του τον Α/ΓΕΕΘΑ 
και τους τρείς Αρχηγούς των 
Κλάδων.

2. Ουδεμία αναφορά για το 
∆ΕΑΧ, που στην ουσία ανα-
βαθμίζει το δίπολο Ελλάδος - 
Κύπρου και ασκεί πίεση προς 
την Τουρκία, ενώ η τελευταία 
ασκεί πίεση κατά της Κ∆ με 
τις συνεχείς παραβιάσεις στη 
«νεκρή ζώνη» και όχι μόνον.

3. Καμιά εξαγγελία επί επι-
χειρησιακού τομέα δεν έγινε.

4. Η Κύπρος δεν μπορεί να 
έχει άμυνα ισχυρή απέναντι στην 

Τουρκία χωρίς την έμπρακτη 
συμβολή της Ελλάδος με συ-
νεχή προπαρασκευή και την 
έμπρακτη δοκιμή των σχεδίων 
και άλλων,  που δεν είναι της 
παρούσης.

Κύριε Πάλμα, γιατί δεν θέ-
σατε το θέμα του ∆όγματος 
του ΕΑΧ, εφόσον ήταν προε-
κλογική δέσμευση του Προέ-
δρου της ∆ημοκρατίας; Τι σας 
συμβούλευσαν οι διάφοροι 
σύμβουλοί σας; Πώς θέλετε να 
πείσετε τον Κυπριακόν Ελλη-
νισμό ότι ενδιαφέρεστε για το 
καλό της άμυνας της Κύπρου 
και για την αναβάθμιση της 
ισχύος της ΕΦ;

Τα θετικά του ∆ΕΑΧ για την 
Κύπρο καθώς και τα αρνητικά 
για την Τουρκία μπορείτε να τα 
βρείτε στην αρθρογραφία του 
Στρατηγού Φοίβου Κλόκκαρη 
και στις δηλώσεις των πολιτικών 
και στρατιωτικών ηγεσιών Ελ-
λάδας και Κύπρου, καθώς και 
στις αντιδράσεις των αντίστοιχων 
τουρκικών ηγεσιών τα έτη 1995 
μέχρι 2000 (που εφαρμοζόταν το 
∆ΕΑΧ) . ∆υστυχώς, δεν πείσατε 
για τις προθέσεις σας.

Ουδεµία αναφορά 
έγινε για το ∆όγ-

µα του Ενιαίου 
Αµυντικού Χώρου 
(∆ΕΑΧ), το οποίο 

από το 2000 απο-
τελεί, περιστασια-
κά, δήλωση προς 

εντυπωσιασµό και 
άγραν ψήφων 
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Κ
άθε φορά που 
υπάρχει μια σχε-
τική κινητικότητα 
στο Κυπριακό, 
εμφανίζονται οι 
γνωστοί συμβου-
λάτορες, οι «γνω-

στικοί», να μας υποδεικνύουν να 
είμαστε ρεαλιστές και σώφρονες.

Σύνεση, συναίνεση, πραγμα-
τισμός, είναι το γνωστό τρίπτυχο 
προκειμένου το θύμα, δηλαδή 
η ελληνοκυπριακή πλευρά, να 
υποχωρήσει μέχρι να φτάσει στα 
«θέλω» και στις ιταμές αξιώσεις 
του θύτη, της κατοχικής Τουρκίας. 

Η κάθοδος στην Κύπρο της 
προσωπικής απεσταλμένης του 
Γ.Γ. ΟΗΕ, κας Ολγκίν Κουεγιάρ, 
δεν αφήνει πολλές προσδοκίες 
ότι θα σπάσει το αδιέξοδο και θα 
επαναρχίσουν οι συνομιλίες από 
εκεί που τερματίστηκαν στο Κραν 
Μοντανά, όπως οι πλείστοι πολιτι-
κοί και αναλυτές επαναλαμβάνουν. 
Από εκεί που τερματίστηκαν (!)

Ελάχιστοι, ωστόσο, γνωρίζουν 
γιατί τερματίστηκαν τον Ιούνιο του 
2017 από τον ίδιο τον Γ.Γ. του ΟΗΕ, 
Αντώνιο Γκουτέρες, παρότι γρά-

φτηκαν πολλά, τα περισσότερα για 
να κατηγορήσουν την ε/κ πλευρά.

Με τις αντιδράσεις του κατοχικού 
ηγέτη Ερσίν Τατάρ και την εμμο-
νή της Τουρκίας για κυριαρχική 
ισότητα και δύο κράτη, η συνέχεια 
είναι προδιαγεγραμμένη σε απο-
τυχία. Εκτός και αν επέμβουν οι 
γνωστές δυνάμεις για να επιβάλουν 
μια «λύση» που θα συμφέρει στις 
ίδιες και όχι στον κυπριακό λαό. 
Το γεγονός ότι η παρούσα δια-
δικασία αποκλείει στο τέλος την 
επικύρωση με δημοψήφισμα από 
τον λαό κρύβει πολλά.

Βέβαια η Κυπριακή Δημοκρατία 
έχει υποχρέωση να κρατεί συνεχώς 
στην επικαιρότητα το Κυπριακό, 
να επιμένει και να πιέζει τη διε-
θνή κοινότητα πως δεν μπορεί να 
παραμένει άλυτο και να διαιωνί-
ζεται εδώ και 50 χρόνια, το μείζον 
εθνικό ζήτημα μιας χώρας μέλους 

του ΟΗΕ και της Ε.Ε.
Την περασμένη Τρίτη βρέθηκε 

στην Κύπρο ο πρώην αντιπρόεδρος 
της Ελλάδας και πρώην ΥΠΕΞ, Ευ-
άγγελος Βενιζέλος, ο οποίος είχε 
συνάντηση με τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη. Σε δηλώσεις του στον 
ΑΝΤ1, ο κ. Βενιζέλος μίλησε για 
σύνεση και συναίνεση, για πραγ-
ματισμό, καθώς και την ανάγκη να 
μην επαναληφθούν πρακτικές του 
παρελθόντος,  οι οποίες θα υπονο-
μεύσουν και αυτήν την προσπάθεια 
της προσωπικής απεσταλμένης του 
Γ.Γ. του ΟΗΕ.

Ο κ. Βενιζέλος δεν έρχεται από 
το πουθενά. Είναι ένας πολιτικός 
με βεβαρημένο ιστορικό παρελ-
θόν για τις θέσεις και τη στάση 
του τα τελευταία τουλάχιστον 20 
χρόνια στο Κυπριακό. Πέραν του 
ότι ήταν ένας εκ των διαπρύσιων 
υποστηρικτών του σχεδίου Ανάν 

Το δε σώφρον 
του ανάνδρου 

πρόσχημα*
Σύνεση, συναίνεση, πραγματισμός, 

είναι το γνωστό τρίπτυχο προκειμένου το θύμα, 
δηλαδή η ελληνοκυπριακή πλευρά, να υποχωρήσει 

μέχρι να φτάσει στα «θέλω» και στις ιταμές αξιώσεις 
του θύτη, της κατοχικής Τουρκίας  

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 

Ας μην έχουμε ψευδαισθή-
σεις ότι το Κυπριακό θα λυθεί 
στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και όχι 
στις καλές υπηρεσίες της όποιας 
απεσταλμένης του Γ.Γ. του ΟΗΕ. 
Είναι άκρως ανησυχητικό πως 
ένα κόμμα όπως το ΑΚΕΛ έχει 
βουλώσει τα αφτιά και δεν φαί-
νεται να εκτιμά τις εξελίξεις που 
συμβαίνουν γύρω μας.  

Οι ΗΠΑ ήραν το εμπάργκο 

κατά της Τουρκίας, εγκρίνοντας 
την πώληση των F-16 και στην 
Ελλάδα τα F-35. Αυτό δεν είναι 
για το καλό της μιας ή της άλλης 
χώρας αλλά για την ενίσχυση του 
ΝΑΤΟ και την προς Ανατολάς 
εδραίωσή του. Με αυτόν τον 
διακανονισμό η Τουρκία απο-
μακρύνεται από τη Ρωσία (τώρα 
κανένας δεν αναφέρεται στους 
S-400) και η Ελλάδα προσδέ-

νεται πιο ασφυκτικά ως κράτος 
υποτέλειας προς τις ΗΠΑ. 

Το Κυπριακό μέσα σε έναν 
τέτοιο «διακανονισμό» θα επιχει-
ρήσουν να το κλείσουν. Το χει-
ρότερο, ο κυπριακό λαός δεν θα 
έχει κανένα δικαίωμα μέσα από 
ένα δημοψήφισμα να αποφασίσει 
για το μέλλον του. 

Ε, και αρκετά μάς ανέχτηκαν 
θα πουν οι «γνωστικοί»! 

Θηλιά στον λαιμό της Κύπρου 

ART AERI  
Τάσσος Παπαδόπουλος

ΟΤάσσος Παπαδόπου-
λος γεννήθηκε στις 7 
Ιανουαρίου 1934 και 

πέθανε στις 12 Δεκεμβρίου 
2008. Ήταν πολιτικός, ο οποίος 
διετέλεσε ως ο πέμπτος Πρόε-
δρος της Κύπρου από το 2003 
έως το 2008.

Σπούδασε νομικά στο Πανε-
πιστήμιο του Λονδίνου. Ήταν 
δικηγόρος και ασχολήθηκε με 
την πολιτική από πολύ νεαρά 
ηλικία. Η εκστρατεία του για το 
προεδρικό αξίωμα βασίστηκε 
στην πεποίθηση ότι μπορούσε 
να δώσει καλύτερη λύση από τον 
προκάτοχό του Γλαύκο Κληρίδη 
στο κυπριακό πρόβλημα.

Συμμετείχε στη Διάσκεψη του 
Λονδίνου και ήταν ο ένας από 
τους δυο αντιπροσώπους (εκτός 
από τους αντιπροσώπους του 
Α.Κ.Ε.Λ.) που ψήφισε εναντίον 
της υπογραφής των συμφωνιών 
Ζυρίχης-Λονδίνου. Ήταν επίσης 
ένας από τους τέσσερεις αντι-
προσώπους της ελληνοκυπρια-
κής πλευράς στη Συνταγματική 
Επιτροπή που συνέταξε το Σύ-
νταγμα της Κύπρου. Υπηρέτησε 
για δώδεκα χρόνια διαδοχικά 
ως Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
Υπουργός Υγείας και Υπουργός 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 
Υπήρξε σύμβουλος του πρώτου 
συνομιλητή κ. Κληρίδη μέχρι 
τον Απρίλιο του 1976 και μετά 
διορίστηκε ο ίδιος συνομιλητής, 
θέση στην οποία υπηρέτησε μέ-
χρι τον Ιούλιο του 1978.

Στις βουλευτικές εκλογές 
της 5ης Ιουλίου 1970 εξελέγη 
βουλευτής του Ενιαίου Κόμμα-
τος στην εκλογική περιφέρεια 
Λευκωσίας. Στις εκλογές της 5ης 
Σεπτεμβρίου 1976 επανεκλέ-
γηκε ως ανεξάρτητος βουλευτής 
Λευκωσίας. Διετέλεσε Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων 
από τον Απρίλιο μέχρι τον Οκτώ-
βριο του 1976. Στις βουλευτι-
κές εκλογές της 19ης Μαΐου 
1991 εξελέγη βουλευτής του 
Δημοκρατικού Κόμματος στην 
εκλογική περιφέρεια Λευκωσίας, 
αξίωμα το οποίο διατήρησε στις 
εκλογές της 26ης Μαΐου 1996.

Πήρε ενεργά μέρος στον 
απελευθερωτικό αγώνα της 
ΕΟΚΑ από διάφορες θέσεις, 
ως τομεάρχης Λευκωσίας και 
αργότερα ως γενικός υπεύθυνος 
για όλη την Κύπρο της ΠΕΚΑ, 
πολιτικής οργάνωσης της ΕΟΚΑ.

Ο ίδιος αντιτάχθηκε στην 
αποδοχή του Σχεδίου Ανάν το 
2004, παρά τις εξωτερικές πιέσεις 
που δέχθηκε από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες και τη Μεγάλη Βρε-
τανία, αλλά και στο εσωτερικό, 
κυρίως από την αντιπολίτευση. Σε 
διάγγελμά του στις 22 Απριλίου 

2004, ο Πρόεδρος Παπαδόπου-
λος ζήτησε από τους Κύπριους 
πολίτες να καταψηφίσουν το Σχέ-
διο του Γενικού Γραμματέα. Στο 
δημοψήφισμα της 24ης Απρι-
λίου 2004, ποσοστό 76% των 
Ελληνοκυπρίων καταψήφισαν 
το Σχέδιο Ανάν λαμβάνοντας 
σοβαρά υπόψη το περιεχόμενο 
του ιστορικού διαγγέλματός του.

Επί προεδρίας Τ. Παπαδόπου-
λου την 1η Μαΐου του 2004 η 
Κύπρος έγινε πλήρες μέλος της 
Ε.Ε. Την ένταξη αυτή χαιρέτισε 
ο Πρόεδρος Τ. Παπαδόπουλος 
με διάγγελμά του προς τον κυ-
πριακό λαό, επισημαίνοντας 
σχετικά: «Αυτή η ώρα σημα-
τοδοτεί έναν κορυφαίο σταθμό 
στην Ιστορία της Κύπρου. Τον 
δεύτερο κορυφαίο σταθμό, μετά 
την ανακήρυξη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, πριν από σαρά-
ντα τέσσερα χρόνια. Αυτή η ώρα 
σημαίνει το ευτυχές τέλος μιας 
πολύχρονης προσπάθειας και 
την ελπιδοφόρα αρχή μιας νέας 
πορείας και μιας νέας εποχής για 
την Κύπρο. Από αυτή την ώρα η 
Κυπριακή Δημοκρατία ανήκει 
και τυπικά στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Γίνεται πλήρες, οργανικό και 
αναπόσπαστο μέλος της μεγάλης 
ευρωπαϊκής οικογένειας».

Στις προεδρικές εκλογές της 
17ης Φεβρουαρίου 2008 ο Τάσ-
σος Παπαδόπουλος κατέλαβε 
την τρίτη θέση, μένοντας εκτός 
δευτέρου γύρου. Τον διαδέχτηκε 
ο Πρόεδρος της Βουλής Δημή-
τρης Χριστόφιας.

Πέθανε στις 12 Δεκεμβρίου 
2008 από καρκίνο. Η κηδεία του 
τελέστηκε στις 15 Δεκεμβρίου 
2008, στην εκκλησία Της Του 
Θεού Σοφίας, στον Στρόβολο. 
Στις 11 Δεκεμβρίου 2009 
άγνωστοι σύλησαν τον τάφο 
του και έκλεψαν τη σορό του 
από το νεκροταφείο της Κάτω 
Δευτεράς. Η σορός βρέθηκε 
στις 8 Μαρτίου και ταυτοποι-
ήθηκε την επόμενη ημέρα 
με εξετάσεις DNA. Ο πρώην 
Πρόεδρος επανενταφιάστηκε 
στις 12 Μαρτίου 2010.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ ανασύρουν από τα χρονο-
ντούλαπά τους τις γνωστές συνταγές και 

ετοιμάζονται μαζί με τις γνωστές οργανώσεις 
να συμβουλεύσουν την κα Ολγκίν πώς θα 

σπάσει το αδιέξοδο 

το 2004, ήταν ο μόνος Έλληνας 
ΥΠΕΞ, ο οποίος προέβη σε μια 
«ρηματική διακοίνωση» προς την 
κυπριακή Κυβέρνηση. Η ρημα-
τική διακοίνωση στη διπλωματία 
είναι μια σκληρή κίνηση, η οποία 
προηγείται της ανάκλησης του 
πρεσβευτή μιας χώρας! 

Να υπενθυμίσουμε ότι, κατά 
την 52η σύνοδο του Συμβουλίου 
Σύνδεσης ΕΕ-Τουρκίας (Λουξεμ-
βούργο 23/6/2014), η Τουρκία 
κατέθεσε γραπτή δήλωση, στην 
οποία αναφερόταν σε «εκλιπούσα 

Κυπριακή Δημοκρατία» («defunct 
‘Republic of Cyprus’»). Η κατοχική 
δύναμη με την αναφορά αυτή δή-
λωνε πως αυτό που όλοι θεωρούν 
-πλην της ίδιας- Κυπριακή Δη-
μοκρατία, αναγνωρισμένο κράτος 
σε όλη την επικράτεια της χώρας, 
δεν υπάρχει. Η αναφορά αυτή στο 
τουρκικό έγγραφο περιλήφθηκε 
όταν της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
προήδρευε η Ελλάδα!

Όταν η τότε ευρωβουλευτής, 
Ελένη Θεοχάρους, μιλώντας 
στο Ευρωκοινοβούλιο, ζήτησε 
να ενημερωθεί αν υπήρξε αντί-
δραση εκ μέρους του Ευάγγελου 
Βενιζέλου κατά την παραλαβή εκ 
μέρους του ως προεδρεύοντος στο 
Συμβούλιο Σύνδεσης Ε.Ε. - Τουρ-
κίας του εγγράφου 105 σελίδων 
του Υπουργείου Εξωτερικών της 
Άγκυρας, δεν πήρε απάντηση,  αλλά 
εισέπραξε μένος και παρανοϊκούς 
υπαινιγμούς. 

Το τουρκικό έγγραφο κατατέθηκε 
στην Ε.Ε. στις 23 Ιουνίου 2014 και 
διανεμήθηκε αμέσως σε όλες τις 
χώρες - μέλη της. Η ελληνική Προ-
εδρία της Ε.Ε. είχε όλον τον χρόνο 

να ενημερωθεί και να αντιδράσει. 
Δεν έκανε, όμως, τίποτα.

Ο κ. Βενιζέλος, αντί να προσπα-
θήσει να επανορθώσει το σφάλμα 
του, επιτέθηκε βίαια στους «δήθεν 
‘’πατριωτικούς’’  κύκλους που προ-
σπαθούν να εμπορευτούν πολιτι-
κά ή δημοσιογραφικά τις εθνικές 
ευαισθησίες, και κάνουν πως δεν 
καταλαβαίνουν ότι δεν υπάρχει 
καμία διαφοροποίηση μεταξύ 
Ελλάδος και Κύπρου».

Βέβαια, άλλο ρώτησε η Κύπρια 
ευρωβουλευτής - γιατί δεν αντέ-

δρασε στο τουρκικό έγγραφο ο 
Ευάγγ. Βενιζέλος, όχι αν τήρησε 
την ίδια στάση και η κυπριακή 
Κυβέρνηση! 

Η τότε κυπριακή Κυβέρνηση 
(του κ. Ν.Αναστασιάδη) έσπευσε 
να στηρίξει τον  Έλληνα τότε ΥΠΕΞ 
και μπάλωσε το θέμα, αλλά για την 
ταμπακιέρα τίποτε δεν λέχθηκε. 

Τώρα ακούμε και πολλούς 
άλλους πολιτικούς ή αναλυτές να 
σπεύδουν να δώσουν συνταγές 
πώς θα σπάσει το αδιέξοδο και, 
αντί να κατηγορούν την Τουρκία, 
κοιταζόμαστε αναμεταξύ μας. 

Ζητούν και άλλα ΜΟΕ υπέρ των 
Τ/κ, όμως οι τελευταίοι δεν είναι 
ικανοποιημένοι. Ζητούν περισσό-
τερα και από την ύπαρξή  μας. Ο 
εποικισμός από έγκλημα πολέμου 
επιχειρείται να επιβραβευτεί με τη 
χορήγηση κυπριακής ιθαγένειας 
στους απογόνους του Αττίλα. Και 
όσοι αντιδρούν τους κουνούν το 
δάκτυλο ως ανεπίδεκτοι βούλησης 
για λύση. Ο εξευτελισμός βαφτί-
ζεται αποφασιστικότητα για λύση. 
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ ανασύρουν από 
τα χρονοντούλαπά τους τις γνωστές 

συνταγές και ετοιμάζονται μαζί με 
τις γνωστές οργανώσεις να συμ-
βουλεύσουν την κα Ολγκίν πώς 
θα σπάσει το αδιέξοδο. Η επίθεση 
της Τουρκίας κατά του Συμβουλίου 
Ασφαλείας έμεινε ασχολίαστη.

Το ψήφισμα 
του Σ. Ασφαλείας

Στο ψήφισμα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας για ανανέωση της θητείας 
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, που εγκρίθηκε 
ομόφωνα την περασμένη Τρίτη και 
αναφέρεται στο μοντέλο της διζωνι-

κής δικοινοτικής ομοσπονδίας ως 
μορφής λύσης του Κυπριακού, η 
μόνη που αντέδρασε έντονα ήταν η 
Τουρκία, επιβεβαιώνοντας ακόμα 
μια φορά ποιος κάνει κουμάντο στα 
κατεχόμενα. Το κατοχικό καθεστώς 
δεν αντέδρασε για το περιεχόμενο 
του ψηφίσματος του Σ. Ασφαλείας και 
άφησε την Τουρκία να απασφαλίσει. 

Το τουρκικό Υπουργείο Εξωτε-
ρικών κατηγόρησε το Συμβούλιο 
Ασφαλείας υποστηρίζοντας ότι έχει 
κάνει τα στραβά μάτια σε πολυά-
ριθμες παραβιάσεις της «νεκρής 
ζώνης» από την ελληνοκυπριακή 
πλευρά όλα αυτά τα χρόνια.

Σημειώνει ότι η προσπάθειά του 
να αποτρέψει άδικα την κατασκευή 
του δρόμου της Πύλας, που είναι 
ένα ανθρωπιστικό έργο, στις 18 
Αυγούστου 2023, αποκάλυψε για 
άλλη μια φορά ότι δεν επέδειξε 
την αμεροληψία που αναμένεται 
από τις ειρηνευτικές αποστολές.

Είναι λυπηρό το γεγονός ότι, 
σε αυτήν την τελευταία απόφα-
ση, το Συμβούλιο Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών αναφέρεται στο 
δελτίο Τύπου που εξέδωσε στις 21 
Αυγούστου σχετικά με το εν λόγω 
περιστατικό, το οποίο απέχει από την 
πραγματικότητα… «Η ολοκλήρωση 
του δρόμου της Πύλας θα μπορούσε 
να είναι ένα αποτελεσματικό βήμα 
προς την αποκατάσταση της διαβρω-
μένης εμπιστοσύνης των Τουρκοκυ-
πρίων προς την ΟΥΝΦΙΚΥΠ και θα 

μπορούσε να συμβάλει στη μείωση 
των εντάσεων».

«Από την άλλη πλευρά, είμα-
στε βαθιά απογοητευμένοι που, 
ενώ η απόφαση για την παράτα-
ση της εντολής του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ αναφέρεται 
σε ξεπερασμένα και εξαντλημένα 
μοντέλα στο πλαίσιο μιας πιθανής 
λύσης, το όραμα των δύο κρατών 
που προτάθηκε από τον ‘πρόεδρο’ 
της ‘τδβκ’ κ. Τατάρ δεν αναφέρθη-
κε», σημειώνεται.

«Τονίζουμε ότι αυτή η προ-
σέγγιση απέχει πολύ από το να 
είναι δίκαιη και εποικοδομητική, 
τη στιγμή που μόλις διορίστηκε 
προσωπική απεσταλμένη για να 
διερευνήσει εάν υπάρχει κοινό 
έδαφος μεταξύ των δύο πλευρών 
στο νησί», αναφέρεται.

Το τουρκικό ΥΠΕΞ καλεί το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών να αποδεχθεί το γεγονός ότι 
«μια δίκαιη, διαρκής και βιώσιμη 
λύση στην Κύπρο μπορεί να επιτευ-
χθεί μόνο με βάση τις πραγματικό-
τητες και να αναγνωρίσει τα εγγενή 
δικαιώματα του τουρκοκυπριακού 
λαού, την κυριαρχική του ισότητα 
και ισότιμο διεθνές καθεστώς… Επα-
ναλαμβάνουμε την έκκλησή μας για 
αναγνώριση της ‘τδβκ’ ενώπιον του 
Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ 
και της διεθνούς κοινότητας».

 *(μτφ: Η σύνεση είναι το πρό-
σχημα του άνανδρου)
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Μ
ε τον Λοχαγό 
Christopher 
Meynell, πι-
στεύω έναν 
από τους 
τελευταίους 
ε π ι ζ ώ ν τ ε ς 

στρατιωτικούς των ημερών των 
«αιματηρών Χριστουγέννων» 
του 1963, είχα μια ενδιαφέρου-
σα και εποικοδομητική συνομιλία 
με αμοιβαίο σκοπό την περαιτέρω 
κατανόηση των γεγονότων των ημε-
ρών εκείνων. Εκτιμώ ιδιαίτερα την 
προθυμία του να μου παραχωρήσει 
φωτογραφίες και πληροφορίες από 
τις θύμησες και το αρχείο του δίπλα 
στον Αρχιστράτηγο Peter Young και 
ένα μέρος του ημερολογίου των 
κρίσιμων ημερών όπως το είχε 
ετοιμάσει ο Ταγματάρχης Michael 
Perrett-Young. Με πρόσβαση στις 
προσωπικές θύμησες του Αρχιστρά-
τηγου και του Λοχαγού Meynell. 
Σημειώνω ότι περιορίζομαι στις 
κρίσιμες μέρες της εγκαθίδρυσης 
της «Πράσινης Γραμμής».

Ενωρίς τον Δεκέμβριο του 1963 
γνώριζαν ότι κάτι θα ξεσπούσε. 
Παρόλα αυτά, ο Ύπ. Αρμοστής Sir 
Arthur Clarke έφυγε στο Λονδίνο 
στις 21 Δεκεμβρίου για τις γιορτές 
των Χριστουγέννων. Μόνο 20 λεπτά 
μετά την αναχώρησή του, στις 02.30 
σκοτώθηκαν δύο Τούρκοι στη Λευ-
κωσία, κοντά στην τουρκική αγορά, 
από Έλληνες αστυνομικούς και ένας 
αστυνομικός τραυματίστηκε ως απο-
τέλεσμα διαμάχης για ιερόδουλες, 
με τους Τούρκους να αρνούνταν να 
παρουσιάσουν τις ταυτότητές τους*… 
Αυτό άναψε γρήγορα την ενδοκοινο-
τική διαμάχη με ανταλλαγή πυρών… 
Στις 15.00 πλήθος Τούρκων συγκε-
ντρώθηκαν στη πλατεία Ατατούρκ, 
στη Λευκωσία… Στις 20.30 ξεκίνη-
σαν ξανά οι πυροβολισμοί από την 
περιοχή της Πλατείας Τσώρτσιλ… 
και κατά τη νύχτα Έλληνες Κύπριοι 
«μαχητές» αντιμετώπισαν την ΤΜΤ*, 
μεταξύ του Δρόμου Κερύνειας και 
Κέρμια, νοτιοδυτικά της Λευκωσίας… 

*Οι Τ/κ ήταν οπλισμένοι και 
σκοτώθηκε η ιερόδουλη Τζε-
μαλιέ. Βλέπε άρθρο Χ. Χαραλα-
μπίδη, «Πράσινη Γραμμή», «Σ», 
3/1/24 (https://simerini.sigmalive.
com/article/2024/1/3/prasine-

gramme/). 
*ΤΜΤ - τουρκοκυπριακή τρο-

μοκρατική οργάνωση. 

24 Δεκεμβρίου
Ο Πρόεδρος Μακάριος μίλησε 

στα Αγγλικά στο κυπριακό ραδιό-
φωνο, κάνοντας έκκληση για κα-
τάπαυση του πυρός σε Λευκωσία 
και Λάρνακα, μετά από συνάντηση 
με τον Αναπληρωτή Ύπ. Αρμοστή 
Cleary και τον Αντιπρόεδρο Δρα 
Κουτσιούκ, έχοντας διευθετήσει για 
τον κ. Γλαύκο Κληρίδη,  Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, να 
πάει στον τουρκικό τομέα με ομάδα 
Ελλήνων και Τούρκων αστυνομικών 
να μεταφέρουν τους πληγωμένους…

Χριστούγεννα, 
25 Δεκεμβρίου  

Στις 02.00 το πρωί οι πυροβο-
λισμοί σταμάτησαν στη Λευκωσία, 

εκτός στην  Πύλη Κερύνειας, όπου 
επανήρχισαν στις 10.00 π.μ. Οι Τούρ-
κοι κρατούσαν τις θέσεις τους και οι 
Έλληνες «μαχητές» τις δικές τους, 
πέριξ του ξενοδοχείου «Κορνάρο». 
Ο Ύπ. Αρμοστής (επέστρεψε από το 
Λονδίνο) ενημέρωσε όλους ότι οι 
διαπραγματεύσεις «εκεχειρίας» θα 
ξεκινούσαν στα Wolseley Barracks 
(πλησίον του «Λήδρα Πάλας») στο 
αρχηγείο των τριών Δυνάμεων (βάσει 
της Συνθήκης Εγγυήσεως) καθώς 
ο Τούρκος Πρέσβης κλήθηκε για 
διαβούλευση στην Άγκυρα…

Τουρκικά αεροπλάνα
Το μεσημέρι τα πράγματα 

χειροτέρεψαν, όταν δύο F104 της 
τουρκικής αεροπορίας πέταξαν 
σε πολύ χαμηλό ύψος πάνω από 
τη Λευκωσία, για να ακολουθή-
σουν 1 ώρα αργότερα άλλα τρία. 
Άρχιζαν να τρίζουν δόντια, όταν 

ταυτόχρονα η ΤΟΥΡΔΥΚ φάνηκε 
να ετοιμάζεται για κινηθεί έξω από 
το στρατόπεδό της…

Σημ. Φ.Α. Θυμάμαι τα τουρκικά 
αεροπλάνα πάνω από τα σπίτια 
μας στη Νεάπολη, τόσο χαμηλά, 
που είδαμε ξεκάθαρα τα πρόσωπα 
των πιλότων.

Στις 14.30 οι Γλαύκος Κληρίδης 
και Οσμάν Ορέκ (Υπ. Άμυνας της 
ΚΔ) ξεκίνησαν διαπραγματεύσεις, 
με τον Ύπ. Αρμοστή και τον Πρό-
εδρο Μακάριο να προσέρχονται 
λίγο αργότερα. Καθώς προχωρούσε 
η συνεδρία, η ΤΟΥΡΔΥΚ βγήκε 
έξω από το στρατόπεδό της και 
κατευθύνθηκε προς το Κιόνελι 
στο δρόμο Κερύνειας… Αμφό-
τεροι Μακάριος και Κουτσιούκ, 
ίσως με παρότρυνση από Ελλά-
δα και Τουρκία, ήταν έτοιμοι για 
ανακωχή… Αποφασίστηκε ότι τα 
βρετανικά, ελληνικά και τουρκι-

κά στρατεύματα στην  Κύπρο θα 
περνούσαν κάτω από τη διοίκηση 
Βρετανού Αξιωματούχου για να 
ελεγχόταν η κατάσταση. Αυτός ήταν 
ο Αρχιστράτηγος Peter Young. 

26 Δεκεμβρίου 
06.30 - Ο Διοικητής της ΕΛΔΥΚ 

ήταν σε τηλεφωνική επικοινωνία με 
τον Αρχιστράτηγο και ο ομόλογός 
του της ΤΟΥΡΔΥΚ ανέμενε, καθώς 
οι πυροβολισμοί συνεχίζονταν…

06.35 - Η Κυπριακή Κυβέρνηση 
και όλα τα μέρη συμφώνησαν τα 
στρατεύματα να είναι κάτω από 
Βρετανό Διοικητή.

0700 - Ο Air Chief Marshal Sir 
Denis Barnett (με γενική ευθύνη 
όλων των επιχειρήσεων στην Κύ-
προ) και ο Αρχιστράτηγος Peter 
Young πέταξαν στη Λευκωσία από 
τη Βάση Επισκοπής.

11.45 - Το ΡΙΚ ανακοίνωσε ότι 
ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος 
Μακάριος/Κουτσιούκ δέχθηκαν 
βρετανική βοήθεια για τη διατήρη-
ση της «εκεχειρίας». Τα πράγματα 
έβραζαν όμως. Οι τουρκικές δυ-
νάμεις έτοιμες να εισβάλουν αν η 
«Truce Force» («Δύναμη Εκεχειρί-
ας») δεν πετύχαινε, οι δε ελληνικές 
δυνάμεις έτοιμες να αντιδράσουν, 
με τις αντίστοιχες δυνάμεις των στη 
Λευκωσία έτοιμες να εμπλακούν… 

{Σημ. Φ.Α. Aπό τα βρετανικά 
έγγραφα βρήκαμε ότι ο Βρετανός 
Πρωθυπουργός Sir Alec Douglas-
Home προειδοποίησε τηλεγραφι-
κώς τον Duncan Sandys (συνεπά-
γεται και μέσω του Υπ. Αρμοστού) 
ότι και να εισέβαλλαν οι Tούρκοι 
δεν είχαν πρόθεση να επέμβουν. 
Άρθρο Φ.Α., «Σ» έντυπη, 7/1/24, 
και ηλεκτρονική, 10/1/24. Σε άλλο 
δε έγγραφο ότι θα αποσύρονταν 
στις Βρετ. Βάσεις. Άρθρο Δρος 
Κλέαρχου Α. Κυριακίδη, «Σ», 
15.12.2015 (https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/1/10/
b r e t a n o s - p r o t h u p o u r g o s -
31121963-kai-na-eisbaloun-oi-
tourkoi-den-ekhoume-prothese-
na-khresimopoiesoume-tis-
dunameis-mas/ και https://
s i m e r i n i . s i g m a l i v e . c o m /
article/2019/12/15/ean-e-
tourkia-eisbalei-xana-pos-tha-
antidrasei-to-eb/). 

27 Δεκεμβρίου 
08.25 π.μ. - Η Άγκυρα δια-

βεβαίωσε ότι αναγνώρισε τον 
έλεγχο του Αρχιστράτηγου πάνω 
στην ΤΟΥΡΔΥΚ και δεν σχεδίαζε 
μονομερή ενέργεια (εισβολή). Η 
διεθνής κρίση είχε καταλαγιάσει 
κάπως, αλλά όχι η δικοινοτική…

Παραλειπόμενα «Πράσινης Γραμμής» 
- «Αιματηρών Χριστουγέννων» 1963
Από θύμησες και ημερολόγια του Λοχαγού Christopher Meynell

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Η «Πράσινη Γραμμή» πλησίον του ξενοδοχείου Λήδρα Πάλας, όπως χαράχτηκε από τον Αρχιστράτηγο 
Young, διαχωρίζοντας το έδαφος σε ελληνικό μέρος και τουρκικό μέρος.

Ο Αρχιστρά-
τηγος Peter 
Young, o 
Captain C. 
Meynell και 
ο Τάσσος 
Παπαδό-
πουλος για 
διαπραγ-
ματεύσεις 
με Έλληνες 
Κύπριους 
«μαχητές» 
στο Καϊμακλί 
(προφανώς 
από ελλη-
νο-κυπριακή 
εφημερίδα).
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10.00 - Έφθασαν οι Διοικητές 
της ΕΛΔΥΚ ΚΑΙ ΤΟΥΡΔΥΚ στη 
Βρετ. Υπ. Αρμοστεία για ενημέ-
ρωση και εντολές από τον Αρχι-
στράτηγο. Ενωρίς το απόγευμα 
ο Αρχιστράτηγος μετέβη στα 
Wolseley Barracks, στο Αρχη-
γείο της Τριμερούς Δυνάμεως, 
Κυπριακού Στρατού, ΕΛΔΥΚ και 
ΤΟΥΡΔΥΚ. Εκεί είδε τον Στρατηγό 
Περίδη, του Ελληνικού Στρατού, 
ο οποίος θα έκανε σίγουρο ότι η 
ΕΛΔΥΚ και ο Κυπριακός Στρατός 
θα ακολουθούσαν τις εντολές του 
Αρχιστράτηγου Young… και τον 
Στρατηγό Παντελίδη, Διοικητή 
του Κυπριακού Στρατού, ο οποί-
ος έδωσε τις ίδιες διαβεβαιώσεις 
συνεργασίας. 

15.53 μ.μ. - Ο Αρχιστράτηγος 
με τους αξιωματικούς του επισκέ-
φθηκαν την Ομορφίτα (βόρειο 
προάστιο), όπου την προηγούμενη 
νύχτα υπήρξαν μάχες…

16.30 - Μήνυμα από τον Μακά-
ριο ότι η κατάσταση στο Γυμνάσιο 
Κύκκου ήταν πολύ σοβαρή.

Η αποστολή του Αρχιστράτηγου 
ήταν «η δημιουργία μιας ‘’Μεικτής 
Δύναμης’’  για να δημιουργείτο 
μια «Cordon Sanitaire»». «Όμως 
πιο δύσκολη ήταν μια πολιτική 
συμφωνία από αμφότερες τις πλευ-
ρές… πολύ πιο δύσκολη από τους 
Τούρκους… Πίστευα ότι είχαμε 
ανάγκη ενός πολιτικού σώματος 
για διαπραγμάτευση πολιτικών 
συμφωνιών και εγώ να προχω-
ρώ με τη στρατιωτική πλευρά», 
σημείωσε ο Αρχιστράτηγος (Έτσι 
διοργανώθηκε η «Πολιτική Επι-
τροπή Επαφής» κατά την άφιξη 
του Βρετανού Υπουργού Κοινο-
πολιτειακών Σχέσεων Duncan 
Sandys την επομένη). 

23.54 - Έκτακτη συνεδρία Υπουρ-
γών (ΚΔ) – Παρών ο Συνταγματάρχης 
Sale (Στρατιωτικός Ακόλουθος Υπ. 
Αρμοστείας), ο οποίος εισηγήθηκε 
ως τον μόνο τρόπο αποφυγής της 
καταστροφής, την απομάκρυνση των 
«μαχητών» στην Ομορφίτα και να 
ξεκινούσε περίπολος βρετανικών 
στρατευμάτων.

28 Δεκεμβρίου 
06.30 π.μ. - Ηρεμία στο Γυ-

μνάσιο Κύκκου. Στο Κιόνελι οι 
Τούρκοι στα χαρακώματα βαρετά 
οπλισμένοι. 

07.15 - Γενικά ησυχία στη 
Λευκωσία, σποραδικοί πυρο-
βολισμοί πέριξ του «Κορνάρο» 
και του Nicosia Club. 

07.20 - Τρία τουρκικά μαχητικά 
πέταξαν πολύ χαμηλά πάνω από 
Λευκωσία και Λάρνακα. 

08.10 - Η Κυπριακή Κυβέρνηση 
δέχθηκε το αίτημα του Τούρκου 
Πρέσβη, τα πτώματα Τούρκων να 
μεταφέρονταν αεροπορικώς στην 
Τουρκία.

09.35 - Συμφωνήθηκε με την 
ελληνική πλευρά η «Truce Force» 
να θέσει υπό τον έλεγχό της το ξε-
νοδοχείο «Λήδρα Πάλας», καθώς 
ήταν εκτός λειτουργίας και στην 

πρώτη γραμμή, και να αναλάμβανε 
την ευθύνη για περιπολία μεταξύ 
δυτικά του Nicosia Club και του 
ξενοδοχείου «Κορνάρο», γραμμή 
γνωστή ως «LP/NC/Cornaro».

17.23 - Ο Αρχιστράτηγος στο 
Προεδρικό Μέγαρο, παρόντες 
επίσης οι περισσότεροι υπουργοί, 
όπου ενημέρωσε για τις επιχειρήσεις, 
πρότεινε και έγινε δεκτό το αρχηγείο 
της «Μεικτής Δύναμης» μετακινη-
θεί από το Αεροδρόμιο στο εγκατα-
λειμμένο ξενοδοχείο «Κορνάρο». Ο 
Μακάριος συμφώνησε σχεδόν για 
όλα τα προτεινόμενα μέτρα.
29 Δεκεμβρίου 

Στις 5 μ.μ. ξεκίνησε η ολονύ-

κτια συνεδρία της νεοσύστατης 
«Πολιτικής Επιτροπής Επαφής». 
Παρευρέθησαν ο Αρχιστράτη-
γος Young, ο Υπουργός Κοινο-
πολιτειακών Σχέσεων Duncan 
Sandys, ο Βρετανός Ύπ. Αρμο-
στής, οι πρέσβεις Ελλάδας και 
Τουρκίας, αντιπροσωπίες Ελλή-
νων και Τούρκων Κυπρίων, ο 
Air Marshal Sir Denis Barnett 
και άλλοι (βλέπε άρθρο μας «Ση-
μερινή», 28.1.2024), με σκοπό 
μια συμφωνία για κατάπαυση 
του πυρός. 

Από τις θύμησες και σημειώ-
σεις του Αρχιστράτηγου, ο τελευ-
ταίος με τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργού Εσωτερικών (Π. Γιωρ-
κάτζη) είχε πάρει τρεις σημαντικές 
θέσεις των Ελληνοκυπρίων και 
είχε σχηματίσει τη γραμμή που 
ήθελε να τραβήξει. Την οποία, 
μετά από 12 ώρες διαπραγμά-
τευσης τράβηξε στον χάρτη με 
πράσινο μολύβι, έτσι δημιουρ-
γήθηκε η «Πράσινη Γραμμή». 
Επίσης, μετά από πάρε-δώσε 
από όλους, συμφωνήθηκαν και 
οι όροι λειτουργίας της «Πράσινης 
Γραμμής» και μονογραφήθηκε 
η συμφωνία… 

Ευχαριστίες
Ευχαριστώ θερμά τον Λοχα-

γό Christopher Meynell για την 
παραχώρηση των λεπτομερειών 
αυτών και των φωτογραφιών. Προ-
σθέτουν στις γνώσεις μας, για όσα 
γνωρίζουμε τόσο από δικές μας 
πηγές όσο και από τα βρετανικά 
έγγραφα. 

Γεννήθηκε το 1941 στο 
Oxfordshire. Εκπαιδεύθηκε 
στο Mons Officer Cadet School 
στο Aldershot, μεταξύ 1960-61 
προτού ενταχθεί στους Green 
Jackets. Ενωρίς το 1962 εστάλη 
σε Σχολή Πολέμου στη Μαλαι-
σία, για εκπαίδευση στα βασικά 
στοιχεία πολέμου της ζούγκλας… 
Εν τω μεταξύ, όμως, διορίστηκε 
αξιωματικός στο προσωπικό του 
επικεφαλής του στρατού στην 
Κύπρο¸ Αρχιστράτηγου Peter 
Young, με βάση την Επισκοπή, 
όπου ο διοικητής των βρετανι-

κών Στρατευμάτων, Air Chief 
Marshall Sir Denis Barnett, είχε 
το αρχηγείο του…

Παραμονές των Χριστουγέν-
νων 1963, όταν ο Αρχ. Μακάριος 
ζήτησε τη βοήθεια του βρετανικού 
στρατού, ανέλαβε μαζί με άλλους 
να στήσουν αρχηγείο στη Λευκω-
σία στο ξενοδοχείο «Κορνάρο». 
Παρέμεινε στη θέση του μέχρι το 
τέλος του 1964, όταν επέστρεψε 
στο Ηνωμένο Βασίλειο ως διευ-
θυντής Πεζικού. Στη συνέχεια 
αποχώρησε από τον στρατό και 
ξεκίνησε να εργάζεται σε εμπορική 

τράπεζα στο Σίτυ του Λονδίνου… 
Τη δεκαετία του 1980 εγκατέλει-
ψε το Σίτυ και ξεκίνησε δική του 
εμπορική επιχείρηση μέχρι τη συ-
νταξιοδότησή του το 2006. Ζει στο 
Norfolk. Παντρεύτηκε το 1968 και 
μαζί με τη σύζυγό του απέκτησαν 
δύο γιούς, ο ένας ακολούθησε την 
Εκκλησία και ο άλλος κτηματικές 
επιχειρήσεις. Ενόσω ήταν στην 
Κύπρο απέκτησε ενδιαφέρον για 
τα πουλιά. Στην πόλη του ίδρυσε 
μαζί με άλλους φιλανθρωπική 
οργάνωση για βοήθεια στους 
άστεγους τα Χριστούγεννα.

Ποιος είναι ο Λοχαγός Christopher Meynell

Ο Λοχαγός Christopher Meynell, ένας από 
τους τελευταίους επιζώντες στρατιωτικούς 
των ημερών των «αιματηρών Χριστουγέν-
νων» του 1963, παραχώρησε στη «Σ» φω-

τογραφίες και πληροφορίες από τις θύμησες 
και το αρχείο του δίπλα στον Αρχιστράτηγο 

Peter Young και ένα μέρος του ημερολογίου 
των κρίσιμων ημερών όπως το είχε ετοιμάσει 

ο Ταγματάρχης Michael Perrett-Young 

Μέλη της «Truce Force», Βρετανοί, Έλληνες και Τούρκοι στο Αρχηγείο (Ξενοδοχείο Κορνάρο).

Ο Αρχιστράτηγος Peter Young και ο Λοχαγός Christopher Meynell. 

Φωτογραφία 
από αέρος 
της Νεάπο-
λης - πάρθη-
κε από τον 
C. Meynell 
29 ή 30 
Δεκεμβρίου 
1963.



Η
δεκαετία του ’60 
δεν έχει σχέση 
με τις μέρες μας. 
Τότε ήταν άλλες, 
πιο δύσκολες 
εποχές. Πολι-
τικά και άλλως 

πως. Είχα, βεβαίως, την τύχη να 
ζήσω κοντά στον αείμνηστο Θεμι-
στοκλή Δέρβη από το 1961, που 
μπήκα στη δημοσιογραφία, μέχρι 
τον θάνατό του το 1968. Εργαζό-
μουν στην «Εθνική», εφημερίδα 
που αντιπολιτευόταν το ζυριχικό 
καθεστώς, της οποίας ήταν εκδότης 
με άλλα στελέχη της Δημοκρα-
τικής Ένωσης, όπως οι γιατροί 
Γιάννης Πολυδωρίδης, Γλαύκος 
Κασουλίδης, Κώστας Τσέλλος, οι 
δικηγόροι Αχιλλέας Αιμιλιανίδης, 
Δημητράκης Λιβέρας, Γεώργιος Ι. 
Πελαγίας, ο έμπορος Γιάννης Μορ-
φίτης, ο εισαγωγέας μηχανημάτων 
τυπογραφείου Κώστας Ποφαΐδης 
και άλλοι γνωστοί επιστημονικοί 
και οικονομικοί παράγοντες της 
Λευκωσίας. 

Όπως τον έζησα 
στην «Εθνική»… 

Στην «Εθνική», εκτός από τον 
αείμνηστο Δέρβη, αρθρογραφού-
σαν, τότε, κορυφαίοι επιστήμονες 
και δημοσιογράφοι, όπως ο Πο-
λύκαρπος Ιωαννίδης, ο Δημητρός 
Δημητριάδης-Ντόριαν, ο Πλουτής 
Σέρβας, ο Γιάννης Πολυδωρίδης, 
ο Γλαύκος Κασουλίδης, ο Κώστας 
Τσέλλος, ο Όμηρος Κ. Λοϊζίδης, 
και πολλοί άλλοι. 

Φυσιολογικό είναι να θυμάμαι 
πάρα πολλά στιγμιότυπα από τις 
καθημερινές του δραστηριότητες ως 
πολιτικού και ως ιατρού. Δεν ξεχνώ 
ποτέ κάποιες έντονες τηλεφωνικές 
επικοινωνίες του με τον Μακάριο 
και τον Γεώργιο Παπανδρέου, με 
τους χειρισμούς των οποίων δια-
φωνούσε, διότι, κατά την εκτίμησή 
του, ζήμιωναν την εθνική μας υπό-
θεση. Όταν τέλειωνε, με το γνωστό 
του χαμόγελο, με ρωτούσε: «Δεν 
έπρεπε να τους τα ψάλλω, για να 
προσέχουν τι κάνουν και τι λένε 
για το Κυπριακό; Νόμιζαν ότι θα 
σιωπούσα;». 

 Όταν ο Γεώργιος Παπανδρέου, 
επικεφαλής της Ένωσης Κέντρου, 
νίκησε την ΕΡΕ του Κωνσταντίνου 
Καραμανλή τον Νιόβρη του 1963, 
περιέλαβε στην κυβέρνησή του και 
τον γιο του, Ανδρέα. Μόλις άκου-
σε την είδηση από το ραδιόφωνο, 
μπροστά στη συντακτική ομάδα 
της «Εθνικής, φώναξε: «Έχ…σε 
μέσα». Και αμ’ έπος αμ’ έργο, τον 
πήρε τηλέφωνο για να τον συγχα-
ρεί, αλλά και να του υποδείξει ότι 
ήταν σφάλμα η υπουργοποίηση 
του Αντρέα, διότι θα έχει πρόβλημα 
με στελέχη του κόμματός του.

Κατά τη διάρκεια του Απελευ-
θερωτικού Αγώνα της ΕΟΚΑ είχε 
έρθει στην Κύπρο ως δημοσιο-
γράφος ο γιος του πρώην πρωθυ-
πουργού της Βρετανίας, Ουίνστον 
Τσώρτσιλ, και είχε καλέσει στο 
«Λήδρα Πάλας», όπου διέμενε, 
διάφορους αντιπροσωπευτικούς 
παράγοντες, για ν’ ακούσει τις 
απόψεις τους σχετικά με την κα-
τάσταση που δημιουργήθηκε μετά 
την έναρξη του Αγώνα. Ανάμεσα 
σε άλλα ο Τσώρτσιλ αναφέρθηκε 
στα αυστηρά μέτρα που έπαιρνε η 
Κυβέρνηση για την επιβολή της 
τάξης και χαρακτήρισε τρομο-
κράτες τους αγωνιστές, οι οποίοι 
πρέπει να τιμωρούνται, όπως είπε, 
όπως και όσοι τους υποστηρίζουν. 
Ο Δέρβης, που ήταν γνωστό ότι 
δεν ορρωδούσε στις απειλές, 
είπε στον γιο του Τσώρτσιλ, που 
παρίστανε τον δημοσιογράφο: 
«Τότε πρέπει να μας συλλάβετε 
όλους, γιατί είμαστε όλοι ΕΟΚΑ». 
Ο Τσώρτσιλ έμεινε άναυδος από 
την απάντηση του Δημάρχου της 
Λευκωσίας και Εθναρχικού Συμ-
βούλου, η οποία μεταδόθηκε από 
τα ξένα πρακτορεία.

 Μεγάλη απήχηση είχε επίσης 
και μια δήλωση του Δέρβη με την 
ευκαιρία διεθνούς διάσκεψης στην 
Πανγκόκ. Δεν δίστασε ν’ αποκα-
λέσει τον ΟΗΕ «Λέσχη Διεθνών 
Απατεώνων», για τη στάση του στο 
αίτημα των σκλαβωμένων λαών 
για αυτοδιάθεση, όπως συνέβαινε 

και με το Κυπριακό. Η θαρραλέα 
- καυστική δήλωση του Δήμαρ-
χου της Λευκωσίας, όπως ήταν 
επόμενο, ενόχλησε τον Διεθνή 
Οργανισμό, πολύ δε περισσότερο 
τους Βρετανούς, ενώ επικροτήθηκε 
ζωηρά από τους εκπροσώπους των 
υπόδουλων λαών, που ζητούσαν 
ελευθερία.

Ιστορικά άρθρα 
Ιστορικά ήταν τα άρθρα του 

Δέρβη επί παντός επιστητού. 
Πολιτικά, ιατρικά και κοινωνικά. 
Η ευθυκρισία και η προβλεπτι-
κότητά του αντικαθρεφτίζονταν 
στα χιλιάδες αυτά άρθρα του. Οι 
χαρακτηρισμοί που χρησιμο-

ποιούσε ήταν πολύ σκληροί σε 
πλείστες περιπτώσεις, όπως και 
τα επίθετα με τα οποία «στόλιζε» 
τους πολιτικούς του αντιπάλους, 
ιδιαίτερα τον Μακάριο, του οποίου 
ήταν στενός συνεργάτης και πο-
λιτικός του σύμβουλος μέχρι την 
εξορία του από τους Βρετανούς. 
Μετά τη Ζυρίχη ήταν, μέχρι τον 

θάνατό του, ο μεγαλύτερός του πο-
λέμιος. Τα περισσότερα άρθρα του 
στην «Εθνική» στρέφονταν κατά του 
Μακαρίου, του Καραμανλή, του 
Αβέρωφ και των Βρετανών, που 
επέβαλαν στον απατημένο κυπρι-
ακό λαό, όπως έλεγε, τη Ζυρίχη. 
Από τα βέλη του δεν γλύτωναν 
και αρχηγοί των κομμάτων καθώς 
και άλλοι επώνυμοι υποστηρικτές 
του Αρχιεπισκόπου. Αναφέρουμε 
μερικά μόνο από τα «κοσμητικά» 
επίθετα, με τα οποία τους στόλιζε: 
Για τον Μακάριο, τον Καραμανλή 
και τον Αβέρωφ, «νεκροθάφτες της 
Ενώσεως και Ολυμπιονίκες της 
Ζυρίχης». Για τους νεαρούς υπουρ-
γούς του Μακαρίου: «Αμούστακα 

κοπελλουρούδκια». Για τους στε-
νούς συνεργάτες και φανατικούς 
οπαδούς του Αρχιεπισκόπου: 
«Λειχοπίνακες», «τρωκτικά του 
προϋπολογισμού», «Ιππότες του 
Τάγματος της μάσας», «Μαννοί 
του Κίλλη» και τον κυπριακό λαό 
«απατημένο». 

Είναι δε παροιμιώδης πλέον 

η λέξη του περί «ζοππόβορτων», 
η οποία, παρότι υποτιμητική για 
όλους, έχει καθιερωθεί από τον 
λαό μας όταν αντιλαμβάνεται ότι 
τα κάνουμε θάλασσα. 

Ως πολιτικός ήταν οξυδερκής, 
μαχητικός, χαλκέντερος, ακατά-
βλητος. Πολλά είχε προβλέψει, τα 
έγραφε, αλλά δυστυχώς Αθήνα και 
Λευκωσία δεν τον ελάμβαναν υπό-
ψη και έπεφταν από το ένα λάθος 
στο άλλο. Είχα ζήσει κοντά του από 
το 1961 μέχρι τον θάνατό του το 
1968. Πολλά στιγμιότυπα από τη 
ζωή του μού παραμένουν αξέχαστα. 
Πολλές φορές μού υπαγόρευε τα 
άρθρα, διότι οι λινοτυπίστες δυ-
σκολεύονταν να καταλάβουν τα 
γράμματά του. 

«Γιατρέ, με αδικείς…»
Μια φορά η ΠΑΣΥΔΥ, με υπό-

δειξη του Μακαρίου,  οργάνωσε 
συγκέντρωση με θέμα «Αδέσμευτη 
Ανεξαρτησία, Αυτοδιάθεση - Ένω-
ση», σε αντιπερισπασμό του συνθή-
ματος της ελληνικής κυβέρνησης, 
«Αυτοδιάθεση- Ένωση» χωρίς 
ενδιάμεσους σταθμούς. Κύριος 
ομιλητής ήταν ο ΓΓ της συντεχνί-
ας,  Αλέξανδρος Τσαγκαρίδης. Σ’ 
ένα πύρινο, κυριολεκτικά, άρθρο 
του, αποκαλούσε τον Τσαγκαρίδη 
Μεγαλέξαντρο και «κοσμούσε» 
τον Μακάριο με πολύ σκληρούς 
χαρακτηρισμούς. Ήταν Παρασκευή, 
όταν έπρεπε να πάρω το άρθρο 
από το τυπογραφείο στον Δέρβη 
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΉΣ Ν. ΔΕΡΒΉΣ, 1894-1968

Ο πολιτευτής, ο επιστήμονας κι ο κοινωνικός παράγοντας

Ένας γιατρός ιππότης 
που τα έλεγε έξω απ’ τα δόντια

Ο Θεμιστοκλής Δέρβης υποδέχεται τον Μακάριο με τον Χωρεπίσκοπο 
Σαλαμίνας Γεννάδιο και τον πατέρα του στο Αεροδρόμιο Λευκωσίας. 

Από τα βέλη του δεν γλύτωναν και αρχη-
γοί των κομμάτων, καθώς και άλλοι επώ-

νυμοι υποστηρικτές του Αρχιεπισκόπου. 
Αναφέρουμε μερικά μόνο από τα «κοσμη-
τικά» επίθετα, με τα οποία τους στόλιζε… 
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για διόρθωση. Δυστυχώς, το μεση-
μέρι αρρώστησε και τον πήραμε 
στην κλινική του Μαραγκού. Μό-
λις βράδιασε πήρα το άρθρο από 
το τυπογραφείο «Πρόοδος» και 
ξεκίνησα με το ποδήλατο για την 
κλινική. Όταν έφτασα,  αντίκρισα 
έξω από τον κλινική και τα σκαλιά 
ένοπλους αστυνομικούς, οι οποίοι 
μου απαγόρευσαν να προχωρή-
σω. Εκεί που τους εξηγούσα πού 
πήγαινα, βγήκε από την κλινική 
ο νοσοκόμος του Μαραγκού και 
τους είπε να με αφήσουν να περά-
σω. Μόλις άνοιξα την πόρτα, είδα 
μπροστά μου να κάθεται στη γωνιά 
ο Μακάριος και ημικαθισμένος 
στο στρώμα ο Δέρβης. Δεν ήξε-
ρα πώς ν’ αντιδράσω. Ο Δέρβης 
με έβγαλε από τη δύσκολη θέση, 
λέγοντας: «Άτε, ρε, βγάλ’ το άρθρο 
να το διορθώσουμε». Άνοιξα την 
πέτσινη τσάντα, έβγαλα το άρθρο 
και του το έδωσα κρατώντας τη 
διόρθωση, όπως ήταν καθισμένος 
στο κρεβάτι. «Κράτα το και διάβαζε», 
μου λέγει. «Καλύτερα να διαβάζεις 
εσύ», του είπα, γιατί γνώριζα ότι 
το άρθρο ήταν «φωτιά» κατά του 
Μακαρίου. Διότι στο σύνθημα του 
Γεώργιου Παπανδρέου «Αυτοδιά-
θεση- Ένωση», ο Αρχιεπίσκοπος, 
διά του Γ.Γ. της ΠΑΣΥΔΥ, Αλέξα-
ντρου Τσαγγαρίδη, είχε αντιτάξει 
το σύνθημα «Αδέσμευτη Ανεξαρ-
τησία - Αυτοδιάθεση,  Ένωση». Ο 
Δέρβης άρχισε να διαβάζει και 
από τις πρώτες γραμμές, αφού 
χαρακτήρισε τον Αλέξανδρο 
Τσαγκαρίδη «Μεγαλέξανδρο», 
συνέχισε να χαρακτηρίζει τον Μα-
κάριο «νεκροθάφτη της Ένωσης»  
και «ολυμπιονίκη της Ζυρίχης». 
Ο Μακάριος τον διέκοψε, λέγοντας: 
«Γιατρέ, με αδικείς», κι ο Δέρβης 
απάντησε: «Ακόμα παρακάτω ν’ 
ακούσεις τι σου γράφω» και συ-
νέχισε ακάθεκτος. Ο Μακάριος, 
έντονα ενοχλημένος σηκώθηκε να 
φύγει, οπότε ο Δέρβης, σε έντονο 
ύφος, του είπε: «Γιατί ήρθες να με 
δεις; Για να μεταδίδει το ραδιόφω-
νο και να γράφουν οι εφημερίδες, 
πόσο καλός είσαι, αφού ήρθες να 
δεις και τον μεγάλο σου αντίπα-
λο;». Ο Μακάριος, χωρίς να πει 

λέξη, άνοιξε την πόρτα κι έφυγε 
κλείνοντάς την με δύναμη. Κι ο 
Δέρβης, με μιαν αυταρέσκεια μού 
είπε: «Έννεν καλά που του έκαμα, 
ενόμιζεν ότι θα σιωπούσα;».

 Όταν επισκέφτηκε την Κύπρο 
ως προσκαλεσμένος του Μακαρίου 
ο αρχηγός της ΕΡΕ, Παναγιώτης 
Κανελλόπουλος, είχε δώσει δεξί-
ωση προς τιμήν του ο αρχηγός της 
Ανώτατης Στρατιωτικής Δύναμης 
Αμύνης Κύπρου, Στρατηγός Γρίβας 
Διγενής, στην οποία προσκλήθηκε 
κι ο Δέρβης. Όταν πήγαινε προς 
το τέλος η δεξίωση, ο γιατρός 
Γλαύκος Κασουλίδης μού είπε:  
«Κάλεσ’ τον Δέρβη να πει κάτι 
στο Κανελλόπουλο για τη στάση 
της ΕΡΕ στο Κυπριακό». Μίλησα 
στον Δέρβη κι αυτός πλησίασε τον 
Κανελλόπουλο, στον οποίο είπε ότι 
η ΕΡΕ φέρει μεγάλη ευθύνη στο 
Κυπριακό με τη  Ζυρίχη. Και τώρα 
ακόμη, ενώ στηρίζει την κυβέρνη-
ση Στεφανόπουλου, υποστηρίζει 
και τον Μακάριο που διαφωνεί 

με τον Στεφανόπουλο. Και τότε 
του έριξε τη «βόμβα» λέγοντας: 
«Καλά, οι συνάδελφοι σε αποκα-
λούν φελό, δηλαδή ελαφρό στην 
πολιτική». Ο Κανελλόπουλος 
θίγηκε, διαμαρτυρήθηκε, αλλά ο 
Δέρβης συνέχισε: «Θα σου κάνω 
μια πρόβλεψη. Σύντομα θα ρίψεις 
την κυβέρνηση Στεφανόπουλου, 
για να ικανοποιήσεις τον Μακά-
ριο». Ο Κανελλόπουλος και πάλι 
διαμαρτυρήθηκε, αλλά ο Δέρβης 
επέμενε. Και επειδή η δεξίωση είχε 
κιόλας διαλυθεί, Κανελλόπουλος 
και Δέρβης συμφώνησαν να συνε-
χίσουν τη συζήτηση την επόμενη 
μέρα στο αεροπλάνο, με το οποίο 
θα συνταξίδευαν στην Αθήνα. Σε 
λίγες μέρες η πρόβλεψη του Δέρβη 
επιβεβαιώθηκε. Ο Κανελλόπουλος  
έριξε τον Στεφανόπουλο. Κι έγινε 
εκείνος Πρωθυπουργός.

Τρικυμία εν κρανίω…
 Μια μέρα, εκεί που καθόμασταν 

στο ιατρείο του και μου υπαγόρευε 

άρθρο, μπήκε ο γνωστός νομικός 
της Αμμοχώστου, Αντρέας Γαβριη-
λίδης, ανώτερο στέλεχος της Νομι-
κής Υπηρεσίας. Μας διέκοψε για να 
πει στον γιατρό ότι «καιρός ήταν να 
συνεργαστεί με τον  Μακάριο για 
το καλό της Κύπρου». Ο Δέρβης, 
που κατάλαβε ότι ο συνομιλητής 
του ήταν «πεμπάμενος» του Μα-
καρίου, τον ρώτησε: «Έπεψέ σε ο 
μάστρος σου ή ήρτες μόνος σου;». 
Κι ο Γαβρηλίδης απάντησε: «Εγώ 
σκέφτηκα σαν παλιός συνεργά-
της σου στο Εθνικό Συμβούλιο να 
μεσολαβήσω». Αφού μίλησαν για 
μισή περίπου ώρα, ο Δέρβης τού 
είπε: «Για να συνεργαστώ με τον 
Μακάριο πρέπει να παραδεχθεί 
τα λάθη του και να  επανέλθει στη 
γραμμή της Αυτοδιάθεσης – Ένω-
σης». Έφυγε ο Γαβριηλίδης και την 
άλλη μέρα η εφημερίδα «Φως», 
του Θάσου Τζυρκώτη, πρόβαλλε 
ως κύριο θέμα την «αποκλειστική 
είδηση», ότι ο Δέρβης συμφώνησε 
να συνεργαστεί με τον Μακάριο. 

Μόλις του πήρα την εφημερίδα 
και διάβασε τι έγραφε, «δεν τον 
χωρούσαν οι τόποι». Έγινε έξαλλος 
και άρχισε να υβρίζει τον Γαβρι-
ηλίδη. Στο μεταξύ, πήρε φωτιά το 
τηλέφωνό του. Συνεργάτες και φίλοι 
τον ρωτούσαν τι είναι αυτά που 
γράφει το «Φως». Τους εξηγού-
σε τι είχε γίνει και, όταν μετά από 
αρκετή ώρα ηρέμησε, μου είπε να 
πάρω χαρτί και μολύβι για να μου 
υπαγορεύσει το άρθρο του, που 
απαντούσε στον Γαβριηλίδη και 
είχε τίτλο «Τρικυμία εν κρανίω». 

 Ο Δέρβης σαν γιατρός ήταν 
«Καλός Σαμαρείτης». Οι άποροι 
όχι μόνο δεν πλήρωναν, αλλά και 
τους έδινε φάρμακα δωρεάν από 
τα δείγματα που του έπαιρναν οι 
φαρμακέμποροι. Στο ιατρείο οι 
ασθενείς έπαιρναν αριθμό και 
κάθονταν στον μεγάλο χώρο της 
υποδοχής, περιμένοντας, χωρίς 
να μπορεί κανένας να μπει στο 
εξεταστήριο, αν δεν ερχόταν η 
σειρά του. Όταν πέθανε, στο κατά-
στιχό του ήταν γραμμένοι αρκετοί 
ασθενείς που του χρωστούσαν 
συνολικά δεκάδες χιλιάδες λίρες, 
που, όπως μου έλεγε μετά από 
χρόνια η αείμνηστη σύζυγός του 
Κάτια, ποτέ δεν τα πήρε αυτά τα 
χρήματα. 

 Καταλήγοντας θ’ αναφερθώ 
στους στίχους του εθνικού μας 
ποιητή Διονύσιου Σολωμού, 
που είναι χαραγμένοι στον τάφο 
του, μετά από πρόταση του στενού 
φίλου και συνεργάτη του Γλαύκου 
Κασουλίδη, δείγμα της αγάπης και 
του ενδιαφέροντος που έτρεφε ο 
αείμνηστος Δέρβης για τον κυ-
πριακό Ελληνισμό: 

 Δυστυχισμένε μου λαέ
 Καλέ κι ηγαπημένε
 Πάντοτ’ ευκολοπίστευτε
 Και πάντ’ απατημένε…
 Καλύτερο επιτύμβιο από τους 

στίχους αυτούς δεν θα μπορούσε 
να κοσμεί τον τάφο και ν’ αποδίδει 
την προσωπικότητα του μεγάλου 
πατριώτη, πολιτικού, αρθρογρά-
φου και επιστήμονα Θεμιστοκλή 
Νικολάου Δέρβη, που η καταγωγή 
του ήταν από τη Δέρβη της μαρ-
τυρικής Μικρασίας.

Ο Θεμιστοκλής Δέρβης συνομιλεί με τον Υπουργό Εξωτερικών της Ελλάδος Ηλία Τσιριμώκο και στο μέσο 
ο Μακάριος μειδιώντας.
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Η
ειδική απεσταλ-
μένη του ΓΓ του 
ΟΗΕ, Μαρία 
Άνχελα Ολγκίν 
Κουεγιάρ, ήρθε, 
είδε και… απέρ-
χεται σήμερα 

από την Κύπρο. Σειρά παίρνουν οι 
εγγυήτριες δυνάμεις και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση. Αύριο αναμένεται να φτάσει 
στην Άγκυρα για να συναντήσει τον 
Ταγίπ Ερντογάν, ενώ την Τρίτη θα 
έχει συνάντηση στην Αθήνα με τον 
Έλληνα Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, προτού επιστρέψει και πάλι 
στην Κύπρο σε μερικές εβδομάδες.  

Ο τετραγωνισμός 
του κύκλου 

Ο κατοχικός ηγέτης Ερσίν Τατάρ 
ήταν συνεπής στο ραντεβού του με 
την ειδική αντιπρόσωπο του ΓΓ του 
ΟΗΕ, θέτοντας επίσημα ως βάση 
λύσης του Κυπριακού την ισότιμη 
κυριαρχία και τα δύο κράτη. Υπό 
αυτές τις συνθήκες ανοίγει ο δρό-
μος του τετραγωνισμού του κύκλου, 
όπως είπε ο ΓΓ του ΟΗΕ, μεταξύ των 
δύο ισότιμων συνιστώντων κρατών 
με πολιτική ισότητα και των δύο 
κρατών με ισότιμη κυριαρχία. Ο 
ΠτΔ, σχολιάζοντας την επιμονή της 
τουρκικής πλευράς για δύο κρά-
τη, παρέπεμψε στα ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας. Επί του 
παρόντος ούτε ο ίδιος ούτε η κυρία 
Ολγκίν Κουεγιάρ έβαλαν τον Τατάρ 

στη θέση του, αφήνοντας έτσι περι-
θώριο διαπραγμάτευσης, με τα δύο 
κράτη να βρίσκονται επί τάπητος. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
τής μετέφερε το μήνυμα ότι είναι 
έτοιμος για τριμερή συνάντηση με 
τον κατοχικό ηγέτη, για να εισπρά-
ξει εκ νέου την άρνηση του Τατάρ. 
Ενώ, σε δηλώσεις του ανέφερε πως, 
«παρά τις δυσκολίες, τα προβλή-

ματα και τις προκλήσεις τις οποίες 
ουδόλως υποβαθμίζω, θα πράξω 
ό,τι είναι δυνατό με μοναδικό στόχο 
την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων, από εκεί που έμειναν στο 
Κραν Μοντανά, για  επίλυση του 
Κυπριακού, στη βάση της Διζωνι-
κής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας». 

Την Παρασκευή η κ. Ολγκίν είδε 
εκ νέου τον Πρόεδρο Χριστοδου-

λίδη και τον κατοχικό ηγέτη Ερσίν 
Τατάρ, με στόχο να τους ενημερώ-
σει για τις επαφές που είχε στην 
Κύπρο. Όπως είπε σε δηλώσεις 
της στους δημοσιογράφους, κατά 
την εδώ παραμονή της είχε επαφές 
με την «κοινωνία των πολιτών», με 
νέους και με γυναίκες, ενώ δήλωσε 
πολύ ενθαρρυμένη απ’ όσα έχει 
ακούσει, σημειώνοντας πως είναι 
σημαντικό να ενημερωθεί για τα 
συναισθήματα και τις επιθυμίες 
του κόσμου. Μάλιστα, όπως είπε, 
σκοπεύει να συνεχίσει τις επαφές 
της με πολίτες και κατά την επόμε-
νη επίσκεψή της στην Κύπρο, ενώ 
πρόσθεσε πως τα πράγματα αυτή 
την εβδομάδα πήγαν «αρκετά καλά». 

Πάει Άγκυρα 
και μετά Αθήνα 

Σήμερα, λοιπόν, η κ. Ολγκίν 
θα αναχωρήσει για συναντήσεις 
στην Άγκυρα, στην Αθήνα και τις 
Βρυξέλλες. Σύμφωνα με το πρό-
γραμμά της, θα συναντηθεί με τον 
Έλληνα Πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη την Τρίτη, ενώ προ-
γραμματίζει να επιστρέψει στην 
Κύπρο σε μερικές εβδομάδες, 
όπου και πάλι, πέρα από τους 
ηγέτες, θα έχει συναντήσεις με 
την κοινωνία των πολιτών.

Όσον αφορά τις επαφές της 
με τις εγγυήτριες δυνάμεις, ανα-
μένεται ότι ο κ. Μητσοτάκης θα 
κινηθεί στην ίδια γραμμή με τον 
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη και η 
Άγκυρα προφανώς θα καλύψει 
πλήρως τον Ερσίν Τατάρ περί 
της λύσης των δύο κρατών και 
της ισότιμης κυριαρχίας. 

Όσο για τις Βρυξέλλες, ως γνω-
στόν η ΕΕ δεν παίζει πρώτο βιολί 
αλλά παίζει ρόλο επικουρικό ως 
προς τα Ηνωμένα Έθνη. 

Ήδη η Τουρκία αποσυνέδεσε 
την ενταξιακή πορεία της και δη 
την αναβάθμιση της τελωνειακής 
ένωσης με τις εξελίξεις στο Κυπρι-
ακό, με οιονεί βέτο που άσκησε 
ο Ερντογάν μέσω του μόνιμου 
αντιπροσώπου του στις Βρυξέλ-
λες, Φαρούκ Καϊμακτσί. 

Με τον τρόπο αυτό προσδοκά 
να εξουδετερώσει την πολιτική του 
Προέδρου Χριστοδουλίδη εντός 
της ΕΕ, η οποία περί του αντιθέτου 
εργαζόταν. 

Λάθος, βεβαίως, του Προέ-
δρου, διότι δεν έχει σηκώσει 
εντός της ΕΕ καθώς και στις 
συνομιλίες ως ανυποχώρητη 
σημαία του όσα καθορίζει το 
Κεκτημένο. Δηλαδή την αντι-
δήλωση της 21ης Σεπτεμβρί-
ου του 2005, που αναφέρει ότι, 
για να προχωρήσει η τουρκική 
ενταξιακή διαδικασία, θα πρέπει 
η Άγκυρα να αναγνωρίσει την 
ΚΔ ακόμη και προ της λύσης. 

Μπήκαμε στον αστερισμό του τετραγω-
νισμού του κύκλου: Ο Τατάρ έβαλε στο 

τραπέζι τα δύο κράτη, την Ολγκίν σε συ-
μπληγάδες και τον Πρόεδρο σε διλήμματα 

Οι Τούρκοι βαρούν τον 
αμανέ των δύο κρατών
Ολγκίν Κουεγιάρ και Πρόεδρος Χριστοδουλίδης χορεύουν στους 
ρυθμούς του με φόντο τον τετραγωνισμό του κύκλου - Παίρνουν σειρά 
οι εγγυήτριες δυνάμεις και οι Βρυξέλλες, οι οποίες έχουν ρόλο ουραγού

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 

ΑΥΓΟΥΣΤΗΣ*

Κύριε Πρόεδρε, στις 
23/01/2024, σε κενό Ευ-
ρωκοινοβούλιο, μας ενη-

μερώσατε ότι ετοιμάζετε πακέτο 
προσφορών και διευκολύνσεων 
προς τους σφαγείς, τους βιαστές 
και γενικά τους ενόχους της σημε-
ρινής τραγικής κατάστασης που η 
πατρίς μας Κύπρος βιώνει.

Η πράξη σας αυτή, κ. Πρόεδρε, 
σαφώς είναι ενδοτική, είναι εθνικά 
επιζήμια και, σε μια αλλαγή πο-
λιτικής πλεύσης, σας βλέπω να 
κατηγορείστε για εθνική μειοδοσία· 
«όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορείτε 
να κάνετε ένα τέτοιο χονδρό, προς 
την πατρίδα σας, έγκλημα».

Πώς μπορείτε να νομιμοποιή-
σετε τους παράνομους εποίκους, 
κ. Χριστοδουλίδη;

Οι σημερινές συγκυρίες είναι 
κατάλληλες για την ένταξή μας στο 
ΝΑΤΟ! Μόνον έτσι θα απαλλαγού-
με από απειλές και εκβιασμούς!

Αντ’ αυτού, κ. Πρόεδρε, εσείς 
έπρεπε να είχατε κλείσει τις εισό-
δους και εξόδους της διαχωριστι-
κής γραμμής του 1963, που η τότε 
πολιτική ηγεσία είχε καθιερώσει 
και να επιμένατε σταθερά ότι θα 
τις ανοίγατε, τότε μόνον όταν Άγ-
γλοι και Τούρκοι υποκύψουν και 
αποδεχτούν, τόσο την είσοδο των 
λειτουργών του κράτους, όσο και 
την εξαφάνιση της διαχωριστικής 
γραμμής.

Η θέση την οποία εκφράσατε 
στις 22/01/2024, πιστεύω ότι ήταν 
θέση που υποστηριζόταν μόνον 
από την αγγλική διπλωματία και 

το φίλαγγλο, κομμουνιστικό κόμμα 
ΑΚΕΛ. Εσείς γιατί; Για ό,τι λέτε και 
για ό,τι κάνετε, πρέπει να θυμάστε 
ότι έχετε υποστηριχτεί από σημα-
ντική μερίδα αγωνιστών και, ως 
εκ τούτου, δεν έχετε κανένα δικαί-
ωμα να απογοητεύσετε αυτήν την 
τόσο ωραία και αγνή παράταξη 
του κυπριακού λαού.

- Κύριε Πρόεδρε, λύση του κυ-
πριακού προβλήματος με βάση τη 
ΔΔΟ δεν υπάρχει καμία δυνατό-
τητα να επιτευχθεί, καθότι η ΔΔΟ 
το 2004 είχε απορριφθεί από την 
Αμερική, με την άφιξη τότε των 
πέντε υπηρεσιακών παραγόντων 
με επικεφαλής τον εκ Κυρηνείας 
Φίλιπ Κρίστοφερ.

-  Όλα τα απόρρητα έγγραφα 
του Foreign Office και της CIA 

καταδεικνύουν τις άκρως αντίθετες 
θέσεις των δύο δυνάμεων, Αγγλί-
ας και Αμερικής, όσον αφορά το 
Κυπριακό!

- Η Αμερική, πέραν των τριάντα 
- σαράντα χρόνων, προστατεύει και 
συντηρεί τους Κούρδους. Νομίζετε 
ότι τώρα θα τους εγκαταλείψει;

- Το «Κυπριακό» θα λυθεί από 
την Αμερική και μόνον από αυτήν!

- Η χρονική συγκυρία της «λύ-
σης» θα είναι μόλις ξεσπάσει πολε-
μική αναταραχή για τη δημιουργία 
του κουρδικού κράτους!

-  Τότε θ’ αλλάξει η πολιτική 
κατάσταση της Κύπρου και άπαντες 
οι αμαρτήσαντες σ’ αυτόν τον τόπο 
θα κληθούν να απολογηθούν για 
τις πράξεις τους και για τις παρα-
λείψεις τους. Και τότε ο πέλεκυς θα 

είναι βαρύς και αμείλικτος!
- Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε, 

ολόψυχα σας ικετεύω, μη δια-
πράξετε αυτό το τόσο ηθικό και 
εθνικό έγκλημα κατά των συμπα-
τριωτών σας!

Οι Τούρκοι, αν καλά γνωρίζω, 
ουδέν σάς έχουν προσφέρει και 
διατηρούν τη διχοτομική θέση των 
δύο κρατών. 

Σημείωμα
Προς όλες τις ηγεσίες των πολι-

τικών κομμάτων, εκτός απ’ αυτήν 
του ΑΚΕΛ! Σας παρακαλώ, σας 
ικετεύω και σας προτρέπω να 
βγάλετε τους οπαδούς σας στους 
δρόμους για να συγκρατήσετε την 
εθνική κατρακύλα στην οποία ο 
κ. Χριστοδουλίδης μάς οδηγεί! 

*Ταγματάρχης ε.α.

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλούμε «Όχι»
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Σ
ε πεδίο μάχης έχει 
μετατραπεί το κόμ-
μα της Πινδάρου, με 
τον εμφύλιο που έχει 
ξεσπάσει να απειλεί 
τον ∆ΗΣΥ να υπο-
στεί άλλη μια ήττα 

στις επικείμενες εκλογές. Μετά την 
ήττα των προεδρικών εκλογών και 
τα περί αποστατών  ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός χωρίστηκε σε στρα-
τόπεδα, με την Αννίτα ∆ημητρίου 
να προσπαθεί να ενώσει το κόμμα 
πριν οξυνθεί ακόμη περισσότερα η 
κατάσταση και τεθεί εκτός ελέγχου.  

Αφορμή για να σταματήσει να 
διενεργείται υπόγεια ο εμφύλιος 
και να βγει στην επιφάνεια υπήρξε 
η αντιπαράθεση μεταξύ των Συ-
ναγερμικών για την επιλογή του 
Κωστάκη Κωνσταντίνου ως υπο-
ψήφιου Περιφερειάρχη της Πάφου. 

Ο πόλεμος άρχισε, τα εμπόλεμα 
μέρη αρματώθηκαν και η Αννίτα 
∆ημητρίου έχει στηθεί στον τοίχο 
και δέχεται τα πυρά,  ανταπαντώντας 
με σκληρή δουλειά και αγώνα ώστε 
να ενώσει τον κόσμο του Συναγερ-
μού. Μέγα ερώτημα αποτελεί αν ο 
Νίκος Αναστασιάδης, αρωγός του 
κόμματος και υποστηρικτής της 
Αννίτας, έχει δημιουργήσει ένα 
δίχτυ ασφαλείας για την Πρόεδρο 
του ∆ΗΣΥ.

Το πικρό ποτήρι της 
ήττας των Προεδρικών

2022 και ο ∆ΗΣΥ αποφασίζει να 
κατέβει στις προεδρικές εκλογές με 
υποψήφιο τον Αβέρωφ Νεοφύτου. 
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης λίγο νω-
ρίτερα παραιτείται από Υπουργός 
Εξωτερικών της Κυβέρνησης Ανα-
στασιάδη, με σκοπό να διεκδικήσει 
το χρίσμα. Μαζί του τάσσεται στα 

«κρυφά» -λέμε τώρα- μερίδα Συ-
ναγερμικών στελεχών. Ο Αβέρωφ 
Νεοφύτου κάνει λόγο για αποστάτες 
και πισώπλατα χτυπήματα μέσα 
στο ίδιο του το κόμμα.

Χαμένος από τις προεδρικές 
εκλογές: Ο ∆ΗΣΥ!

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν μπό-
ρεσε να συγχωρέσει τον πρώην 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, Νίκο 
Αναστασιάδη, που στάθηκε δίπλα 
στον «αποστάτη» Νίκο Χριστοδου-
λίδη και όχι δίπλα του.  Σχεδόν ένα 
χρόνο μετά και οι πληγές στον ∆ΗΣΥ 
είναι ακόμη ανοιχτές, κι όπως φαί-
νεται δύσκολα θα κλείσουν.

Η Αννίτα ∆ημητρίου βρέθηκε 
ανάμεσα σε Συμπληγάδες - από 
τη μια ο Αβέρωφ Νεοφύτου και 
από την άλλη  Νίκος Αναστασιά-
δης  και ο Νίκος Χριστοδουλίδης. 
Η διαρροή των ψηφοφόρων δεν 
έχει τέλος, ενώ την ίδια ώρα τα 
στελέχη να κονταροχτυπιούνται 
πλέον δημόσια.

Μπορούν να λυθούν τα προ-
βλήματα αυτά; Υπάρχει ελπίδα 
για τον ∆ΗΣΥ; 

Περί διαγραφών ο λόγος
Θρυαλλίδα για να ξεσπάσει ο 

πόλεμος ήταν, όπως αναφέραμε 
και πριν, η επιλογή του Κωστάκη 
Κωνσταντίνου ως υποψήφιου Πε-
ριφερειάρχη της Πάφου. Κόκκινο 
πανί για τον Αβέρωφ Νεοφύτου, 
που θεωρεί αποστάτη - Χριστοδου-
λιδικό, τον Κωστάκη Κωνσταντίνου. 
Από την άλλη, όμως, η επιλογή του 
κερδίζει το ποσοστό των Αναστα-
σιαδικών και Χριστοδουλιδικών, 
με την ηγεσία του κόμματος να 
προσπαθεί να ενώσει το κόμμα και 
να φέρει πίσω τους ψηφοφόρους 
που «έχασε» στις Προεδρικές. 

Από τη μια, οι Αβέρωφ Νεο-
φύτου, Πέτρος ∆ημητρίου, Κρις 
Τριανταφυλλίδης και ∆ημήτρης 
Στυλιανού και από την άλλη, οι 
Αννίτα ∆ημητρίου, Γιαννάκης Κα-

σουλίδης και Ευθύμιος ∆ίπλαρος 
βγήκαν στο ρινγκ της δημόσιας 
αντιπαράθεσης.

Η Πρόεδρος του κόμματος, επί 
ματαίω προσπαθεί νυχθημερόν να 
ενώσει το κόμμα, αν και εργάζεται 
σκληρά με τον Ευθύμιο ∆ίπλαρο. Σε 
συνέντευξή της είπε πως ορισμένοι 
στέκονται απέναντι και πυροβο-
λούν, αναφερόμενη στις δημόσιες 
παρεμβάσεις Αβέρωφ Νεοφύτου 
και Κρις Τριανταφυλλίδη. 

Από την άλλη ο κ. Νεοφύτου 
απάντησε πως έκαναν σημαιο-

φόρους τους αποστάτες, εκείνους 
που τορπίλισαν την ενότητα και 
υπονόμευσαν την παράταξη, φω-
τογραφίζοντας την απόφαση του 
Πολιτικού Γραφείου του ∆ΗΣΥ να 
στηρίξει Κωστάκη Κωνσταντίνου.

Στη μάχη υπέρ Αβέρωφ και 
ο Κρις Τριανταφυλλίδης, Πρόε-
δρος του Νομικού Συμβουλίου 
του κόμματος, που σε ανάρτησή 
του έγραψε πως για όλα φταίει ο 
Νίκος Αναστασιάδης, για να λάβει 
απάντηση διά στόματος Ευθύμιου 
∆ίπλαρου, Αναπληρωτή Προέδρου 
του ∆ΗΣΥ, ο οποίος σημείωσε πως 
ο κ.  Τριανταφυλλίδης θα μπορού-
σε να παρευρεθεί στο Πολιτικό 
Γραφείο να ακούσει όσους μίλη-
σαν και να δει από πρώτο χέρι 
τις δημοκρατικές διαδικασίες που 

ακολουθήθηκαν.
Ο Ιωάννης Κασουλίδης στήριξε 

Αννίτα ∆ημητρίου και έκρουσε τον 
κώδωνα του κινδύνου, τονίζοντας 
πως η ενότητα είναι πάνω απ’ όλα. 
Ζήτησε από τον κόσμο του ∆ΗΣΥ 
να στηρίξει τη νέα ηγεσία και να 
αφήσουν πίσω τους όσα έγιναν 
στις Προεδρικές του 2023, που 
οδήγησαν στην ήττα του κόμματος. 

Στο πλευρό του Αβέρωφ ο 
Πέτρος ∆ημητρίου, πρώην υφυ-
πουργός παρά τω Προέδρω στη 
διακυβέρνηση του Νίκου Αναστα-
σιάδη και στέλεχος του ∆ΗΣΥ, που 
ανέφερε ότι «φταίμε αυτόν που 
προδώσαμε γιατί δεν στηρίζει 
αυτούς που τον πρόδωσαν».

Γύρνα πίσω…
Σύμφωνα με πηγές της «Σ», 

πολλά στελέχη από τον πυρήνα 
του κόμματος προσπάθησαν και 
προσπαθούν να μιλήσουν με τον 
Αβέρωφ Νεοφύτου, ανάμεσά τους 
ο Παναγιώτης ∆ημητρίου και ο 
Ιωάννης Κασουλίδης, με τον ίδιο, 
ωστόσο, να αρνείται πεισματικά.

Αδήριτη ανάγκη να κάτσουν στο 
ίδιο τραπέζι Αννίτα ∆ημητρίου και 
Αβέρωφ Νεοφύτου και να βρουν το 
γιατρικό στο «απόστημα», που φαί-
νεται να έχει σπάσει, για το καλό του 
∆ΗΣΥ. Η ηγεσία προσπαθεί να κρα-
τήσει ισορροπίες και να ευχαριστήσει 
όλες τις μεριές χάριν της ενότητας.

«Ανάμεσα στους υποψήφιους 
των Ευρωεκλογών είναι και άτομα 
κοντά στον κ. Νεοφύτου, ακόμη 
και το θέμα του Κωστάκη, που θα 
μπορούσε να μην τεθεί καν προς 
συζήτηση, το θέσαμε σε ψηφοφο-
ρία», αναφέρει πηγή στη «Σ».

«Το κόµµα αιµορραγεί»
Ο Νίκος Αναστασιάδης προσπα-

θεί να κατευνάσει τα πνεύματα και 
να σβήσει όσες φωτιές μπορεί. Ο 
τέως Πτ∆ φέρεται να επισήμανε 
και στον  ∆ήμαρχο της Πάφου, 

Φαίδωνα Φαίδωνος, πως η επιλο-
γή Κωστάκη Κωνσταντίνου ήταν 
η πλέον συμφέρουσα και για τον 
ίδιο, καθώς δεν θα τον έχει απένα-
ντί του. Μιλώντας στα στελέχη του 
κόμματος έφερε και το παράδειγμα 
της υποψηφιότητας του Αλέκου 
Μαρκίδη απέναντι στον Γλαύκο 
Κληρίδη, επισημαίνοντας ότι το 
κόμμα αιμορραγεί και πρέπει να 
υπάρξει ενότητα για να σωθεί.

Ωστόσο θα χρειαστεί να δημι-
ουργήσει ένα δίχτυ ασφαλείας για 
την Αννίτα ∆ημητρίου, που ανέλαβε 
το κόμμα σε μια δύσκολη στιγμή 
και ταυτόχρονα βάλλεται από τους 
άλλοτε υποστηρικτές της.

Από άρνηση σε άρνηση
Όσο πιο πολύ προσπαθεί η Πιν-

δάρου να πλησιάσει τον Αβέρωφ, 
τόσο αυτός απομακρύνεται. Τι κι 
αν στελέχη του κόμματος προσπα-
θούν να του αλλάξουν γνώμη, η 
προδοσία φαίνεται πως αποτελεί 
ασυγχώρητο αμάρτημα για τον κ. 
Νεοφύτου.

Στους κύκλους του κόμματος 
συζητείται πως ίσως επιστρέψει 
με την προοπτική να διεκδικήσει 
την προεδρία το 2028, με τον ίδιο 
ωστόσο να έχει κλείσει τ’ αφτιά του 
στην κραυγή απόγνωσης από το 
κόμμα. Αξίζει να σημειωθεί πως, 
αν ο κ Νεοφύτου στείλει αλλού το 
3-4% των ψήφων, θα επηρεάσει 
ακόμη και το αποτέλεσμα των Ευ-
ρωεκλογών, αλλά και τα ποσοστά 
του ∆ΗΣΥ γενικότερα.

Εάν πάντως ο ∆ΗΣΥ δεν αφή-
σει πίσω του το παρελθόν, με τους 
Αβερωφικούς να ζητούν ρεβάνς 
για τον χειρισμό των προεδρι-
κών εκλογών, τότε το μέλλον του 
κόμματος και το στελεχών του δεν 
διαγράφεται λαμπρό.

Ίσως αυτό που χρειάζεται είναι 
ένας «Συναγερμικός σεισμός», για 
να θυμηθούν πως η ισχύς βρίσκεται 
εν τη ενώσει.

ΑΝΤΡΗ 
ΧΑΤΖΗΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΟΥ

Η επιλογή Κωστάκη 
Κωνσταντίνου, η 

αφορµή του εµφυ-
λίου πολέµου στον 

∆ΗΣΥ. Η επιµονή 
της Αννίτας ∆ηµη-
τρίου για ενότητα 

και τα πυρά από 
το στρατόπεδο του 

Αβέρωφ 

∆ΗΣΥ: 
Εµφύλιος πόλεµος 
και αιµορραγία 
∆ηµόσια κτυπήµατα πάνω από τη µέση και 
παρασκηνιακά κτυπήµατα κάτω από τη µέση

∆ΗΣΥ: 
Εµφύλιος πόλεµος Εµφύλιος πόλεµος Εµφύλιος πόλεµος 
και αιµορραγία και αιµορραγία 
Εµφύλιος πόλεµος 
και αιµορραγία 
Εµφύλιος πόλεµος Εµφύλιος πόλεµος 
και αιµορραγία 
Εµφύλιος πόλεµος 
∆ΗΣΥ: 
Εµφύλιος πόλεµος 
και αιµορραγία 
∆ηµόσια κτυπήµατα πάνω από τη µέση και ∆ηµόσια κτυπήµατα πάνω από τη µέση και 
παρασκηνιακά κτυπήµατα κάτω από τη µέσηπαρασκηνιακά κτυπήµατα κάτω από τη µέση
∆ηµόσια κτυπήµατα πάνω από τη µέση και 
παρασκηνιακά κτυπήµατα κάτω από τη µέση
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Σ
το «γήπεδο» της 
Νομικής Υπηρεσίας 
βρίσκεται η «τύχη» 
του νομοσχεδίου 
που προωθεί η Κυ-
βέρνηση για έλεγχο 
και εποπτεία των 

Συνδέσμων Φιλάθλων. 
Η πρώτη παρουσίαση του κυβερ-

νητικού σχεδίου στη Βουλή για πάτα-
ξη της οπαδικής βίας εντός και εκτός 
αγωνιστικών χώρων πυροδότησε 
σφοδρές αντιδράσεις και διαφωνίες, 
με τους αρμόδιους φορείς να ζητούν 
από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης να 
πάρει πίσω το νομοσχέδιο.

ΚΟΠ και Σωματεία ξεκαθάρισαν 
ότι διαφωνούν με τις προτάσεις 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Ο 
Γιώργος Κούμας ζήτησε να μπο-
ρεί να συναποφασίζει η ΚΟΠ για 
τα «κεκλεισμένων των θυρών» 
παιχνίδια, ενώ οι πρόεδροι των 
Σωματείων ξεκαθάρισαν ότι δεν 
μπορούν να έχουν υπό τον έλεγχό 
τους τα σύνολα των οργανωμένων 
οπαδών, ούτε μπορούν να εποπτεύ-
ουν τους Συνδέσμους Φιλάθλων. 

Ωστόσο, στην Επιτροπή Νομι-
κών δεν παρουσιάστηκε κανένα 
νομοσχέδιο που να αφορά τους 
Συνδέσμους Φιλάθλων, καθώς η 
μελέτη που διεξήγαγε το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης φανέρωσε αρκετά 
νομοτεχνικά ζητήματα, με αποτέ-
λεσμα να ζητηθεί η συνδρομή της 
Νομικής Υπηρεσίας. 

Η επίµαχη πρόνοια για 
τα «κεκλεισµένων των 
θυρών» παιχνίδια 

Το μοναδικό νομοσχέδιο που 
δόθηκε από το Υπουργείο ∆ικαιο-
σύνης προς τα μέλη της Επιτροπής 
και τους καλεσμένους ήταν αυτό 
που ετοιμάστηκε από το Υπουρ-
γείο υπό την τέως Υπουργό Άννα 
Κουκκίδη - Προκοπίου. Στο τρο-
ποποιητικό νομοσχέδιο Περί της 
Πρόληψης και της Καταστολής της 
Βίας από τους Αθλητικούς Χώ-

ρους προστέθηκε το ένα από τα 
δύο μέτρα που ανακοίνωσε την 
περασμένη εβδομάδα η Κυβέρνηση 
και που αφορά στην εξουσιοδότηση 
του Υπουργικού Συμβουλίου για 
να αποφασίζει για «κεκλεισμένων 
των θυρών» αγώνες. 

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με 
το κυβερνητικό νομοσχέδιο, το 
Υπουργικό Συμβούλιο, σε εξαι-
ρετικές περιπτώσεις έκτακτης και/ή 
επιτακτικής ανάγκης και/ή ιδιαζου-
σών συνθηκών, οι οποίες θέτουν 
σε κίνδυνο τη δημόσια τάξη και 
ασφάλεια, δύναται, κατόπιν αιτιο-
λογημένης σύστασης του Αρχηγού 
Αστυνομίας, η οποία υποβάλλεται 
γραπτώς μετά από διαβούλευση 
με την οικεία ομοσπονδία, να απο-
φασίσει, για σκοπούς δημοσίας 
τάξεως και ασφάλειας τη διεξαγωγή 
οιουδήποτε αθλητικού αγώνα ή 
αγώνων, και /ή για συγκεκριμένο 
χρονικό διάστημα, χωρίς οπαδούς. 
Επιπλέον, ο Αρχηγός της Αστυνομί-
ας μπορεί να αποφασίζει ανάλογα 
με την πληροφόρηση που θα έχει 
για αγώνες χωρίς την παρουσία 
φιλοξενούμενων οπαδών ή τη δι-
εξαγωγή αγώνων χωρίς οπαδούς 
των δύο ομάδων ή ακόμα τη μη 

διεξαγωγή του αγώνα.
Κάθε πρόσωπο το οποίο αρνεί-

ται ή παραλείπει να συμμορφωθεί 
με την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου είναι ένοχο πλημμελή-
ματος και, σε περίπτωση καταδίκης 
του, υπόκειται σε φυλάκιση που 
δεν υπερβαίνει τα δύο έτη ή σε 
χρηματική ποινή που δεν υπερ-
βαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ ή και 
στις δύο αυτές ποινές.

«Με στενοχώρησε... 
Φαινόταν η πρόθεση 
απόρριψης χωρίς 
συζήτηση»

Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, 
Μάριος Χαρτσιώτης, κλήθηκε να 
σχολιάσει στη «Σ» τα όσα ειπώθη-
καν στη συνεδρία της Επιτροπής 
Νομικών, αλλά και τις αντιδράσεις 
που προκλήθηκαν από τους αρ-
μόδιους φορείς σε όσα προτείνει 
η Κυβέρνηση για επίλυση του ζη-
τήματος της οπαδικής βίας εντός 
και εκτός των αγωνιστικών χώρων. 

Αρχικά μίλησε για τους συνδέ-
σμους φιλάθλων, τονίζοντας ότι κατά 
τη μελέτη που έκαναν παρουσιά-
στηκαν διάφορα νομοτεχνικά θέ-
ματα, με αποτέλεσμα να απαιτείται 

περισσότερος χρόνος από τη Νομική 
Υπηρεσία για να επεξεργαστεί το 
κείμενο, προτού πάει στη Βουλή. 
«Αναλώθηκε πάρα πολύς χρόνος για 
ένα νομοσχέδιο, το οποίο δεν ήρθε 
καν ενώπιον της Βουλής. Αναλώ-
θηκε τόσος χρόνος για συζητήσεις 
και σχόλια για ένα κείμενο που δεν 
ήταν  ενώπιον κανενός», είπε. 

Συμπλήρωσε ότι, απλά και 
μόνο με την πρόθεση του κρά-
τους να φέρει ένα νομοσχέδιο, που 
αφορά την εποπτεία συνδέσμων 
φιλάθλων, υπήρξαν τόσες αντιδρά-
σεις. «Τη δεδομένη στιγμή μελε-
τώνται  πάρα πολλά νομοτεχνικά 
σημεία και θέματα που χρήζουν 
επεξεργασίας. Ήταν ένα κομμάτι 

που με στενοχώρησε, γιατί εκεί 
φαινόταν η πρόθεση απόρριψης 
χωρίς συζήτηση. Απέρριπταν κάτι 
προτού να το έχουν οι αρμόδιοι 
φορείς στα χέρια τους», είπε. 

«Ουσιαστικά µου είπαν 
να µην τους πάρω νοµο-
σχέδιο» 

Συνεχίζοντας, ανέφερε «κάποιοι 
μάς είπαν ‘‘πάρτε το σπίτι σας’’. Ου-
σιαστικά μου είπαν να μην τους 
πάρω νομοσχέδιο, γιατί θα έχει την 
ίδια ανταπόκριση που είχε και το 
νομοσχέδιο για την οπαδική βία». 

Ο κ. Χαρτσιώτης εξήγησε ότι η 
φιλοσοφία του νομοσχεδίου είναι να 
μπει κάποιος έλεγχος και εποπτεία 
των συνδέσμων φιλάθλων, αφού, 
ομολογουμένως, όλοι οι εμπλεκόμε-
νοι φορείς αναγνωρίζουν ότι οι σύν-
δεσμοι φιλάθλων δεν εξυπηρετούν 
απόλυτα τον σκοπό, τον οποίο λέγεται 
ότι εξυπηρετούν». Πρόσθεσε ότι το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης προτίθεται 
να προχωρήσει σε διαβούλευση με 
όποιον φορέα κρίνεται σκόπιμο. 

Επεσήμανε ότι τα μέτρα για την 
οπαδική βία ανακοινώθηκαν από 
τον Μάρτιο του 2023 και ακο-
λούθως το σχετικό νομοσχέδιο 
καταρτίστηκε από το Υπουργείο και 
στάλθηκε στη Νομική Υπηρεσία. 
«Τα μέτρα αυτά δημοσιοποιήθηκαν 
αρκετές φορές και δημοσιεύθηκαν 
και στην τελευταία ανακοίνωση, 
στο πλαίσιο της λήψης άμεσων 
μέτρων για πάταξη της βίας». 
Υπογράμμισε ότι δεν υπήρξε 
καμία αντίδραση από κανέναν 
φορέα εδώ και 11 μήνες για να 
έρθουν για διαβούλευση. «Εμείς, 
στο πλαίσιο της αποφασιστικότητας 
της Κυβέρνησης για άμεση λήψη 
μέτρων, τα προωθήσαμε άμεσα 
στη Βουλή», είπε. 

Σημείωσε ότι μπορούσαν όσοι 
θέλουν διαβούλευση να το αναφέ-
ρουν. «Μόνο ένας ήθελε διαβού-
λευση. Οι άλλοι δεν ανέφεραν τη 
διαβούλευση. Είπαν ότι διαφωνούν 
κάθετα, πως δεν υπάρχει περί-
πτωση συζήτησης, απέφυγαν να 
σχολιάσουν άρθρα πρόνοιας του 
νομοσχεδίου. Υπήρξε ουσιαστικά 
μια καθολική αρνητική στάση στο 
να μπουν σε μια συζήτηση για τα 
7-8 μέτρα που προτείναμε». 

Η «παρεξήγηση» µε τους 
δύο Υπουργούς και τα 
«κεκλεισµένων»

Συνεχίζοντας, ανέφερε ότι υπήρ-
ξαν παρεξηγήσεις. «Έπιασαν την 
αναφορά μου για δεύτερο Υπουργό 
που θα μπορεί να αποφασίζει για 
‘‘κεκλεισμένων των θυρών’’ αγώ-
νες και είπαν ότι είναι πρόνοια του 
νομοσχεδίου. Το νομοσχέδιο δεν 
έχει τέτοια πρόνοια. Το νομοσχέδιο 
λέει για το Υπουργικό Συμβούλιο, 
το οποίο μπορεί να εξουσιοδοτήσει 
όργανα της εκτελεστικής εξουσί-
ας για να μπορούν να λαμβάνουν 
αποφάσεις. Μπορούσε να ήταν ένας 
Υπουργός ή δύο Υπουργοί. Εγώ 
απλώς ανέφερα το Υπουργείο Παι-
δείας και Αθλητισμού. Μπορεί να 
είναι ο ίδιος ο Αρχηγός της Αστυ-
νομίας. ∆εν αποκλείσαμε κανέναν. 
Απλώς υπήρξε καθολική άρνηση». 

Ερωτηθείς  για το πλάνο που θα 
ακολουθήσει το επόμενο διάστημα, 
με στόχο τη συνέχιση της συζήτησης, 
ανέφερε ότι το Υπουργείο ζήτησε 
τα πρακτικά από τη συνεδρία της 
Βουλής ώστε να τύχουν μελέτης. «Θα 
δούμε ανάλογα τις θέσεις των εμπλε-
κόμενων φορέων και θα πάρουμε 
τις αποφάσεις μας. Αυτό που είναι 
δεδομένο είναι η έκφραση αποφα-
σιστικότητας της Κυβέρνησης, ώστε 
τα δύο θέματα να μην τραβήξουν 
στο διηνεκές, αλλά με αποφασιστι-
κότητα να προχωρήσουμε για να 
επιφέρουμε τα καλύτερα  δυνατά 
αποτελέσματα σε αυτά τα καίρια ση-
μεία που ταλανίζουν την κοινωνία 
εδώ και τόσα χρόνια». 

Ακόμη, σχολίασε και τη στάση 
που επέδειξαν τα κόμματα, αναφέ-
ροντας ότι «κανένα κόμμα δεν ήρθε 
να μας πει σαν Κυβέρνηση ελάτε 
να δούμε το θέμα. ∆εν καθόρισαν 
μια διαδικασία. ∆εν καθόρισαν 
κάποιον τρόπο συζήτησης και 
συνδιαλλαγής». 

Τέλος, είπε πως «εκεί που χρει-
άζεται, κάποιες πρόνοιες μπορεί να 
αφαιρεθούν ή να προστεθούν. Εγώ 
σας λέω ότι όλες οι πρόνοιες που 
υπάρχουν είναι διορθωτικές ή και 
νέες πρόνοιες, που δυναμώνουν 
το κράτος δικαίου σε κρίσιμες ή 
εξαιρετικές περιπτώσεις,  έτσι ώστε 
να παρεμβαίνει για να προστατεύει 
τη δημόσια τάξη και ασφάλεια».    

Μ. Χαρτσιώτης: Παρερµηνεύθηκε η ανα-
φορά µου για δεύτερο Υπουργό που θα 

µπορεί να αποφασίζει για «κεκλεισµένων 
των θυρών»

Στο «γήπεδο» της Νοµικής 
Υπηρεσίας η µπάλα για την εποπτεία 
των Συνδέσµων Φιλάθλων 
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Ο
σμή σκανδάλου 
αποπνέουν τα 
ενεργειακά 
σχέδια της 
Κυβέρνησης, 
μετά τα όσα 
είδαν το φως 

της δημοσιότητας την τελευταία 
εβδομάδα. Η επεισοδιακή συνε-
δρία της Επιτροπής Ελέγχου σε 
συνάρτηση με την έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας αντί να 
ρίξουν φως, μάλλον γέμισαν με 
περισσότερες σκιές το όλο ζήτη-
μα. Ένα τερματικό, του οποίου 
η ανέγερση συζητείτο από το 
2007 με πρωτοβουλία Τάσσου 
Παπαδόπουλου, δόθηκε τελικά 
η εντολή γι’ αυτήν το 2018 και, 
παρά το γεγονός ότι ως χρονολο-
γία παράδοσης είχε συμφωνηθεί 
το 2020 (Ιούλιος συγκεκριμένα), 
τέσσερα χρόνια μετά, τερματικό 
γιοκ. Σαν να μην έφτανε όμως 
αυτό, οι σκιές δεν σταματούν εκεί, 
αφού η Κοινοπραξία ζητά πλέον 
μέσω διαιτητικού δικαστηρίου το 
ποσό των 200 εκατομμυρίων ευρώ 
ως αποζημίωση, ενώ παράλλη-
λα γίνεται λόγος για απόκρυψη 
καθυστερήσεων και επιπλέον 
δαπανών προς τον εργολάβο του 
έργου. Αντεπιτίθεται η Κυπριακή 
Δημοκρατία, που αξιώνει ποσό 67 
εκατομμυρίων ευρώ στο πλαίσιο 
της διαιτησίας, μεταξύ άλλων, για 
τις ζημιές που υπέστη ο κατανα-
λωτής εξαιτίας της αναβολής της 
έλευσης φυσικού αερίου. 

Ζ. Κουλίας: «100 τρύπες 
που ευνοούν τον εργο-
λάβο στη σύμβαση»

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο 
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών και βουλευ-
τής του ΔΗΚΟ, Ζαχαρίας Κουλίας, 
δήλωσε πως η συζήτηση για την 
πλατφόρμα είχε ανοίξει από το 2007 
από τον Τάσσο Παπαδόπουλο, με 
τους Άντρο Κυπριανού και Νίκο 
Αναστασιάδη να αντιτίθενται τότε στο 
πλαίσιο  προεκλογικής διαφωνίας. 
Έντεκα χρόνια αργότερα, το 2018, 
η Κυπριακή Δημοκρατία προχώ-
ρησε στην ανάθεση του έργου στην 
Κοινοπραξία JV China Petroleum 
Pipeline Engineering Co Ltd και 
METRON S.A., με τις Hudong-
Zhonghua Shipbuilding Co. Ltd 
and Wilhelmsen Ship Management 
Limited. Με συμφωνία παράδοσης 
στα δύο χρόνια εκκίνησε η διαδι-
κασία κι ενώ το έργο θα έπρεπε να 
είχε παραδοθεί τον Σεπτέμβριο του 
2022, είχε ζητηθεί παράταση για 
τον Ιούλιο του 2023, δόθηκε νέο 
χρονοδιάγραμμα για Οκτώβριο 
του 2023 και μετά δόθηκε άλλο 
χρονοδιάγραμμα για το 2024. Εκτός 

αυτού, σύμφωνα με τα όσα ανέφερε 
ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ελέγχου, 
την περίοδο του κορωνοϊού δόθηκαν 
«παράνομα» άλλα 25 εκατομμύρια 
ευρώ -με αιτιολογικό την αύξηση 
της τιμής του χάλυβα- και ενώ η 
συμφωνία προνοούσε ο εργολάβος 
να υποστεί οποιεσδήποτε ανατιμο-
λογήσεις. Χαρακτηριστική ήταν η 
αναφορά του κ. Κουλία στη «Σ», μετά 
τη συζήτηση στην Επ. Ελέγχου,  λέ-
γοντας ότι “η σύμβαση υπογράφηκε 
έχοντας 100 τρύπες που ευνοούν 
τον εργολάβο”, ενώ καταληκτικά 
πρόσθεσε πως το θέμα θα τεθεί εκ 
νέου επί τάπητος τη μεθεπόμενη 
Πέμπτη (15/2) και όχι στις 8/2, λόγω 
απουσίας του Γενικού Ελεγκτή. 

Στα άδυτα της Κοινοπραξίας
Τι συμβαίνει όμως πραγματικά 

στα ενδότερα της Κοινοπραξίας; Πώς 
φτάσαμε 6 χρόνια μετά να περιμέ-
νουμε την ολοκλήρωση του έργου; 
Ένα έργο που, με βάση την ισχύουσα 
συμφωνία, πρέπει να ολοκληρωθεί 
και να παραδοθεί τον Ιούλιο του 

2024, όμως ακόμα και αυτό μοιάζει 
ανέφικτο. Κάτι που επιβεβαιώνουν 
πηγές της «Σ», όμως λέχθηκε και 
την Παρασκευή, 2/2, διά στόματος 
του Υπουργού Ενέργειας, Γιώργου 
Παπαναστασίου. Παρά τις φανφάρες 
και τα εντυπωσιακά βιογραφικά 
σημειώματα που συνόδευαν τις 
εταιρείες της Κοινοπραξίας, πολ-
λά απ’ όσα διαφημίζονται δεν 
φαίνεται να βρίσκουν εφαρμογή 
στην πραγματικότητα. Σύμφωνα 
με καλά πληροφορημένες πηγές 
της «Σημερινής», σε ποικίλες πε-
ριπτώσεις διαφάνηκε η αδυναμία 
της Κοινοπραξίας ν’ αντεπεξέλθει 
στις υποχρεώσεις της. Στην αρχή 
έφταιγε η πανδημία, στη συνέχεια 
ο πόλεμος στην Ουκρανία, ενώ 
ζήτημα στα ενδότερα υπήρχε και 
με τη νοοτροπία, που φαίνεται να 
απέχει παρασάγγας από τα ευρω-
παϊκά πρότυπα. Η παρατεταμένη 
καθυστέρηση της ολοκλήρωσης του 
τερματικού προνοεί, σύμφωνα με 
τις ρήτρες, κλιμακούμενο πέναλτι 
-αναλόγως του χρόνου καθυστέρη-

σης- ενώ την ίδια ώρα θα έπρεπε 
η Κοινοπραξία να επωμιστεί στο 
πλαίσιο της συμφωνίας οποιαδή-
ποτε διαφοροποίηση στις τιμές των 
υλικών. 

Μας πήρε πρέφα ο εργολά-
βος και θέλει και τα ρέστα

Αντ’ αυτού και παρατάσεις επί 
παρατάσεων δόθηκαν αλλά και 
με έγκριση της ΚΕΑ πληρώσαμε 
άλλα 25 εκατομμύρια τον χάλυβα 
για χρυσάφι. Γιατί, όμως,  συνέβη 
αυτό; Όπως μας αναφέρθηκε, η 
εξωπραγματική κατάσταση που 
διαμορφώθηκε στην παγκόσμια 
αγορά, πράγματι έχει εκτοξεύσει τις 
τιμές στα ύψη. Λαμβάνοντας υπόψη 
ότι η τρέχουσα είναι ουσιαστικά 
η 4η προσπάθεια της ΚΔ να βγει 
σε διαγωνισμό προσφορών για 
ένα έργο με σωρεία απαιτήσεων 
-και κατ’ επέκτασιν περιορισμένο 
αριθμό συμμετεχόντων- γινόταν 
(και γίνεται) σκόντο σε πολλές πε-
ριπτώσεις για να ολοκληρωθεί το 
τερματικό. Αυτό το «σκόντο» όμως 
και η δυσκολία για διακοπή της 
σύμβασης -αφού θα στοίχιζε πολύ 
περισσότερο να προχωρήσουμε 
σε νέα προσφορά- έκανε την Κυ-
πριακή Δημοκρατία ουσιαστικά 
«δέσμια» στα καπρίτσια του εργο-
λάβου. Αντίστοιχα ο εργολάβος, 
γνωρίζοντας πως είναι ασύμφορο 
για την ΚΔ να διακόψει την σύμ-
βαση, συνεχίζει να αναιρεί χρο-
νοδιαγράμματα και να προβάλλει 
απαιτήσεις, με αποκορύφωμα να 
ζητά 200 εκατομμύρια αποζημίω-
ση από το διαιτητικό δικαστήριο. 

Τα προβλήματα στην υλοποίηση 
του έργου τεράστια, οι διαδικασίες 
πάσχουν,  ενώ η μη συμμόρφω-
ση σε απαιτήσεις και διορθώσεις 
συχνό φαινόμενο. Ενδεικτικό το 
παράδειγμα, που, σύμφωνα με 
τα όσα αλίευσε η «Σ», αφορά 
στις προσπάθειες να μειώσουν το 
κόστος εις βάρος του έργου και 

κατά παράβαση των συμφωνη-
θέντων. Στην περιοχή του έργου 
κατέφθασαν πάσσαλοι, με σκοπό 
να τοποθετηθούν στην προβλήτα. 
Όπως είναι γνωστό, μεγάλο μέρος 
των πασσάλων βρίσκονται μέσα 
στο νερό, εξ ου και φέρουν αντιδι-
αβρωτική επικάλυψη, με την πηγή 
μας ν’ αναφέρει πως οι πάσσαλοι 
ξεφλούδιζαν προτού καν τοποθε-
τηθούν στο νερό. 

Φοβού τη μεσολάβηση
Όλα τα προαναφερθέντα γεν-

νούν σωρεία ερωτημάτων, ενώ 
θυμίζουν την παροιμία «φωνάζει 
ο κλέφτης για να φοβηθεί ο νοι-
κοκύρης», με την προσφυγή στο 
διαιτητικό δικαστήριο για 200 εκα-
τομμύρια να μοιάζει περισσότερο 
με κίνηση εντυπωσιασμού. Αυτό 
όμως που προκαλεί μεγαλύτερα 
ερωτήματα είναι η συζήτηση για 
αλλαγή της βάσης της έκβασης 
από το διαιτητικό δικαστήριο στη 
μεσολάβηση. Και αυτό διότι το διαι-
τητικό δικαστήριο (LCIA - London 
Court of International Arbitration) 
είναι το πλέον αρμόδιο δικαστήριο, 
με τις δύο πλευρές να παρουσιά-
ζουν τις θέσεις τους και αυτό να 
αποφασίζει, με την απόφασή του 
να είναι δεσμευτική και γρήγορη,  
ενώ απαρτίζεται από εξειδικευμένο 
προσωπικό διαιτησίας. Στον αντί-
ποδα, στη μεσολάβηση, ο μεσολα-
βητής ουσιαστικά προσπαθεί να 
γεφυρώσει το χάσμα σε μια μορφή 
συμβιβασμού, χωρίς να ενδιαφέ-
ρεται ποιος φέρει την ευθύνη.

Όλα αυτά στην πλάτη του Κύπρι-
ου πολίτη, με τον Ζαχαρία Κουλία 
να υπενθυμίζει τα 300 εκατομμύρια 
ευρώ που πληρώσαμε φέτος για 
ρύπους, τα μισά εκ των οποίων θα 
είχαμε γλιτώσει και δε θα έκαιγαν 
την τσέπη των πολιτών. Οι Γάλλοι 
έχτισαν σε 6 χρόνια τούνελ για τρένο 
που ενώνει τη Γαλλία με την Αγγλία. 
Αλλά τι ξέρουν αυτοί; 

Σωρεία παρατυπιών, λανθασμένων χειρι-
σμών και αδυναμιών από την Κοινοπρα-
ξία - Έπρεπε να παραδώσουν τον Ιούλιο 
του 2020 και 42 μήνες μετά ζητούν και 

τα ρέστα 

Κοροϊδία, εκβιασμός 
και τερματικό… 
χωρίς τερματισμό 
«Δέσμια» στις αιτιάσεις του εργολάβου η Κυπριακή Δημοκρατία

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 
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Τ
ις τελευταίες εβδο-
μάδες βλέπουμε ένα 
κύμα διαμαρτυριών 
σχεδόν σε όλη την 
Ευρώπη από το 
αγροτικό κίνημα 
και γενικότερα όσους 

ασχολούνται με τον πρωτογενή το-
μέα. Η συρρίκνωση του διαθέσιμου 
εισοδήματός τους προέρχεται τόσο 
από την αύξηση των δαπανών αλλά 
και από τη συμπίεση των τιμών, λόγω 
των πολιτικών που εφαρμόζονται 
για μείωση του πληθωρισμού. 

Όπως αναφέραμε σε προηγού-
μενα άρθρα, η Ευρώπη μέσα από 
τις αποφάσεις της  πληρώνει ση-
μαντικό τίμημα από την επέμβαση 
της Ρωσίας στην Ουκρανία. Την 
ίδια στιγμή η ρωσική οικονομία 
παρουσιάζει θετικούς ρυθμούς ανά-
πτυξης.  Οι αυξήσεις στα προϊόντα 
ενέργειας αύξησαν σημαντικά το 
κόστος παραγωγής για τους αγρό-
τες, δημιουργώντας σε πολλούς 
προβλήματα βιωσιμότητας.  

Οι λόγοι διαµαρτυρίας 
των αγροτών 

Την ίδια στιγμή οι αγρότες δια-
μαρτύρονται για την εφαρμογή της 
«Πράσινης Συμφωνίας» της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Από την ιστοσελίδα 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, η 
Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία 
είναι μια δέσμη πρωτοβουλιών 
πολιτικής, η οποία έχει ως στόχο 
να θέσει την ΕΕ σε τροχιά προς 
την πράσινη μετάβαση, με απώτε-
ρο στόχο την επίτευξη κλιματικής 
ουδετερότητας έως το 2050. 

Υπογραμμίζει την ανάγκη για μια 
ολιστική και διατομεακή προσέγγιση, 

στο πλαίσιο της οποίας όλοι οι σχε-
τικοί τομείς πολιτικής συμβάλλουν 
στην επίτευξη του απώτερου στόχου 
για το κλίμα. Η δέσμη περιλαμβάνει 
αλληλένδετες πρωτοβουλίες που 
καλύπτουν το κλίμα, το περιβάλ-
λον, την ενέργεια, τις μεταφορές, 
τη βιομηχανία, τη γεωργία και τη 
βιώσιμη χρηματοδότηση.

Ένας από τους πυλώνες των 
ενεργειών αφορά την ανάπτυ-
ξη ενός ευρωπαϊκού βιώσιμου 
συστήματος τροφίμων, από την 
παραγωγή έως την κατανάλω-
ση, μέσα από την εξασφάλιση 
επαρκών, οικονομικά προσιτών 

και θρεπτικών τροφίμων εντός 
των ορίων του πλανήτη, στήριξη 
βιώσιμης παραγωγής τροφίμων 
και την προώθηση πιο βιώσιμης 
κατανάλωσης τροφίμων και υγι-
εινής διατροφής. 

Οπότε το αγροτικό κίνημα δια-
μαρτύρεται για την πολυπλοκότητα 
των ευρωπαϊκών πολιτικών, με τις 
πολλές ασάφειες που υπάρχουν, τη 
συσσώρευση κανονιστικών διατάξε-
ων και την υιοθέτηση της λεγόμενης 
πράσινης φορολογίας, κάτι που 
θα περιορίσει ακόμη περισσό-
τερο το καθαρό κέρδος. Κάποιες 
ευρωπαϊκές χώρες προχώρησαν 
σε ακύρωση συγκεκριμένων φο-
ροελαφρύνσεων προκαλώντας 
περαιτέρω αντιδράσεις.

Ένα επιπλέον μέτρο που προ-
καλεί αντιδράσεις είναι αυτό της 
αγρανάπαυσης, δηλαδή πολιτικές 
που δεν επιτρέπουν την καλλιέρ-
γεια ποσοστού της γεωργικής γης 
για τη διαφύλαξη του εδάφους και 
του περιβάλλοντος (θεωρείται ότι 
το έδαφος επιβαρύνεται με την 
προσθήκη λιπασμάτων και άλ-
λων παρόμοιων συστατικών για 
την ενίσχυση των καλλιεργειών).

Ένα άλλο ζήτημα, που προκαλεί 
τριβές, είναι αυτό του εξωτερικού 
ανταγωνισμού. Η ΕΕ, σε μια προ-
σπάθεια να βοηθήσει την Ουκρανία, 
έχει μειώσει ή και ακόμη αφαιρέσει 
στην ολότητά τους, δασμούς και 
άλλες επιβαρύνσεις που αφορούν 
στην εισαγωγή ουκρανικών προ-
ϊόντων, δημιουργώντας αθέμιτο 
ανταγωνισμό με τους αγρότες. 
Σημειώνεται, επιπλέον,  ότι τα 
προϊόντα που παράγονται ενδε-
χομένως να μην είναι σύμφωνα 
με τις αυστηρές οδηγίες της ΕΕ.

Παρόμοια είναι και η αντίδρα-
ση που δημιουργείται και από τις 
συζητήσεις της ΕΕ με Mercosur 

στη Λατινική Αμερική για την 
παραχώρηση διευκολύνσεων στις 
εισαγωγές προϊόντων με τα πιο 
ανταγωνιστικά να είναι η ζάχαρη, 
τα σιτηρά και το κρέας. 

Οι Ε υρωπαίοι αγρότες βλέπουν 
τον ανταγωνισμό να αυξάνεται και 
το διαθέσιμο εισόδημά  τους να 
μειώνεται τόσο στη μειωμένη τε-
λική τιμή, αλλά και στα αυξημένα 
κόστη, απόρροια των αυξήσεων 
στην ενέργεια και της επιπλέον 
εργασίας που απαιτείται για την 
παραγωγή προϊόντων σύμφωνα με 
τα αυστηρά ευρωπαϊκά πρότυπα.

Ένα άλλο ζήτημα, το οποίο πα-
ρουσιάζεται συχνά στον συγκεκρι-
μένο τομέα, είναι η μεγάλη διαφορά 
της τιμής που διαθέτει ο παραγωγός 
των προϊόντων στους χονδρεμπό-
ρους και αυτής που καταβάλλει ο 
καταναλωτής. Γίνεται μια προσπά-
θεια βελτίωσης των δυνάμεων της 
αγοράς μέσα από την υιοθέτηση 
συγκεκριμένων μηχανισμών «για 
να έρθουν πιο κοντά» παραγωγός 
και καταναλωτής.

Στα πιο πάνω προστίθενται και οι 
οικολογικές καταστροφές, απόρροια 
της κλιματικής αλλαγής, που περι-
ορίζουν σημαντικά την παραγωγή, 
δημιουργώντας την ανάγκη για 
κρατική στήριξη. Φυσικά θα πρέ-
πει να σημειωθεί ότι οποιαδήποτε 
προγράμματα στήριξης πρέπει να 
υιοθετούνται με προσοχή και να 
αφορούν επαγγελματίες του πρω-
τογενούς τομέα, που πραγματικά 
έχουν ανάγκη (στην Κύπρο έχουμε 
ακούσει για αστόχευτες εκταρικές 
επιδοτήσεις πρόσφατα). 

Οι προοπτικές της Κύπρου 
Με την είσοδο της Κύπρου 

στην Ενιαία Αγορά, η εισαγωγή 
γεωργικών και κτηνοτροφικών 
προϊόντων αυξήθηκε, διότι το κό-

στος εισαγωγής ήταν φθηνότερο 
από το κόστος παραγωγής, όμως 
αντί αυτό να μας δώσει το κίνητρο 
να εξετάσουμε τι κάνουν οι άλλες 
χώρες και τι τεχνικές χρησιμοποι-
ούν για συγκράτηση του κόστους, 
συμβιβαστήκαμε με τις εισαγωγές 
από άλλες χώρες της ΕΕ. 

Παρά τα προβλήματα, που είναι 
παρόμοια με την υπόλοιπη ΕΕ, 
υπάρχουν σημαντικές προοπτι-
κές για τους τομείς της γεωργίας 
και κτηνοτροφίας εφόσον σημα-
ντικά προϊόντα που παράγονται 
στη χώρα μας, όπως το κρασί, το 
λάδι, οι πατάτες και το χαλλούμι,   
αναγνωρίζονται διεθνώς για την 
ποιότητά τους. 

Αυτό που χρειάζεται είναι η πιο 
συστηματική παρακολούθηση των 
αναγκών στα προϊόντα που παρά-
γονται τόσο στην Κύπρο όσο και 
στο εξωτερικό και ο καθορισμός 
μιας ευέλικτης στρατηγικής με 
συνεχή παρακολούθηση. 

Συγκεκριμένα μέτρα μπορούν 
να ληφθούν ώστε οι συγκεκριμέ-
νοι τομείς να ενισχυθούν, όπως η 
παροχή κινήτρων για σύμπηξη 
γεωργικών μονάδων, ώστε να γί-
νει δυνατός ο εκσυγχρονισμός της 
καλλιέργειας και η προώθηση νέων 
οικονομικά βιώσιμων παραγωγών 
εξαγωγικού χαρακτήρα. Κατά τη 
διάρκεια της αξιολόγησης πρέπει 
να υπάρξει καλύτερος συντονι-
σμός της γεωργικής παραγωγής 
και επικέντρωση σε στρατηγικά 
προϊόντα, λαμβάνοντας υπόψη το 
κόστος παραγωγής. 

Σε αυτό το πλαίσιο θα γίνει 
δυνατή και η εφαρμογή της τε-
χνολογίας σε συλλογική βάση,  π.χ. 
κοινή διαχείριση μηχανημάτων. 
Πρέπει, επίσης, να παραχωρηθούν 
επιταχυνόμενες αποσβέσεις για 
συγκεκριμένες επενδύσεις, ενώ 
θα καταστεί δυνατή η άντληση 
περισσότερων κεφαλαίων από τα 
Ευρωπαϊκά ∆ιαρθρωτικά Ταμεία. 

Μια ιδέα που φαίνεται να προ-
ωθείται είναι αυτή του γεωργικού 
τουρισμού. ∆ηλαδή επισκέπτες θα 
μένουν στις φάρμες (θα είναι ειδικά 
διαμορφωμένες για να παρέχουν 
τις ανάλογες υπηρεσίες), ώστε να 
ζουν από κοντά και να συμμετέχουν 
στις γεωργικές και κτηνοτροφικές 
εργασίες. Επιπλέον θα πρέπει να 
προωθηθούν πρωτοβουλίες που 
αφορούν την ανάπτυξη συστημά-
των άρδευσης και δημιουργία σύγ-
χρονων κτηνοτροφικών μονάδων, 
σφαγείων και βιοτεχνιών επεξερ-
γασίας προϊόντων, την εφαρμογή 
τεχνολογίας σε συλλογική βάση, 
π.χ. κοινή διαχείριση μηχανημά-
των, τη στενότερη συνεργασία και 
σύμπραξη σε θέματα τεχνολογίας 
και έρευνας με άλλες χώρες. 

Η ενασχόληση με τον πρωτογενή 
τομέα έχει τη δική της ομορφιά από 
αρχαιοτάτων χρόνων, μέσα από τη 
διασύνδεση με τη φύση και τα αγαθά 
της. ∆υστυχώς, όμως, η επαγγελμα-
τική ενασχόληση για όσους έχουν 
το μεράκι και τη θέληση, γίνεται δυ-
σκολότερη οπότε καλείται η πολιτεία 
σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο 
να στηρίξει τον τομέα. 

Οι Eυρωπαίοι αγρότες βλέπουν τον ανταγωνισµό 
να αυξάνεται και το διαθέσιµο εισόδηµά τους να 
µειώνεται τόσο στη µειωµένη τελική τιµή, αλλά 
και στα αυξηµένα κόστη

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακα-
τοχή, Εγγραφή και Εκτίµηση) Νόµου, Κεφ. 224, ότι συµφωνήθηκε να πωληθεί το 
µερίδιο ή συµφέρον στο ακίνητο που αναφέρεται πιο κάτω.
∆ήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/157/2024 
Πωλητές: (1) ΜΑΤΘΑΙΟΥ ΜΑΤΘΑΙΟΣ, Μιχαήλ Παρίδη 23,7562 Τερσεφάνου, Λάρνακα.
(2) ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ, Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ 19, 7562 Τερσεφάνου, 
Λάρνακα. 
(3) ΣΑΡΑΝΤΑΡΗΣ ΜΙΧΑΛΗΣ, Μιχαήλ Παρίδη 14,7562 Τερσεφάνου, Λάρνακα.
 Αγοραστής: ΚΟΥΛΛΟΥΠΑΣ ΛΕΥΚΙΟΣ, Γραβιάς 1, 7550 Κίτι, Λάρνακα.
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής: 0/3832, Φύλλο/Σχέδ./Τµήµα/Τεµ./Κλίµ.: 50/29/0/619/5, 
Είδος Ακινήτου: Χωράφι, Υποϊδιοκτησίες: ∆ιάφορα δέντρα Εµβαδόν: 7358 τ.µ., Γε-
ωγραφική  Περιοχή: Λάρνακα, Τερσεφάνου, Τοποθεσία: «ΛΑΞΙΑ», Μεταβ. Μερίδιο 
στο Ακίν.: 3/4, Ποσό Πώλησης:  €39.000,00.
Σηµείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε  Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συµπερι-
λαµβάνεται στο ποσό πώλησης.

ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ
Ζητούνται Φροντίστριες/Φροντιστές για φροντίδα 5 Α.Μ.Ε.Α.

για πλήρη απασχόληση στο σπίτι του Ιδρύµατος Φίλων 
«ΕΛΙΚΑΣ» στη ∆ασούπολη, Λευκωσία.

Απαραίτητα προσόντα: Απόφοιτοι Λυκείου, καλή γνώση 
της ελληνικής γλώσσας. Λευκό Ποινικό Μητρώο. Ωράριο, 

40 ώρες την εβδοµάδα µε σύστηµα βάρδιας. 
Η εµπειρία σε φροντίδα ηλικιωµένων θα θεωρηθεί 

πρόσθετο προσόν. 

Οι ενδιαφερόµενοι να επικοινωνήσουν στο τηλ. 
99956903 ή στο 99463131.

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Η αγροτική αναταραχή 

στην Ευρώπη



Α
ναθεωρημένο θα 
προκηρυχθεί το 
σχέδιο για την 
π α ρ α χ ώ ρ η σ η 
επιδόματος θέρ-
μανσης στους 
κατοίκους των 

ορεινών περιοχών το 2024. Αυτό, 
γιατί η Κυβέρνηση πρόκειται να 
μειώσει το όριο του υψομέτρου, 
με βάση το οποίο θα δικαιούται 
κάποιος να λάβει το επίδομα 
θέρμανσης, σε μια προσπάθεια 
να συμπεριληφθούν στο σχέδιο 
ακόμα περισσότερες κοινότητες 
των ορεινών περιοχών.

Σήμερα, επίδομα θέρμανσης 
δικαιούνται οι κάτοικοι οι οποίοι 
ζουν σε κοινότητες με υψόμετρο 
600 μέτρων και άνω. Αυτό είχε ως 
αποτέλεσμα, χωριά τα οποία βρίσκο-
νταν, για παράδειγμα, σε υψόμετρο 
560 ή και 580 μέτρων, με τις ίδιες 
καιρικές συνθήκες με τα χωριά των 
600 μέτρων, να μην δικαιούνται το 
επίδομα, πράγμα που θεωρήθηκε 
άδικο. Έτσι το υψομετρικό όριο θα 
διαφοροποιηθεί, ωστόσο ακόμα δεν 
έχουν ολοκληρωθεί οι κυβερνητι-
κοί σχεδιασμοί για να γίνει γνωστό 
μέχρι πού θα φτάσει αυτό.

Το επίδομα για το 2023 έχει ήδη 
παραχωρηθεί και πλέον οι αλλαγές 
θα αφορούν το επίδομα που θα 
παραχωρηθεί για το 2024. Το νέο 
σχέδιο θα επαναπροκηρυχθεί τον 
Απρίλιο και αυτό, όπως πληροφο-
ρούμαστε, θα είναι με βάση τα νέα 
δεδομένα, επομένως, μέχρι τότε, 
θα πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί 
οι κυβερνητικοί σχεδιασμοί και να 
έχουν καθοριστεί τα νέα όρια όσον 
αφορά το υψόμετρο. Όπως είναι 
γνωστό, το επίδομα θέρμανσης πα-
ραχωρείται το τελευταίο τρίμηνο 
του κάθε έτους, λίγο πριν ξεκινή-
σει δηλαδή ο χειμώνας, ώστε να 
μπορέσουν να το εκμεταλλευτούν 
οι δικαιούχοι.

Κλιμακωτά το επίδομα
Το επίδομα θέρμανσης παρα-

χωρείται κλιμακωτά, ανάλογα με 
το υψόμετρο στο οποίο βρίσκεται η 
κάθε κοινότητα. Συγκεκριμένα, από 
600 μέχρι 800 μέτρα, το επίδομα 
ανέρχεται στα 175 ευρώ. Από 801 
μέχρι 1000 μέτρα, το επίδομα φτάνει 
στα 225 ευρώ και από 1001 μέτρα 

και άνω το επίδομα ανεβαίνει στα 
260 ευρώ. Σε αυτά προστίθενται: 
Για κάθε συνταξιούχο που διαμένει 
στην οικία, παραχωρείται επιπλέον 
το ποσό των 85 ευρώ και για κάθε 
μη συνταξιούχο παραχωρείται το 
ποσό των 165 ευρώ. Αυτά υπό την 
προϋπόθεση ότι τα άτομα διαμέ-
νουν μόνιμα και ολόχρονα στο 
συγκεκριμένο υποστατικό. Αυτό 
που πρέπει να επισημανθεί είναι 
ότι θα μειωθεί μεν το υψομετρικό 
όριο βάσει του οποίου θα δικαιού-
ται κάποιος το επίδομα θέρμανσης, 
ωστόσο δεν αναμένεται να αυξηθεί 
και το ποσό το οποίο δίνεται από 
την Κυβέρνηση.

Συνολικά, το ποσό που είχε 
παραχωρήσει η Κυβέρνηση για 
το επίδομα θέρμανσης το 2023 
ανήλθε στα 5 εκατ., ενώ στα ίδια 
επίπεδα είχε κυμανθεί και την 
προηγούμενη χρονιά (4,9 εκατ.) 
Οι δικαιούχοι είχαν ανέλθει στους 
21.400, αριθμός που αντιστοιχεί 
σε 9.700 νοικοκυριά. Σημειώνεται 
ότι το 2021 και το 2022, λόγω του 
έντονου χειμώνα, το Υπουργικό 
Συμβούλιο είχε αποφασίσει να πα-
ραχωρήσει ένα πρόσθετο ποσό, υπό 
τη μορφή εφάπαξ, στους δικαιού-
χους, το οποίο αντιστοιχούσε στο 
50% του ποσού που δικαιούνταν. 
Συνολικά, από το 2019 μέχρι σή-
μερα η Κυβέρνηση παραχώρησε 
ένα ποσό της τάξης των 27,3 εκατ. 
ευρώ ως επίδομα θέρμανσης.

Κόστος θέρμανσης
Ποιο είναι όμως το κόστος θέρ-

μανσης και ποιο είδος θέρμανσης 
είναι το πλέον οικονομικό; Το δεύ-
τερο ερώτημα είναι πολύ δύσκολο 
να απαντηθεί. Και αυτό γιατί υπει-
σέρχονται πολλοί παράγοντες στην 
εξίσωση. Εξαρτάται από τη διάρ-
κεια που χρησιμοποιεί κάποιος τη 
θέρμανση και την ένταση. Δηλαδή 
παίζει ρόλο πόσα άτομα βρίσκο-

νται μέσα στο σπίτι και ιδιαίτερα αν 
υπάρχουν βρέφη, κάτι που σημαίνει 
ότι θα πρέπει να μένει αναμμένη 
περισσότερη ώρα η θέρμανση. Ση-
μαντικός παράγοντας είναι επίσης 
η μόνωση που έχει κάποιο σπίτι, 
ώστε να έχει τις λιγότερες δυνατές 
απώλειες θέρμανσης.

Το «Σίγμα» και η εκπομπή «Με-
σημέρι και Κάτι» είχε επιχειρήσει 
προ ημερών μια κοστολόγηση 
των βασικών ειδών θέρμανσης. 
Συγκεκριμένα, είχε παρουσιαστεί 
το κόστος για θέρμανση με ηλε-
κτρισμό, με καύσιμα και με ξύλα. 
Ειδικότερα:

(α) ΘΕΡΜΑΝΣΗ ΜΕ ΗΛΕ-
ΚΤΡΙΣΜΟ

Κλιματιστικό: €76,65 τη διμηνία. 
Θερμάστρα αλογόνου: €205,37 τη 
διμηνία. Θερμοσίφωνας: €47,90 
τη διμηνία. Ρεύμα για μια διμελή 
οικογένεια: €206,51 τη διμηνία. 
Ρεύμα για μια τετραμελή οικογέ-
νεια: €272,55 τη διμηνία.

(β) ΚΑΥΣΙΜΑ
Κηροζίνη: €1,139 το λίτρο. 

Πετρέλαιο θέρμανσης: €1,047 το 
λίτρο. Φιάλη υγραερίου: €15,85. 
Ένα ντεπόζιτο: €1.047.

(γ) ΚΑΥΣΟΞΥΛΑ
Ακακία: €60 m³. Λατζιά: €120 

m³. Μεικτά καυσόξυλα: €80 m³.

Τελειώνει η επιδότηση 
στο ρεύμα

Ένα όχι καλό μαντάτο για τους 
καταναλωτές είναι ότι, τώρα που 
άρχισε το πραγματικό κρύο του χει-
μώνα, ολοκληρώνεται η επιδότηση 
του ηλεκτρικού ρεύματος από την 
Κυβέρνηση. Όπως είναι γνωστό, η 
διάρκεια της επιδότησης ήταν για 
τέσσερεις μήνες, από τον Νοέμβριο 
του 2023 μέχρι τον Φεβρουάριο 

του 2024. Μέχρι στιγμής δεν έχει 
υπάρξει κάποια ένδειξη κατά πόσον  
η Κυβέρνηση προτίθεται να δώσει 
παράταση στην επιδότηση. Μια τέτοια 
εξέλιξη πάντως θα έδινε ανάσα στους 
καταναλωτές, δεδομένου ότι τώρα 
χρειάζεται περισσότερο η θέρμανση 
εξαιτίας των κρύων ημερών του χει-
μώνα. Με τα μέχρι στιγμής δεδομένα,  
πάντως, η επιδότηση ολοκληρώνεται 
στις 29 Φεβρουαρίου και,  όπως 
πληροφορηθήκαμε από την ΑΗΚ, 
τα τιμολόγια που θα εκδίδονται από 
1η Μαρτίου δεν θα περιλαμβάνουν 
τη χορηγία από το κράτος.

Η επιδότηση αφορούσε κλιμα-
κωτά τις πρώτες 800 κιλοβατώρες 
κατανάλωσης. Δηλαδή, για τις πρώ-
τες 400 κιλοβατώρες η επιδότηση 
ήταν 85%, για τις επόμενες 200 
kwh η επιδότηση ήταν 75% και για 
τις τελευταίες 200 kwh η επιδότη-
ση ήταν 50%. Όπως ανέφερε στη 
«Σημερινή» η εκπρόσωπος Τύπου 
της ΑΗΚ, Χριστίνα Παπαδοπούλου, 
για ένα νοικοκυριό με κατανάλω-
ση 800 κιλοβατώρες τη διμηνία, 
το κόστος ήταν 237 ευρώ, με την 
κρατική επιδότηση να αντιστοιχεί 
περίπου στα 70 ευρώ. Σήμερα η 
τιμή της κιλοβατώρας, συμπερι-
λαμβανομένου του ΦΠΑ και της 
χορηγίας, ανέρχεται στα 29,5 σεντ 
και παρουσιάζεται μειωμένη κατά 
2% σε σχέση με τον προηγούμενο 
μήνα ή κατά 2,7% σε σχέση με την 
προηγούμενη διμηνία
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ

Από 600 μέχρι 800 
μέτρα, το επίδομα 
θέρμανσης ανέρ-

χεται στα 175 
ευρώ. Από 801 

μέχρι 1000 μέτρα, 
το επίδομα φτάνει 
στα 225 ευρώ και 

από 1001 μέτρα 
και άνω το επίδομα 
ανεβαίνει στα 260 

ευρώ 

«Χαμηλώνει» το υψόμετρο 
για το επίδομα θέρμανσης
Στόχος να συμπεριληφθούν στους δικαιούχους κάτοικοι 
περισσότερων κοινοτήτων, με υψόμετρο μικρότερο των 600 μέτρων



Η
Κυπριακή Δημο-
κρατία στο πλαί-
σιο του Σχεδίου 
Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας 
ανέλαβε την 
υ π ο χ ρ έ ω σ η 

για νομοθετική μεταρρύθμιση με 
σκοπό τη στρατηγική αντιμετώπι-
ση ανεπαρκειών του συστήματος 
μεταβίβασης τίτλων ιδιοκτησίας. 
Στις 12 Δεκεμβρίου 2023 τέθη-
κε σε εφαρμογή ο περί Πώλησης 
Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Τρο-
ποποιητικός Νόμος του 2023 (στο 
εξής θα αναφέρεται ως ο «Νόμος»), 
με τον οποίο τροποποιείται η υφι-
στάμενη νομοθεσία αναφορικά με 
την ειδική εκτέλεση.

Η εν λόγω τροποποίηση απο-
βλέπει στην επιβολή ασφαλιστι-
κών δικλίδων κατά τη διαδικασία 
αγοράς και μεταβίβασης ακίνητης 
ιδιοκτησίας, με σκοπό την επίλυση 
των σοβαρών και χρόνιων προ-
βλημάτων, αναφορικά με τους 
αγοραστές ακινήτων, οι οποίοι 
ενώ έχουν εκπληρώσει τις συμ-
βατικές τους υποχρεώσεις έναντι 
του πωλητή, ο πωλητής αδυνατεί, 
λόγω της ύπαρξης άλλων εμπράγ-
ματων βαρών και υποθηκών, να 
μεταβιβάσει το ακίνητο επ’ ονόματί 
τους και επομένως να εκπληρώσει 
την από μέρους του συμβατική 
υποχρέωση για ολοκλήρωση της 
σύμβασης. 

Τι αλλάζει 
Συγκεκριμένα, με τον τροποιη-

τικό Νόμο επιβάλλονται αναγκαίες 
διατυπώσεις σε συμβάσεις που 
συνομολογούνται μετά τις 12 Δε-
κεμβρίου 2023, επιπροσθέτως των 
αναγκαίων προϋποθέσεων και 
διατυπώσεων που χρειάζονται 
σύμφωνα με τον περί Συμβάσε-
ων Νόμο, οι οποίες παρατίθενται 
πιο κάτω συνοπτικά. 

Ειδικότερα αναφέρεται ότι κατά 
την κατάθεση σύμβασης, η οποία 
αφορά ακίνητο υποκείμενο σε 
υποθήκη ή άλλη κατατεθειμένη 
σύμβαση και του οποίου ο εγγε-
γραμμένος ιδιοκτήτης δεν τελεί 
υπό απαγόρευση, η κατάθεση της 
σύμβασης γίνεται αποδεκτή μόνο 
εάν συνοδεύεται από έγγραφη δή-
λωση του ενυπόθηκου δανειστή και 
πωλητή αναφορικά με την υποχρέ-
ωση του δανειστή να εκδώσει προς 
τον αγοραστή σχετική βεβαίωση 
πληρωμής, εφόσον καταβληθεί το 
95% του ποσού της σύμβασης. Η 
σημασία αυτής της προϋπόθεσης 
έγκειται στο γεγονός ότι εάν ο δα-
νειστής παραλείψει να απαλλάξει 

ή να εξαλείψει το ακίνητο από την 
υποθήκη κατά τη μεταβίβαση, ο 
αγοραστής δύναται να παρουσιάσει 
την εν λόγω βεβαίωση πληρωμής 
στο Κτηματολόγιο για σκοπούς 
ολοκλήρωσης της πράξης μετα-
βίβασης, χωρίς την παρουσία του 
δανειστή. Είναι επίσης σημαντικό 
να αναφερθεί ότι, με τη  σχετική 
βεβαίωση πληρωμής, ο δανειστής 
επιβεβαιώνει το συνολικό ποσό που 
αναλογεί στο 95% του ποσού της 
σύμβασης και δεσμεύεται έναντι 
του αγοραστή αναφορικά με αυτό, 
ανεξαρτήτως του συνολικού χρέους 
του πωλητή στον δανειστή. Αυτό 
αποκτά ιδιαίτερη σημασία όπου 
το υπό μεταβίβαση ακίνητο αφορά 
μονάδα σε κοινόκτητη οικοδομή 
ή σε μεγάλο έργο, παρόλο που 
επί της ουσίας δεν εξαλείφονται 
οι κίνδυνοι από την αδυναμία του 
πωλητή να ολοκληρώσει τέτοιες 
αναπτύξεις.

Και ενώ θα αναμένουμε να δι-
απιστώσουμε το αποτέλεσμα από 
την πρακτική εφαρμογή της νέας 
αυτής νομοθεσίας, διαφαίνεται ότι 
η δυνατότητα επιβολής διοικητικού 
προστίμου μέχρι του ποσού των 
€100.000 στον δανειστή όπου 
αποδεικνύεται ότι ο δανειστής 
εσκεμμένα παραλείπει να συμ-
μορφωθεί με την υποχρέωσή του 
για απαλλαγή ή εξάλειψη, μάλλον 
λειτουργεί κατασταλτικά σε σχέση 
με οποιαδήποτε αντίθεση θέση του 
δανειστή. 

Παρ’ όλα αυτά, σημειώνεται 
ότι, αντί της πιο πάνω έγγραφης 
δήλωσης δανειστή και πωλητή, ο 
νόμος παρέχει και την επιλογή στον 

αγοραστή να μεριμνήσει για την  
κατάθεση σύμβασης με σχετική 
δήλωση του ίδιου του αγοραστή, με 
την οποία ο αγοραστής βεβαιώνει 
ότι επιθυμεί κατάθεση σύμβασης 
χωρίς τη δήλωση δανειστή και πω-
λητή. Δηλαδή δίδεται το δικαίωμα 
στον αγοραστή να αποφασίσει εάν 
επιθυμεί την προστασία που του 
παρέχει η νομοθεσία έναντι τυχόν 
υποθηκών. 

Όσον αφορά τη σύμβαση αυτή 

καθαυτή, η νομοθεσία ως έχει τρο-
ποποιηθεί επιβάλλει την υποχρέ-
ωση στον πωλητή να προσκομίζει 
και περιλαμβάνει στη σύμβαση 
πώλησης ως αναπόσπαστο μέρος, 
πιστοποιητικό έρευνας της ακίνη-
της ιδιοκτησίας, η οποία αποτελεί 
αντικείμενο της σύμβασης (όχι πα-
λαιότερο των 5 εργάσιμων ημερών 
από την ημερομηνία υπογραφής 
της σύμβασης). Σε περίπτωση κατά 
την οποία ο πωλητής παραλείπει 
να συμμορφωθεί με την υποχρέ-
ωση αυτή, και ανεξάρτητα από το 
εάν συντρέχει ποινική ευθύνη, ο 
Διευθυντής του Κτηματολογίου 
έχει πλέον την εξουσία να επιβάλει 
διοικητικό πρόστιμο, το οποίο δεν 
υπερβαίνει τις €10.000, αφού προ-

ηγουμένως ειδοποιηθεί σχετικά ο 
πωλητής και του δοθεί το δικαίωμα 
να προβεί σε παραστάσεις. 

Το αποτέλεσμα της δέουσας σύ-
νταξης και κατάθεσης σύμβασης 
ως τα διαλαμβανόμενα στον Νόμο, 
είναι ότι η δήλωση μεταβίβασης 
γίνεται αποδεκτή και η ακίνητη 
ιδιοκτησία μεταβιβάζεται ανεξάρ-
τητα από οποιαδήποτε εμπράγματα 
βάρη ή απαγορεύσεις δυνατό να 
βαρύνουν την ακίνητη ιδιοκτησία 

ή τον ιδιοκτήτη της και τα οποία 
ακολουθούν κατά προτεραιότητα τη 
σύμβαση, ενώ η ύπαρξη υποθηκών 
στην έκταση που πληρώνεται το 
τίμημα της σύμβασης ως προβλέ-
πεται στη βεβαίωση πληρωμής δε 
λειτουργεί κατασταλτικά. Επί της 
ουσίας ισχύει το αντίθετο, δηλαδή 
ο δανειστής προτρέπεται όπως εξα-
σκεί καλύτερο έλεγχο αναφορικά με 
τις εισπράξεις από συμβάσεις του 
πωλητή, καθότι πλέον δεν θα είναι 
λόγος ένστασης ή μη συγκατάθεσης 
στη μεταβίβαση η μη καταβολή 
ποσών έναντι της υποθήκης. 

Και, βέβαια, νοουμένου ότι 
πληρούνται όλες οι νόμιμες προ-
ϋποθέσεις ως περιγράφονται πιο 
πάνω, το Δικαστήριο έχει εξουσία 

να εκδώσει διάταγμα ειδικής εκτέ-
λεσης και αναφορικά με ακίνητα 
επί των οποίων υπάρχει ήδη κα-
τατεθειμένη υποθήκη. 

Είναι σημαντικό επίσης να 
τονιστεί ότι, σε περίπτωση έκδο-
σης διατάγματος εκκαθάρισης ή 
πτώχευσης εναντίον του πωλητή, 
τότε εφαρμόζονται οι διατάξεις του 
περί Εταιρειών Νόμου και του περί 
Πτωχεύσεως Νόμου και ειδικότε-
ρα με αναφορά στις επαληθεύσεις 
χρεών και στην τήρηση των κανό-
νων προτεραιοτήτων αναφορικά 
με την αποπληρωμή πιστωτών. 

Εν κατακλείδι, με τις νέες αλ-
λαγές στη νομοθεσία, επιχειρείται 
κυρίως να δημιουργηθεί πλαίσιο 
που να διαφυλάσσει τη μεταβί-
βαση ακινήτων υποκείμενων σε 
υποθήκες. Μέχρι σήμερα και σε 
κάποια έκταση, αυτό πετύχαινε με 
τη  σύμφωνη γνώμη των εμπλε-
κομένων μερών και με άτυπους 
μηχανισμούς, όπως για παράδειγμα 
η λήψη συγκαταθέσεων από τους 
ενυπόθηκους δανειστές κατά τη 
σύναξη συμβάσεων πώλησης. Με 
τον Νόμο εισάγεται η προϋπόθεση 
του 95% και αυτό, από τη μια εξα-
σφαλίζει τους αγοραστές και, από 
την άλλη, δημιουργεί μια εικόνα 
σε σχέση με τη εκτιμώμενη έκθε-
ση των δανειστών ανά σύμβαση. 
Φυσικά, η αναγκαιότητα συνεχούς 
επικοινωνίας και ελέγχου της τή-
ρησης των όρων δανεισμού μεταξύ 
πωλητή και δανειστή συνεχίζει να 
υπάρχει και πάντα θα αφορά τους 
αγοραστές που θέλουν να βλέπουν 
τα έργα τους να ολοκληρώνονται 
και να λαμβάνουν τίτλους. 
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Με τον Νόμο εισάγεται η προϋπόθεση του 
95% και αυτό, από τη μια εξασφαλίζει τους 

αγοραστές και, από την άλλη, δημιουργεί μια 
εικόνα σε σχέση με την εκτιμώμενη έκθεση 

των δανειστών ανά σύμβαση 

Αλλαγές στο νομοθετικό πλαίσιο 
σχετικά με τον περί Πώλησης 
Ακινήτων Νόμο (Ειδική Εκτέλεση)
Με τον τροποιητικό Νόμο επιβάλλονται αναγκαίες διατυπώσεις 
σε συμβάσεις που συνομολογούνται μετά τις 12 Δεκεμβρίου 2023, 
επιπροσθέτως των αναγκαίων προϋποθέσεων που χρειάζονται 
σύμφωνα με τον περί Συμβάσεων Νόμο

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ Η. ΓΕΩΡΓΙΟΥ, Διοικητική 
Σύμβουλος Theodorides, Georgiou, Iacovou 
& CO LLC

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΓΕΩΡΓΙΟΥ, Legal Assistant 
Manager, Theodorides, Georgiou, Iacovou 
& CO LLC
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«Ο
ι ΗΠΑ 
ε ί ν α ι 
π ρ ό -
θ υ μ ε ς 
να ξα-
ν α δ ε -
χ τ ο ύ ν 

την Τουρκία στο πρόγραμμα F-35 
εάν η Άγκυρα αντιμετωπίσει τις επι-
φυλάξεις της Ουάσιγκτον σχετικά 
με το σύστημα αεράμυνας S-400 
που απέκτησε από τη Ρωσία», 
σύμφωνα με την αναπληρώτρια 
Υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ, 
Βικτώρια Νούλαντ. Η Αμερικανί-
δα αξιωματούχος επισκέφτηκε την 
Τουρκία μετά το πράσινο φως που 
άναψε για αποδοχή της Σουηδί-
ας στο ΝΑΤΟ. Ως αντάλλαγμα η 
Ουάσιγκτον ενέκρινε την πώληση 
μαχητικών F-16 στην Τουρκία, ενώ 
παράλληλα εγκρίθηκε η πώληση 
40 F-35 στην Ελλάδα. Οι τουρκικές 
Αρχές έχουν ήδη απορρίψει την 
πρόταση, με τον Πρόεδρο Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν να τονίζει ότι η 
αγορά ήταν «τελειωμένη συμφωνία 
(done deal)». Ο επικεφαλής της 
τουρκικής στρατιωτικής βιομηχανί-
ας Χαλούκ Γκοργκούν δήλωσε στη 
συνέχεια ότι η χώρα του «κατασκευ-
άζει συστήματα αεράμυνας» από 
μόνη της, υποστηρίζοντας ότι «δεν 
χρειαζόμαστε S-300 [ή] S-400». 

Η Τουρκία αποβλήθηκε από 
την κοινοπραξία που κατασκευάζει 
τα F-35 το 2020 βάσει του νόμου 
Countering America’s Adversaries 
Through Sanctions Act (CAATSA), 
εξαιτίας της αγοράς των ρωσικών 
S-400. Αναμενόταν να παραλάβει 
100 αεροσκάφη F-35 και είχε μάλιστα 
καταβάλει μια προκαταβολή ύψους 1,4 
δις δολαρίων για το πρόγραμμα. Το 
σύστημα πυραύλων εδάφους-αέρος 
(SAM) S-400 πιστεύεται ότι ανιχνεύει 
stealth, ενώ το F-35, επίσης, διαθέτει 
προηγμένη ηλεκτρονική νοημοσύνη 
(ELINT) που μπορεί να αναγνωρίσει 
τις εκπομπές του ραντάρ, καθιστώ-
ντας τα δύο αμοιβαία ευάλωτα οπλικά 
συστήματα. 

Πάντως διπλωματικοί κύκλοι από 
το τουρκικό ΥΠΑΜ αφήνουν να 
διαρρεύσει στα τουρκικά ΜΜΕ πως,  
«σε αντίθεση με όσα υποστηρίζουν 
κάποιες ελληνικές ειδησεογραφι-
κές ιστοσελίδες, η προμήθεια και ο 
εκσυγχρονισμός 16 αεροσκαφών 
δεν υπόκειται σε καμία προϋπόθε-
ση». Στο ερώτημα εάν συνεχίζεται 
η ζήτηση των Eurofighter, οι ίδιες 
πηγές ανέφεραν ότι η συζήτηση 
συνεχίζεται και ότι αναμένεται θετική 
προσέγγιση από τη Γερμανία, μιαν 
από τις χώρες της κοινοπραξίας. 

Η αγωνία για αλλαγή 
ισορροπίας ισχύος 

Τούρκοι αναλυτές παραδέχονται 
πως η πώληση των F-35 από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες στην Ελλάδα 
αλλάζει δραματικά την ισορροπία 
δυνάμεων στη Μεσόγειο, με την 

πλάστιγγα να γέρνει σταθερά προς 
την Ελλάδα τα τελευταία χρόνια. 
Οι Ηνωμένες Πολιτείες, οι οποίες 
συνήθως ακολουθούν μια πολιτι-
κή στη βάση της περιφερειακής 
ισορροπίας ισχύος, στη παρούσα 
συγκυρία αισθάνονται πιο άνετα να 
διαταράξουν αυτήν την ισορροπία, 
όσο περισσότερο η Τουρκία συνεχί-
ζει την προβληματική της στάση. Ο 
εκβιασμός εκ μέρους της Άγκυρας 
για έγκριση της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ 
με αντάλλαγμα τα F-16 δεν περνά-
ει απαρατήρητος από το λεγόμενο 
«Βαθύ Κράτος» στις ΗΠΑ, αλλά ούτε 
και από το εβραϊκό λόμπι.

Γνωρίζοντας πολύ καλά ότι η 
στρατιωτική ισορροπία στη Με-
σόγειο γέρνει προς την Ελλάδα, η 
Τουρκία νιώθει ήδη μιαν αμηχα-
νία και η τακτική καρότο-μαστίγιο 
της Νούλαντ προβληματίζει ακόμη 
περισσότερο την Άγκυρα.

Τα µυστικά των F-35 και 
των S-400

Σε καθαρά στρατιωτικό επίπεδο, 
εάν η Ελλάδα χρησιμοποιήσει τα 
stealth μαχητικά της, η Άγκυρα θα 
μπορούσε να ενεργοποιήσει το σύ-
στημα S-400, το οποίο θα μπορούσε 

να αποκαλύψει τα stealth μυστικά 
των F-35. Tα ίδια μυστικά μπορεί να 
διαρρεύσουν και στην περίπτωση 
που η Τουρκία αποκτήσει F-35.

Επί του παρόντος, ο Ερντογάν, 
παρά τους κατά καιρούς λεοντα-
ρισμούς, συμμορφώνεται με τις 
υποδείξεις των ΗΠΑ και διατηρεί 
τους S-400 απενεργοποιημένους. 

Αν υποθέσουμε ότι η Τουρκία 
δεν δεχτεί την προσφορά των ΗΠΑ. 
∆εν επιθυμήσει επανένταξη στο πρό-
γραμμα F-35 και απλώς αποφασίσει 
να βασιστεί στο ρωσικό πυραυλικό 
σύστημα S-400 για να αμφισβητήσει 
τα ελληνικά F-35. Αυτό σημαίνει ότι 
τα stealth μαχητικά σίγουρα θα μπο-

ρούσαν να βρεθούν ενώπιον προ-
κλήσεων. Την ίδια ώρα ωστόσο και 
αυτά θα συγκέντρωναν ενδεικτικά 
ELINT για τους S-400. Αξιωματούχοι 
από το Γραφείο Κοινού Προγράμ-
ματος F-35 (JPO) και τη Lockheed 
Martin μπορούν να έχουν πρόσβαση 
στη βάση δεδομένων υπολογιστών 
αποστολών των ελληνικών F-35 για 

σημαντικό χρονικό διάστημα, καθώς 
η προμήθεια περιλαμβάνει επίσης 
εκπαίδευση προσωπικού, εξυπηρέ-
τηση και υλικοτεχνική υποστήριξη.

 Επιπλέον, τα ελληνικά F-35 θα 
είχαν μεγαλύτερες δυνατότητες 
ELINT και ηλεκτρονικού πολέ-
μου (EW) εάν ήταν οι παραλλα-

γές Technology Refresh-3 (TR-3) 
και Block 4. Μένει τώρα να δούμε 
πώς θα διαχειριστεί η Τουρκία τη 
«βόμβα-δώρο» των ΗΠΑ. Ενόψει 
μάλιστα και της συνάντησης Πού-
τιν-Ερντογάν στις 12 Φεβρουαρίου.

«Η ισχύς δεν είναι επιλο-
γή, αλλά αναγκαιότητα»

Η απεγνωσμένη επιδίωξη 
απόκτησης αεροσκαφών από 
την Άγκυρα απορρέει από μιαν 
«αντίληψη εξωτερικής απειλής» 
ή, με άλλα λόγια, μιαν «αμυντική 
αναγκαιότητα», με την αντιπολί-
τευση να ισχυρίζεται ότι στερείται 
στρατιωτικής και πολιτικής λογικής. 

Η αγωνία και ο αγώνας της ισλα-
μικής Κυβέρνησης AKP για από-
κτηση αεροσκαφών, που απαιτούν 
στρατιωτικές δαπάνες αρκετών δισε-
κατομμυρίων δολαρίων, απορρέει 
από την ανάγκη εκπλήρωσης των 
νεο-οθωμανικών «ιμπεριαλιστικών» 
και «αλυτρωτικών» αξιώσεων του 
Ερντογάν. Αυτός ο αλυτρωτισμός 
άλλοτε εκφράζεται με όρους «Εθνι-
κού Συμφώνου (Misakı Milli)» κι 
άλλοτε ως «Ισλαμική Αδελφότητα».

Αυτό διατυπώθηκε ξεκάθαρα 
και εκτενώς από τον Ερντογάν στη 
14η ∆ιάσκεψη των Πρεσβευτών, 
όπου στην ομιλία του προς τους 
ξένους εκπροσώπους της Τουρκί-
ας είπε: «Εργαζόμαστε ακούραστα 
για να διασφαλίσουμε ότι η σκιά 
της ένδοξης σημαίας μας, που εν-
σταλάζει εμπιστοσύνη και ειρήνη 
σε όσους την βλέπουν, θα τυλί-
ξει ολόκληρο τον κόσμο. Η αρχή 
μας είναι πολύ σαφής: η Τουρκία, 
που βρίσκεται στην καρδιά τριών 
ηπείρων, δεν μπορεί απλώς να 
παρακολουθεί τα γεγονότα από τις 
κερκίδες. Το να είμαστε δυνατοί 
στο πεδίο και στο τραπέζι δεν είναι 
επιλογή, αλλά αναγκαιότητα για 
εμάς […] Μας ενδιαφέρει να προ-
στατεύσουμε τα συμφέροντα της 
Τουρκίας χρησιμοποιώντας όλα τα 
μέσα διπλωματίας, τόσο στοιχεία 
σκληρής όσο και ήπιας ισχύος».

Για τον Ερντογάν, ο εκσυγχρονισµός του 
εναέριου στόλου, είτε αυτά είναι F-16 ή 

F-35, είναι απαραίτητoς για τη διατήρηση 
της αεροπορικής υπεροχής στην περιοχή, για 

να διαµορφώσουν ή ακόµη να διαταράξουν 
τη δυναµική στο Ιράν, το Ιράκ, τη Συρία, το 

Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ 

Για τον Ερντογάν, ο εκσυγ-
χρονισμός του εναέριου στόλου, 
είτε αυτά είναι F-16 ή F-35, είναι 
απαραίτητος για τη διατήρηση 
της αεροπορικής υπεροχής 
στην περιοχή, για να διαμορ-
φώσουν ή ακόμη να διαταρά-
ξουν τη δυναμική στο Ιράν, το 
Ιράκ, τη Συρία, το Αιγαίο και την 
Ανατολική Μεσόγειο. Κούρδοι 
πολιτικοί εκτιμούν ότι η Άγκυρα 
αντιλαμβάνεται την πιο κρίσι-
μη απειλή όχι στα έθνη-κράτη, 
αλλά στην πιθανή ενοποίηση των 
κουρδικών δυνάμεων σε όλο το 

Ιράν, το Ιράκ, τη Συρία και την 
Τουρκία. «Η πρόσθετη αεροπο-
ρική δύναμη δεν απαιτείται τόσο 
για να αποτρέψει τα περιφερειακά 
κράτη, τα οποία η Άγκυρα του 
Ερντογάν έχει ήδη εξισορροπή-
σει και καταστείλει, αλλά για να 
αποτρέψει τους Κούρδους από 
την άσκηση του δικαιώματός τους 
στην αυτοδιάθεση». Η Άγκυρα 
βιάζεται να ενισχύσει τον εναέριο 
μαχητικό στόλο της, με στόχο να 
κρατήσει τους Κούρδους κάτω 
από τη διαρκή σκιά των φτερών 
της τουρκικής Πολεμικής Αερο-

πορίας και εντός της εμβέλειας 
των drones της. Αντί για άμεσες 
χερσαίες επιθέσεις, επιδιώκει να 
υπονομεύσει τις φιλοδοξίες των 
Κούρδων για ίδρυση κουρδικού 
κράτους. 

Όλα τα πιο πάνω θα πρέπει 
να συνυπολογιστούν από τους 
υπεύθυνους χάραξης και λή-
ψης αποφάσεων σε Αθήνα και 
Λευκωσία, τόσο σε πολιτικό όσο 
και στρατιωτικό επίπεδο, προ-
κειμένου να ερμηνεύεται ορθά 
και  πολυδιάστατα η εξωτερική 
πολιτική της Τουρκίας. 

Ο παράγοντας Κούρδοι 

Το µεγάλο παιχνίδι πίσω 
από την ανάγκη της 
Τουρκίας για F-16 και F-35
Η κίνηση «stealth» της Βικτώρια Νούλαντ στον Ερντογάν, το win-win 
για τη Μόσχα και ο παράγοντας Κούρδοι 

Το µεγάλο παιχνίδι πίσω Το µεγάλο παιχνίδι πίσω 
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Ε
κτός συγκλονιστι-
κού απροόπτου, οι 
μονομάχοι για τις 
προεδρικές εκλο-
γές των ΗΠΑ θα 
είναι δύο «παλιοί 
γνώριμοι», ο Τζο 

Μπάιντεν και ο Ντόναλντ Τραμπ. 
Πολιτικοί αναλυτές επισημαίνουν 
την ιδιαιτερότητα αυτής της ανα-
μέτρησης, καθώς πρώτη φορά θα 
κονταροχτυπηθεί ένας Πρόεδρος με 
τον προκάτοχό του για τη θέση στο 
οβάλ γραφείο του Λευκού  Οίκου. 
Αν και ο κάθε υποψήφιος ποντάρει 
στις αδυναμίες τού  αντιπάλου του 
για να τον αποδομήσει, κανένας από 
τους δύο δεν κατεβαίνει «καθαρός» 
στην προεκλογική αρένα, αφού 
τέως και νυν Πρόεδρος κουβαλάνε 
τα πολιτικά βαρίδια της τελευταίας 
οκταετίας. Την ίδια ώρα, εξετάζεται 
η στρατηγική που ακολούθησε στην 
εξωτερική πολιτική ο Ντόναλντ 
Τραμπ και κατά πόσον η «θεωρία 
του τρελού» λειτούργησε υπέρ των 
εθνικών συμφερόντων των ΗΠΑ. 

Πού βρισκόµαστε δέκα µή-
νες πριν από τις εκλογές 

Ακόμα και αν η κούρσα για το 
χρίσμα των Ρεπουμπλικάνων δεν 
έχει τελειώσει, οι πιθανότητες για 
επικράτηση της Νίκι Χέιλι είναι 
πολύ περιορισμένες. Με βάση τα 
σημερινά δεδομένα, θεωρείται 
αναπόφευκτη μια προεκλογική 
ρεβάνς μεταξύ του Μπάιντεν και 
του Τραμπ. 

Σύμφωνα με πολιτικούς ανα-
λυτές, η νέα αναμέτρηση μεταξύ 
των δύο θα είναι μοναδική στη 
σύγχρονη ιστορία των ΗΠΑ, κα-
θώς θα διεξαχθεί μεταξύ ενός 
εν ενεργεία Προέδρου και του 
προκατόχου του. Ο Καθηγητής 
Πολιτικών Επιστημών στο Πα-
νεπιστήμιο George Washington 
ανέφερε στο BBC ότι με το να 
έχεις υποψηφίους δύο Προέ-
δρους αλλάζει εντελώς η φύση 
της εκλογικής αναμέτρησης. Ου-
σιαστικά θα είναι μια σύγκριση 
του τρόπου διακυβέρνησης, η 
οποία θα είναι νωπή στη μνήμη 
του εκλογικού σώματος. Κανένας 
δεν θα μπει στην κούρσα «καθα-
ρός», αλλά με τα πολιτικά βαρίδια 
των χειρισμών του την τελευταία 
οκταετία. Γι’ αυτόν τον λόγο εκτιμά-
ται ότι η σύγκριση για τους πολίτες 
θα είναι εύκολη. 

Έτσι, δεν θα αποτελέσει έκπλη-
ξη η προεκλογική στρατηγική του 
Τραμπ. Θεωρείται βέβαιο ότι θα 
προχωρήσει σε μετωπική επίθεση 
κατά του Μπάιντεν, προσπαθώντας 
να αποσπάσει την προσοχή τού 
ακροατηρίου από τις δικές του 
αδυναμίες, όπως τα νομικά προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει και 
τη «ρετσινιά» της αποτυχημένης 

προσπάθειας να αμφισβητήσει 
τα αποτελέσματα των προεδρι-
κών εκλογών του 2020 και την 
επίθεση στο Καπιτώλιο λίγο καιρό 
μετά. Από την άλλη, βέβαια, δεν 
θα χρειαστεί να ψάξει πολύ για 

να στοιχειοθετήσει τα επιχειρή-
ματά του κατά του Μπάιντεν. 
Ο ένοικος του Λευκού Οίκου 
δυσκολεύεται να πείσει τους 
πολίτες για τα επιτεύγματα 
της θητείας του, ενώ τίθεται 
υπό σοβαρή αμφισβήτηση 
η φυσική του αντοχή όχι 
μόνο για τη δύσκολη προ-
εκλογική καμπάνια αλλά 
και για τυχόν επανεκλογή 
του στον προεδρικό θώκο. 

Την ίδια ώρα, το ποσο-
στό αποδοχής του Μπάι-
ντεν πήρε την κατρακύλα 

σε «επικίνδυνο» επίπεδο 
για υποψήφιο που διεκδικεί 

επανεκλογή. Όμως, η δημόσια 
εικόνα του Τραμπ είναι επίσης 
αρνητική. Όπως αναφέρει το BBC, 
όλα δείχνουν ότι οι εκλογές του 
Νοεμβρίου θα είναι πολύ δύσκο-
λες, με τις δημοσκοπήσεις μέχρι 
στιγμής να προβλέπουν ότι θα 
είναι μια στήθος με στήθος ανα-
μέτρηση, με τον Τραμπ όμως να 
έχει ένα μικρό προβάδισμα. Ει-
δικοί όμως συστήνουν υπομονή 
σε σχέση με τις δημοσκοπήσεις, 
καθώς έχουν περιορισμένη χρησι-
μότητα, δεδομένης της φύσης του 
πολιτικού συστήματος των ΗΠΑ. 
Ενώ όλοι οι Αμερικανοί θα πάνε 
στις κάλπες, αυτή η κούρσα θα 
αποφασιστεί και πάλι από λίγες 

μόνο πολιτείες. Αυτό συμβαίνει 
επειδή το εκλογικό κολέγιο, το 
σύστημα που έχουν οι ΗΠΑ για 
να επιλέξουν τον Πρόεδρό τους, 
εξαρτάται από τους υποψηφίους 
που κερδίζουν σε κάθε πολιτεία 
και οι περισσότερες πολιτείες 
είναι σταθερά ∆ημοκρατικές ή 
Ρεπουμπλικανικές. Έτσι, ενώ οι 
δημοσκοπήσεις δίνουν τροφή 
στους πολιτικούς σχολιαστές 
για τις αναλύσεις τους, στην 
πραγματικότητα μια πολύ μι-
κρότερη μερίδα ψηφοφόρων 
είναι αυτοί που μετρούν για 
το τελικό αποτέλεσμα. 

Η «θεωρία του τρελού» 
στην εξωτερική πολιτι-
κή του Τραµπ

Ένα από τα βασικότερα ζητή-
ματα των αμερικανικών εκλογών, 

κυρίως για τον υπόλοιπο κόσμο, 
είναι η αλλαγή που θα επιφέρει 
στην εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ 
η επαναφορά του Τραμπ στον 
Λευκό Οίκο. Ήδη έχουν αρχίσει 
συγκρίσεις και εικασίες για το πώς 
θα ενεργούσε ο τέως Πρόεδρος 
των ΗΠΑ σε διεθνείς εξελίξεις και 
τι θα έκανε διαφορετικά από τον 
«κοιμισμένο», όπως τον χαρακτη-
ρίζουν οι αντίπαλοί του, Τζο Μπάι-
ντεν. Ανάμεσα στους υποστηρικτές 
του Τραμπ υπάρχει η πεποίθηση 
ότι το απρόβλεπτο του χαρακτήρα 
του και η ριψοκίνδυνή του φύση 
οδήγησαν σε μερικές από τις με-
γαλύτερές του «επιτυχίες» στον 
τομέα της εξωτερικής πολιτικής. 
Από την άλλη, για τους επικριτές 
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του τα ίδια στοιχεία του χαρακτήρα 
του εκλαμβάνονται ως αδυναμίες. 

Σύμφωνα με ανάλυση της 
Conversation, ο τέως Πρόεδρος 
των ΗΠΑ χρησιμοποίησε σε κά-
ποιο βαθμό τη λεγόμενη «madman 
theory» ως τέχνασμα στην εξωτε-

ρική του πολιτική. Η «θεωρία του 
τρελού» χρησιμοποιήθηκε από τον 
Ρίτσαρντ Νίξον, ο οποίος ήθελε να 
πιστέψουν οι ηγέτες των κομμου-
νιστικών χωρών ότι ήταν παρά-
λογος και απρόβλεπτος, άρα τους 
συνέφερε να μην τον προκαλούν, 
να μην τον ερεθίζουν και να μην 
αψηφούν την κυβέρνησή του. Η 
θεωρία του τρελού είχε ως στόχο 
τον φόβο της άλλης πλευράς, να 
μην κάνουν λάθος κινήσεις για 
να «μην πατήσει το κουμπί των 
πυρηνικών». 

Το ερώτημα είναι όμως εάν αυτή 
η στρατηγική ήταν αποτελεσματική 
ή αποσταθεροποιούσε περαιτέρω 
το διεθνές σύστημα, καθώς ίσως 
η παρορμητικότητά του να μην 
εκλαμβανόταν ως μέρους ενός 
μεγαλύτερου σχεδιασμού, όπως 
συνέβαινε στην περίπτωση του Νί-
ξον. Σύμφωνα με τη θεωρία του 
τρελού, οι φαινομενικά εξωπραγ-
ματικές απειλές, όπως η έναρξη 
πυρηνικού πολέμου, είναι πιο 
αξιόπιστες εάν προέρχονται από 
κάποιον που είναι απρόβλεπτος 
και πιθανώς ασταθής. Αυτή η ιδέα 
έρχεται σε αντίθεση με τις παρα-
δοσιακές νεορεαλιστικές θεωρίες 
των διεθνών σχέσεων που υπο-
θέτουν ότι οι λήπτες αποφάσεων 
είναι λογικοί και εξετάζουν τις συ-
νέπειες των αποφάσεών τους. Αυτό 
εξηγεί τη λογική της πυρηνικής 
αποτροπής, όταν υπάρχει αμοι-
βαία εξασφαλισμένη καταστροφή, 
πράγμα το οποίο σημαίνει ότι οι 
λογικοί λήπτες αποφάσεων δεν 
θα έφταναν ποτέ τόσο μακριά στο 
να χρησιμοποιήσουν το πυρηνικό 
τους οπλοστάσιο. Αντίθετα, οι «τρε-
λοί» υποτίθεται ότι δεν εξετάζουν 
τις συνέπειες των πράξεών τους, 
κάτι το οποίο προκαλεί φόβο και 

αποτροπή στους εχθρούς τους. 
Στην περίπτωση του Τραμπ, 

ηγήθηκε μιας χώρας με τερά-
στια στρατιωτική ισχύ, αλλά αντί 
να λαμβάνει στρατηγικές και υπο-
λογισμένες αποφάσεις, όπως ο 
Νίξον, έχει περιγραφεί από τους 
επικριτές του εντός και εκτός ΗΠΑ 
ως «παρορμητικός και ανίκανος». 
Για να ενισχύσουν την άποψή τους, 
φέρνουν ως παραδείγματα την απο-
χώρηση από τις Συμφωνίες του 
Παρισιού για το Κλίμα, τη διάλυση 

της συμφωνίας με το Ιράν για την 
πυρηνική ενέργεια, την αποχώρηση 
από το Συμβούλιο Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων του ΟΗΕ, την απειλή 
αποχώρησης από το ΝΑΤΟ και 
τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας 
και την εμπλοκή σε μια περίεργη 
αντιπαράθεση με τον ηγέτη της 
Βόρειας Κορέας, Κιμ Γιονγκ Ουν. 

Σε κάθε περίπτωση, στα τέσ-
σερα χρόνια διακυβέρνησής του 
δεν έγινε σαφές εάν ήταν τόσο 
αποτρεπτική για τους εχθρούς 
των ΗΠΑ η στρατηγική του «τρε-
λού» που ακολουθούσε ο Τραμπ. 
Η απρόβλεπτη συμπεριφορά του 
επηρέασε κυρίως την εξωτερική 
του πολιτική μέσω μη συνεπών 
επιλογών. Για παράδειγμα, κατά την 
εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
είχε καταφερθεί με σκληρή γλώσσα 
κατά του Ταγίπ Ερντογάν, για να 

πει λίγο αργότερα ότι το ζήτημα 
αυτό «δεν αφορά καθόλου την 
Ουάσιγκτον». Ο Τραμπ φέρεται 
επίσης να απείλησε να εξοντώσει 
τον Πρόεδρο της Συρίας, Μπασάρ 
αλ Άσαντ το 2017, αλλά στη συνέ-
χεια αποφάσισε να αποσύρει τα 
αμερικανικά στρατεύματα από τη 
χώρα τον ∆εκέμβριο του 2018. 
Σύμφωνα με ειδικούς, η υιοθέτηση 
της θεωρίας του τρελού όχι μόνο 
δίνει περιορισμένα πλεονεκτήματα 
στις διαπραγματεύσεις, αλλά στην 

πραγματικότητα διαβρώνει την αξι-
οπιστία ενός ηγέτη και υπονομεύει 
τα μακροπρόθεσμα συμφέροντα 
της εξωτερικής πολιτικής της χώ-
ρας του.

Το αντεπιχείρηµα 
Από την άλλη, πολλοί αναλυτές 

πιστώνουν τους χειρισμούς του 
Τραμπ στο ζήτημα του Ιράν. Ειδι-
κότερα, σημειώνουν ότι όταν τέθη-
καν ενώπιον του τέως προέδρου οι 
επιλογές για τον Κασέμ Σολεϊμανί, 
διάλεξε την πιο προκλητική και 
επιθετική επιλογή. 

Η δολοφονία του Ιρανού στρατη-
γού του Ισλαμικού Επαναστατικού 
Σώματος Φρουράς του Ιράν (IRGC) 
ήταν τόσο ριψοκίνδυνη, που ο Τζο 
Μπάιντεν είχε προειδοποιήσει ότι 
«θα οδηγούσε τη Μέση Ανατολή 
σε μια ευρεία σύγκρουση». Η πρό-

βλεψη του μετέπειτα Προέδρου του 
ΗΠΑ δεν επιβεβαιώθηκε τελικά. Ο 
Τραμπ μάλιστα έφτασε στο σημείο 
να απειλήσει ανοιχτά τους Ιρανούς 
ότι εάν αντιδρούσαν με βία κατά 
της χώρας του, θα τους χτυπούσε 
βίαια και άμεσα. 

Τελικά, επί διακυβέρνησης 
Μπάιντεν καταγράφηκε η «πο-
λυαναμενόμενη» κλιμάκωση της 
έντασης στη Μέση Ανατολή, με 
παράλληλη αύξηση των ιρανικών 
επιθέσεων. Πρόσφατα, ιρανική επί-
θεση με μη επανδρωμένο αερο-
σκάφος στη Συρία σκότωσε έναν 
Αμερικανό και τραυμάτισε άλλους 
έξι. Η κυβέρνηση Μπάιντεν απά-
ντησε «αναλογικά», με αεροπορική 
επιδρομή εναντίον εγκαταστάσεων 
της πολιτοφυλακής που υποστη-
ρίζονται από το Ιράν. Οι ιρανικές 
δυνάμεις απάντησαν την επόμενη 
μέρα με επιθέσεις κατά των στρα-
τευμάτων των ΗΠΑ. Και ενώ δεν 
υπήρξαν θύματα, ήταν μια σαφής 
ένδειξη ότι ζύγισαν την προβλέ-
ψιμη απάντηση της κυβέρνησης 
Μπάιντεν και έδρασαν ανάλογα. 

Ειδικοί εκτιμούν ότι το όφελος 
της χρήσης μιας αδίστακτης και 
καταστροφικής δύναμης είναι 
ότι επιδιώκει να νικήσει τους 
επιτιθέμενους όσο το δυνατόν 
γρηγορότερα, με αποτέλεσμα να 
χάνονται λιγότερες ζωές απ’ ό,τι 
σε μια παρατεταμένη σύγκρουση 
και χρησιμεύει ως αποτρεπτικός 
παράγοντας έναντι μελλοντικών 
επιθέσεων. Ακόμη και η υπόδειξη 
ότι αυτή η προσέγγιση θα οδηγήσει 
σε καταδίκη από τη «διεθνή κοινό-
τητα» δεν έχει κανένα ουσιαστικά 
νόημα, καθώς οι ισορροπίες στο 
διεθνές σύστημα σε καμιά πε-
ρίπτωση δεν καθορίζονται από 
κανόνες «ηθικής». 
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Πολιτικοί αναλυτές επισηµαίνουν την ιδιαιτε-
ρότητα αυτής της αναµέτρησης, καθώς πρώτη 

φορά θα κονταροχτυπηθεί ένας Πρόεδρος 
µε τον προκάτοχό του για τη θέση στο οβάλ 

γραφείο του Λευκού Οίκου 

Κοιτάζοντας τα ΜΜΕ, ένας είναι ο πρωταγω-
νιστής, ο κ. Blinken, µε τα αστραπιαία ταξίδια 

του σ’ όλες τις χώρες που χρειάζεται. Προ-
σπαθεί να πείσει για κάποια συµβιβαστική 

λύση, έχοντας υπόψη βέβαια και τα συµφέρο-
ντα της χώρας του
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Όταν ο κ. Blinken διοριζόταν  
ως Υπουργός  Eξωτερικών 
των ΗΠΑ, ανελάμβανε 

μιαν  από τις πιο δύσκολες «δου-
λειές» στον πλανήτη.

Είχε, βέβαια, πείρα. Ανήκει σε 
διπλωματική οικογένεια. Ο πατέ-
ρας του ήταν Πρέσβης των ΗΠΑ 
στην Ουγγαρία. Είχα την τιμή να 
συνεργαστώ με έναν Blinken, ο 
οποίος διετέλεσε Γενικός Γραμμα-
τέας της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 
των Συνδέσμων Ηνωμένων Εθνών 
(WFUNA) στη Νέα Υόρκη, όταν 
εγώ ήμουν μέλος της Εκτελεστικής 
Επιτροπής της WFUNA (2003-
2009).

O κ. Antony Blinken ήταν, όμως, 
για χρόνια μέλος των επιτελείων 
των Προέδρων Clinton και Biden. 
Αυτό τον βοήθησε αρκετά για τη 
μετέπειτα θέση του ως επικεφαλής 
της αμερικανικής διπλωματίας. Με 
λαμπρές σπουδές, περιλαμβανο-
μένου και του Harvard, έζησε για 

χρόνια στη Γαλλία, που του έδωσε 
εκείνο που δεν έχουν όλοι οι Αμε-
ρικάνοι leaders, γνώσεις κι άλλων 
σημαντικών χωρών. 

Μόλις διορίστηκε, μπήκε στα 
βαθιά. Είχε να αντιμετωπίσει 
τον πόλεμο στην Ουκρανία, την 
εγκατάλειψη του Αφγανιστάν, τη 
διαμάχη του Ισραήλ με τη Χαμάς, 
τους Χούθι, μεταξύ άλλων.

Ο κ. Trump, με την εγκα-
τάλειψη της Προεδρίας, άφη-
σε αρκετά ανοικτά ζητήματα. 
Ήταν κυρίως ο απομονωτισμός, 
πράγμα το οποίο απεύχονται οι 
∆ημοκρατικοί. Η εγκατάλειψη 
του Αφγανιστάν επηρέασε και 
τη διεθνή πολιτική και τη θέση 
των ΗΠΑ στον κόσμο.

Όπως ανέφερα πιο πάνω, ο κ. 
Antony Blinken είχε να αντιμετω-
πίσει πρώτα τον ρωσο-ουκρανι-
κό πόλεμο. Ένα σημαντικό θέμα 
τόσο για τη Ρωσία όσο και για τις 
ΗΠΑ και τους ∆υτικούς συμμά-

χους τους. Ο πόλεμος συνεχίζεται 
χωρίς προς το παρόν να υπάρχει 
ελπίδα συμβιβασμού, οι Ρώσοι με 
μερικές κατακτήσεις εδαφών, οι 
δε Ουκρανοί αμυνόμενοι με τη 
βοήθεια των ∆υτικών και ελπίζο-
ντας να ανατρέψουν στο τέλος την 
κατάσταση. Ο κ. Blinken είναι στο 
μέσον αυτού του χάους.

Το πιο σοβαρό ίσως ζήτημα 
που τον απασχολεί τώρα είναι η 
διαμάχη μεταξύ του Ισραήλ και της 
Χαμάς. Οι ΗΠΑ έχουν ισχυρούς 
δεσμούς με το Ισραήλ, το ισχυρό 
ισραηλινό λόμπυ. Από την άλλη 

μεριά, είναι η δύναμη και η επιρ-
ροή των αραβικών κρατών στη 
περιοχή και στον κόσμο, οι συμ-
μαχίες και ο τρόπος να μπορέσει 
κάποιος να κατορθώσει να λύσει 
αυτό το πρόβλημα.

Κοιτάζοντας τα ΜΜΕ, ένας είναι 
ο πρωταγωνιστής, ο κ. Blinken, 
με τα αστραπιαία ταξίδια του σ’ 
όλες τις χώρες που χρειάζεται. 
Προσπαθεί να πείσει για κάποια 
συμβιβαστική λύση, έχοντας υπό-
ψη βέβαια και τα συμφέροντα της 
χώρας του. Ο καθένας έχει τις δικές 
του απόψεις και την πολιτική του, 

που έχει από καιρό μελετήσει. Οι 
Χούθι δε είναι το νέο φαινόμενο, 
που εμποδίζουν, μεταξύ άλλων, 
την ελευθερία της ναυσιπλοΐας 
στην Ερυθρά Θάλασσα.

Μέσα σ’ αυτό το οργιώδες σκη-
νικό βλέπουμε και ανακατατάξεις 
∆υνάμεων. Από καιρό, βέβαια, η 
Ουκρανία με τον Πρόεδρό της ετά-
χθη καθαρά με τη ∆ύση και θέλει 
να εισέλθει στο ΝΑΤΟ.

Η Τουρκία, με τις φιλοδοξίες 
της, βρέθηκε με τον Πρόεδρό της, 
τελευταία, σε συνάντηση με τον 
Πρόεδρο του Ιράν. Υπάρχει, όμως, 
πάντα το φλερτ με τη ∆ύση και τα 
αεροπλάνα που απαιτεί.

Αυτή είναι η κατάσταση σήμερα 
στις διεθνείς σχέσεις, με τον αρχηγό 
της αμερικανικής ∆ιπλωματίας να 
προσπαθεί να κάμει ό,τι μπορεί 
για τα συμφέροντα της χώρας του 
και των συμμάχων της. 
*∆ιεθνολόγος και πολιτικός αναλυτής 
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Antony Blinken και η μεγάλη προσπάθεια…
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Τα ακραία καιρικά φαινό-
μενα, όπως η ξηρασία, οι 
πλημμύρες, αλλά και οι συ-

νεχιζόμενοι πόλεμοι αυξάνουν όχι 
μόνο τον πληθωρισμό, αλλά και 
την επισιτιστική κρίση. Σύμφωνα 
με την Ετήσια Έκθεση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την κατάσταση 
των δήμων και των περιφερειών 
και το θεματικό δελτίο 2023, που 
συζητήθηκαν στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή των Περιφερειών (ΕΕτΠ), 
πάνω από 32,5 εκατομμύρια 
Ευρωπαίοι πολίτες αδυνατούν να 
έχουν ένα επαρκές γεύμα κάθε δύο 
μέρες. Στη Βουλγαρία το 22,4% 
του πληθυσμού υποφέρει από 
τις επιπτώσεις της επισιτιστικής 
κρίσης ως αποτελέσματος της 
κλιματικής αλλαγής.

Οι καλλιέργειες πλήττονται σή-
μερα έντονα από την ξηρασία και 
τις έντονες βροχοπτώσεις, περιο-
ρίζοντας την παραγωγή και απει-
λώντας να αυξήσουν περαιτέρω 
τις τιμές αγαθών πρώτης ανάγκης. 
Τα εσπεριδοειδή, το ελαιόλαδο και 
τα αμπέλια μειώνονται στη Νότια 
Ευρώπη, με αποτέλεσμα η συνεχής 
ζήτηση να αυξάνει την τιμή τους.

Όταν λοιπόν οι γεωργοί χάνουν 

το εισόδημά τους ή δεν μπορούν ν’  
αντεπεξέλθουν οικονομικά, λόγω 
της αύξησης των τιμών των φυτο-
φαρμάκων, των καυσίμων και των 
μεταφορών, τότε αναγκάζονται να 
εγκαταλείψουν τον τόπο καταγωγής 
τους, δημιουργώντας έτσι ομάδες 
κλιματικών μεταναστών.

Η κλιματική αλλαγή επιφέρει 
δραστικές αλλαγές στην καλλιέργεια 
της γης, η οποία μετακινείται πιο 
μπροστά κυρίως κατά την περίοδο 

σποράς, φύτευσης και συγκομιδής 
των καρπών. Η εύφορη γη, όταν 
είναι ξηρή, δεν μπορεί να παρα-
γάγει καρπούς, ενώ, όταν τα δάση 
καταστρέφονται από τις πυρκαγιές 
ή την οικιστική ανάπτυξη, δεν μπο-
ρεί να προωθηθεί η μελισσοκομία 
και η παραγωγή μελιού. Οι επι-
πτώσεις της κλιματικής αλλαγής 

είναι τεράστιες στον αγροτικό τομέα 
και στην οινοβιομηχανία, αφού οι 
περιβαλλοντικές αναταραχές κα-
θιστούν τις Σκανδιναβικές χώρες 
ιδανικές για την καλλιέργεια στα-
φυλιού και για την προσέλκυση 
θερινού τουρισμού.

Η συνεχιζόμενη αύξηση της 
θερμοκρασίας μεταξύ 1,5 και 2 
βαθμών Κελσίου αναγκάζει αρκε-
τούς τουρίστες να ψάχνουν νέους 
και πιο δροσερούς τουριστικούς 

προορισμούς κατά τις θερινές δια-
κοπές. Η Κύπρος μπορεί να χάσει 
τουρίστες, οι οποίοι παραδοσιακά 
επισκέπτονται το νησί μας κατά τους 
τρεις μήνες του καλοκαιριού, όμως 
μπορεί να προσελκύσει επισκέπτες 
κατά τους «νεκρούς» μήνες από 
τον Νοέμβριο μέχρι τον Μάρτιο, 
μιας και η θερμοκρασία είναι ιδα-

νική για περπάτημα, κολύμπι και 
δραστηριότητες στη φύση.

Συνήθως, οι χαμένοι από την 
κλιματική αλλαγή είναι οι φτωχοί 
και οι χαμηλόμισθοι. Γι’ αυτό επι-
βάλλεται η αξιοποίηση αναπτυξι-
ακών προγραμμάτων της Ε.Ε. για 
αντιμετώπιση της ανεργίας και της 
αστυφιλίας, αλλά και για την προ-
στασία του περιβάλλοντος. Ο προ-
ϋπολογισμός της Ε.Ε. για το 2024 
περιλαμβάνει σημαντικές αυξήσεις 
για την έρευνα, το Erasmus+, τη 
δράση για το κλίμα, τις υποδομές 
μεταφορών και την ανθρωπιστική 
βοήθεια. Το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο σωστά τονίζει την ανάγκη 
ενίσχυσης του προϋπολογισμού 
της Ε.Ε. μέχρι 75,8 δισεκατομμύρια 
ευρώ κατά την περίοδο 2024-2027 
για αντιμετώπιση των επιπτώσεων 
του πολέμου στην Ουκρανία και 
της κλιματικής κρίσης.

Ο Μηχανισμός Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας (ΜΑΑ) αποτελεί 
ένα σημαντικό εργαλείο διασφά-
λισης κονδυλιών από τις τοπικές 
Αρχές για αντιμετώπιση των σύγ-
χρονων προκλήσεων. Δυστυχώς, 
στην Κύπρο, στη βάση έρευνας 
του Περιφερειακού και Τοπικού 

Βαρομέτρου 2023, το 45% των 
ερωτηθέντων πολιτών δήλωσαν 
ότι δεν γνωρίζουν για τον ΜΑΑ, 
σε αντίθεση με την Ιταλία, όπου 
οι δήμοι δέσμευσαν το 90% των 
€40 δισεκατομμυρίων ευρώ που 
τους αναλογούν, για εφαρμογή των 
εθνικών σχεδίων ανάκαμψης και 
ανθεκτικότητας.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα 
πρέπει να ακούσει τη φωνή των 
πολιτών, η οποία μεταφέρεται στους 
ευρωπαϊκούς θεσμούς μέσω των 
παρεμβάσεων των μελών της ΕΕτΠ. 
Το 70% των αποφάσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής εφαρμόζεται 
πρώτα σε τοπικό επίπεδο, άρα οι 
τοπικές Αρχές είναι σε θέση να 
γνωρίζουν ποιοι είναι οι χαμέ-
νοι της κλιματικής αλλαγής και 
της μη σωστής διαχείρισης των 
ευρωπαϊκών κονδυλίων. Αυτοί 
δεν είναι άλλοι από τους απλούς 
δημότες, οι οποίοι βλέπουν το μέλ-
λον τους να καθίσταται δυσοίωνο, 
λόγω της οικονομικής κρίσης και 
των επιπτώσεων της κλιματικής 
αλλαγής στην καθημερινότητα και 
στη δημόσια υγεία.

*Δήμαρχος Δερύνειας, 
υποψήφιος Ευρωβουλευτής 

Οι χαμένοι της κλιματικής αλλαγής

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΒΑΣΙΛΗΣ 

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ*

Το θέμα της ομοφυλοφιλί-
ας ούτε νέο είναι, ούτε… 
εφεύρημα των σύγχρονων 

κοινωνιών είναι, ούτε και θέμα… 
επιλογής είναι. Δεν… «αφυπνί-
ζεται» κάποιο πρόσωπο μια 
στιγμή και λέει στον εαυτό του 
«επιλέγω να είμαι ομοφυλόφι-
λος…» έτσι απλά, όπως επιλέγει 
ποιο κοστούμι θα φορέσει. Θέμα 
επιλογής, και μάλιστα οδυνηρής 
επιλογής, αντιμετωπίζει το κάθε 
ομόφυλο πρόσωπο ως το πώς θα 
ζήσει την ομοφυλοφιλία του, εντός 
μιας συγκεκριμένης κοινωνίας. Και 
αυτή η επιλογή συχνά είναι και 
πολύ δύσκολη και πολύ οδυνηρή, 
πρώτα μέχρι να αποδεχτεί το ίδιο 
το άτομο την ομόφυλο κατεύθυνση 
της σεξουαλικότητάς του και εκ 
δευτέρου στο πώς θα την εκφρά-
σει, αρχικά στην οικογένειά του 
και στη συνέχεια στην κοινωνία 
στην οποία ζει και αυτό, ένεκα 
των κοινωνικών αντιλήψεων μέσα 
στις οποίες έχει μεγαλώσει και 
συχνά γαλουχηθεί και το ίδιο το 
ομόφυλο πρόσωπο. 

Μέχρι πριν από μερικές δεκα-
ετίες, ακόμα και δημοκρατίες με 

παράδοση, προσλάμβαναν την 
ομοφυλοφιλία ως ασθένεια και 
το ομόφυλο πρόσωπο ως ασθενή 
που έχρηζε θεραπείας. Έτσι ένα… 
«τοιούτο» άτομο μάθαινε να ντρέ-
πεται για τον εαυτό του και η χλεύη 
που επέσυρε η… διαφορετικότη-
τά του, ήταν ακόμα και για το ίδιο 
το άτομο το φυσικό επακόλουθο 
του… μιάσματός του/της. Σήμερα, 
οι σύγχρονες δημοκρατικές κοινω-
νίες αναδεικνύουν, ως όφειλαν, το 
θέμα της ομοφυλοφιλίας ως θέμα 
αρχής, που άπτεται της ευημερί-
ας μιας μερίδας συμπολιτών μας 
και ως θέμα ισοπολιτείας σε ευ-
νομούμενη Πολιτεία. Ο δε γάμος 
μεταξύ ομόφυλων ζευγαριών δεν 
είναι παρά η λογική νομική και 
πολιτειακή συνέχεια της αρχής της 
ισοπολιτείας σε μια ευνομούμενη 
Δημοκρατία. 

Επί τούτου, η ιεραρχία της Εκ-
κλησίας θα πρέπει πολύ σοβαρά να 
πάρει θέση αποδοχής και αγάπης 
που να μην πληγώνει την αξιοπρέ-
πεια του ομόφυλου προσώπου. Ο 
γάμος, αυτή η εν ελευθερία αγα-
πητική δέσμευση δύο προσώπων, 
βάζει τα δυο πρόσωπα σε τροχιά 

πνευματικού αγώνα, όπου τα δύο 
πρόσωπα καλούνται, όπως όλοι 
μας, να ασκηθούν στον στίβο της 
αγάπης. Τι χάνει ή το ετερόφυλο 
άτομο ή η Εκκλησία εάν δυο πρό-
σωπα αποφασίσουν να μπουν σε 
αυτόν τον αγώνα; Το όλο θέμα όπως 
η Πολιτεία το αντιμετωπίζει είναι 
πολιτειακό και όχι εκκλησιαστικό 
και έτσι πρέπει να αντιμετωπισθεί 

και από την ευρύτερη κοινωνία. 
Όποια άλλη θέση ενισχύει, όχι 
μόνο κρατούντα στερεότυπα, αλλά 
διχάζει την κοινωνία και ενισχύει 
προκαταλήψεις και αποκλεισμούς 
για μια ομάδα ανθρώπων που το 
μόνο που ζητούν είναι η νομική 
τους κατοχύρωση, όπως την έχουμε 
όλοι, οι μη ομόφυλοι πολίτες.

Όσον αφορά τώρα την τεκνο-
θεσία ή την διά παρένθετης μητέ-
ρας τεκνοποίηση, κάτι που αφορά 
μόνο άντρες ομόφυλους, πάλι θα 
πρέπει να αντικριστεί το θέμα ως 
θέμα αγάπης και όχι παραβίασης 
κάποιου… ταμπού.

Για τις γυναίκες ομόφυλες το 
πρόβλημα παρουσιάζεται αλλιώς, 
επειδή η μια είναι και αναγνωρί-

ζεται νομικά σαν μητέρα, ενώ η 
σύντροφος είναι, εάν είναι δυνατό, 
ξένη ως προς το παιδί που μαζί 
με τη σύντροφο αναγνωρίζουν 
ως παιδί τους. Εγείρονται νομι-
κά θέματα, που η Πολιτεία έχει 
χρέος να τα αντιμετωπίσει όπως 
σε ετερόφυλα άτομα.

Όσον αφορά τις ενστάσεις που 

εγείρονται για την ψυχική υγεία 
αυτών των παιδιών, μελέτες που 
είδαν το φως της δημοσιότητας 
δείχνουν ότι το πρόβλημα το έχει 
η κοινωνία και όχι τα παιδιά. Αυτό 
που παίζει σημαντικότατο ρόλο 
είναι η ψυχική ισορροπία, όπως 
άλλωστε σε κάθε μορφή οικογέ-
νειας, των γονιών. 

Η κοινωνία πρέπει να είναι 
αρωγός και όχι πολέμιος σε κάθε 
μορφή οικογένειας.

Θεωρώ όμως ότι ακρότητες, γιατί 
κατά την άποψή μου περί ακροτή-
των πρόκειται, γενικά η κατάρτιση 
σε δημόσια έγραφα του όρου μη-
τέρα, πατέρας κανένα δεν ωφελεί 
αλλά εγείρει αντιστάσεις. Όταν η 
κοινωνία με στοργή και αίσθηση 
ευθύνης σε πνεύμα ισοπολιτείας 
αντιμετωπίζει χωρίς διακρίσεις γο-
νείς και παιδιά, τα παιδιά μπορούν 
να αποδεχτούν την αλήθεια μέσα 
στην οποία μεγαλώνουν με αγάπη. 
Φτάνει και εμείς, μη ομόφυλοι, να 
συνειδητοποιήσουμε ότι οι όποιοι 
αποκλεισμοί και διακρίσεις είναι 
και δικό μας πρόβλημα.

*Κλινικός Ψυχολόγος - Σωματικός 
Ψυχοθεραπευτής

Γάμος ομόφυλων προσώπων

Πάνω από 32,5 εκατομμύρια Ευρωπαίοι 
πολίτες αδυνατούν να έχουν ένα επαρκές 

γεύμα κάθε δύο μέρες

Σήμερα οι σύγχρονες δημοκρατικές κοι-
νωνίες αναδεικνύουν, ως όφειλαν, το 

θέμα της ομοφυλοφιλίας ως θέμα αρχής, 
που άπτεται της ευημερίας μιας μερίδας 

συμπολιτών μας και ως θέμα ισοπολιτεί-
ας σε ευνομούμενη Πολιτεία

ΑΠΟΨΗ  
AΝΤΡΟΣ Γ. 
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ*
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Ηέγκριση της παραχώρησης 
των 40 μαχητικών αερο-
σκαφών F-35 και μεγά-

λου εξοπλιστικού πακέτου από 
τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής 
προς την Ελλάδα χαρακτηρίστη-
κε ως «έμπρακτη αναγνώριση 
του ηγετικού ρόλου της Ελλάδος 
στην περιοχή, του ρόλου της ως 
πυλώνα σταθερότητος , ειρήνης 
και ασφάλειας, καθώς και ενός αξι-
όπιστου εταίρου και συμμάχου». 
Η σύνδεση αυτής της έγκρισης 
με την ταυτόχρονη προώθηση της 
παραχώρησης των πολυαναμενό-
μενων 40 σύγχρονων μαχητικών 
αεροσκαφών F-16 στον Ισλαμιστή 
Πρόεδρο της Τουρκίας, Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν, καθώς και πακέτου 
23 δισεκατομμυρίων δολαρίων για 
εκσυγχρονισμό μεγάλου αριθμού 
αεροσκαφών, πώς δύναται να χα-
ρακτηριστεί; Είναι το πολεμοχαρές 
καθεστώς της Άγκυρας αξιόπι-
στος εταίρος της Δύσης και των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής; 
Αποτελεί, άραγε, η Τουρκία πυ-
λώνα σταθερότητας στην περιοχή; 
Είναι επιβράβευσή της, παρά τη 
φραστική και οικονομική στήριξη 
που παρέχει στην τρομοκρατική 
οργάνωση Χαμάς, για την άρνη-
ση του Ερντογάν να εφαρμόσει 
τις κυρώσεις που αποφάνθηκαν 
οι Δυτικοί σύμμαχοί του κατά της 
Ρωσίας; Είναι δώρο λόγω εκτίμη-
σης παρά τους συνεχιζόμενους 
αεροπορικούς βομβαρδισμούς 
κατά των Κούρδων, των μοναδικών 

πολεμιστών κατά του Ισλαμικού 
Κράτους και συμμάχων των Ηνω-
μένων Πολιτειών στην περιοχή; 
Ή αποτελεί προϊόν εκβιαστικής 
συναλλαγής και ανατολίτικου πα-
ζαριού, ως ίδιον του Ερντογάν και 
προσφιλούς μεθόδου των Τούρ-
κων; Τα εύλογα ερωτήματα είναι 
πολλά, όπως και το κατά πόσον η 

Τουρκία θα συμμορφωθεί προς τις 
προϋποθέσεις που τέθηκαν και δεν 
θα χρησιμοποιήσει τα μαχητικά 
αεροσκάφη εναντίον συμμαχικής 
χώρας του ΝΑΤΟ. Βεβαίως η Κύ-
προς παραμένει εκτός των προ-
ϋποθέσεων . Πάντως, ο Τούρκος 
Πρόεδρος φρόντισε σε ομιλία του 
στη Σμύρνη να υπενθυμίσει στο 

ακροατήριό του εντός και εκτός 
Τουρκίας ότι δεν απεμπολεί τη 
φιλόδοξη ατζέντα του, δηλώνοντας 
ότι ο αγώνας τους δεν τελείωσε με 
την εκδίωξη του εχθρού από τα 
εδάφη τους, ρίχνοντας τον εχθρό 
στη θάλασσα της Σμύρνης! Με την 
επικύρωση από την Τουρκία της 
ένταξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, 
ως ήτο φυσικό, ευφράνθηκαν οι 
καρδίες των κρατών μελών της 
Βορειο-ατλαντικής Συμμαχίας, που 
τελικά ο Τούρκος Πρόεδρος τούς 
έκανε τη χάρη να προβεί στην επι-
κύρωση αφού τους ταλαιπώρησε 
για είκοσι δύο μήνες και αφού εκ-
μαίευσε από την υποψήφια χώρα 
τις παραχωρήσεις που απαιτούσε. 
Πολιτικοί αναλυτές χαρακτήρισαν 
την εξέλιξη ως εξευτελισμό ενός 
σημαντικού Οργανισμού όπως 
είναι το ΝΑΤΟ. Ενδιαφέρουσα 
είναι και η άποψη του Αμερικα-
νού πολιτικού αναλυτή, Michael 
Rubin, Παρατηρητή του Φόρουμ 
Μέσης Ανατολής (Middle East 
Forum Observer, 24.01.2024), ότι 
«εγείρεται το ερώτημα κατά πόσον 
η Τουρκία ανήκει στη Συμμαχία 
μετά τον εκβιασμό της Βορειο-ατ-
λαντικής Συμμαχίας σχετικά με την 
ένταξη της Σουηδίας στον Οργα-
νισμό, που αποτελεί το πρόσφατο 
επεισόδιο. Ο Ερντογάν μπορεί να 
γίνει ο Δούρειος Ίππος, ο οποίος 
θα μπλοκάρει την ομοφωνία σε 
κάθε απόφαση των κρατών μελών 
της Συμμαχίας, μέχρις ότου ικανο-
ποιηθούν οι απαιτήσεις του. Η ίδια 

πολιτική θα εφαρμόζεται από την 
Άγκυρα και στην μετά Ερντογάν 
εποχή». Επιπλέον, δεν είναι λίγοι 
στη Δύση που ανησυχούν για την 
υποστήριξη του Ερντογάν στους 
αντάρτες Χούθι, όπως και για τη 
ραγδαία ανάπτυξη εταιρειών ιρα-
νικών συμφερόντων στην Τουρκία. 

Η Άγκυρα, δίχως πολιτικό κό-
στος, και με το κύρος του Ερντο-
γάν να ανέρχεται στο εσωτερικό, 
εξασφάλισε το λαβείν της από 
τη Συμμαχία και τις Ηνωμένες 
Πολιτείες. Υπό το φως των εξελί-
ξεων, η επίσκεψη της υπηρεσια-
κής αναπληρώτριας Υπουργού 
Εξωτερικών των ΗΠΑ, Βικτώρια 
Νούλαντ, στην Άγκυρα αποκτά 
ιδιαίτερη σημασία, λόγω και των 
θεμάτων τα οποία περιλαμβάνο-
νται στην ημερησία διάταξη των 
επαφών της με Τούρκους αξιω-
ματούχους· μεταξύ των οποίων 
και περιφερειακά θέματα,  για τα 
οποία οι Ηνωμένες Πολιτείες και 
η Άγκυρα «εργάζονται από κοι-
νού», όπως αναφέρεται σε σχετικό 
ανακοινωθέν στην Ουάσιγκτον. 
Εικάζεται ότι θα συζητηθεί και το 
σύστημα περιφερειακής ασφά-
λειας, το οποίο επηρεάζει τόσο 
την Ελλάδα όσο και την Κύπρο. 
Επισημαίνεται ότι η διήμερη επί-
σκεψη της Β. Νούλαντ συμπίπτει 
και με την εδώ άφιξη της αντιπρο-
σώπου του Γενικού Γραμματέα 
των Ηνωμένων Εθνών, Μαρία 
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ. 

*Πρώην πρέσβης

Το κέρδος της Άγκυρας, προϊόν εκβιασμού

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

Τον Σεπτέμβριο του 2005 το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο αποφάσισε 
ότι, για να προχωρήσει ο ενταξι-
ακός διάλογος Ε.Ε. – Τουρκίας, η 
τελευταία θα πρέπει να υλοποιήσει 
τα εξής:

1. Να αναγνωρίσει ανεπιφύλα-
κτα την Κυπριακή Δημοκρατία.

2. Να εφαρμόσει τις πρόνοιες 
της Ένωσης σε ό,τι αφορά την Κυ-
πριακή Δημοκρατία ανοίγοντας 
λιμάνια και αεροδρόμια σε κυπρι-
ακά πλοία και αεροπλάνα.

3. Η Τουρκία να συνεργαστεί 
για λύση του Κυπριακού στη βάση 
των περί Κύπρου ψηφισμάτων του 
Συμβουλίου Ασφαλείας και των 
αρχών και αξιών επί των οποίων 
εδράζεται η Ε.Ε.

Πέραν όμως της απόφασης του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, υπήρξε 
και η γνωστή ως «αντιδήλωση της 
Ε.Ε.» του Σεπτεμβρίου του 2005», 
στην οποία επαναλαμβάνονται οι 

ίδιες υποχρεώσεις για την Τουρ-
κία, προκειμένου να προχωρήσει 
ο ενταξιακός διάλογος με την Ε.Ε.

Παρ’ όλα αυτά, χώρες μέλη 
της Ε.Ε., που είναι και μέλη του 
ΝΑΤΟ, ενεργούν σε ό,τι αφορά την 

ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρ-
κίας κατά τρόπο που προκαλούν 
έκπληξη, απορίες και ερωτηματικά. 

Η Σουηδία, προκειμένου να 
εξασφαλίσει τη συγκατάθεση 
Ερντογάν για ένταξη στο ΝΑΤΟ, 
δεσμεύτηκε να ενεργήσει εντός 

Ε.Ε. «για προώθηση του ενταξι-
ακού διαλόγου» της Τουρκίας. 
Περαιτέρω, στις συναντήσεις που 
πραγματοποιούνται μεταξύ αξιω-
ματούχων της Ε.Ε. και του Ταγίπ 
Ερτογάν, δίδονται διαβεβαιώσεις 

ότι η Ε.Ε. θα ενεργήσει για τη θε-
τική εξέλιξη και το «ξεπάγωμα» 
των ευρωτουρκικών σχέσεων, 
περιλαμβανομένων της απελευ-
θέρωσης της βίζας προς τις χώρες 
της Ευρώπης για τους Τούρκους 
πολίτες και της επικαιροποίησης 

της τελωνειακής ένωσης.
Τουλάχιστον από το 2005 και 

εντεύθεν, υπό το φως της τότε από-
φασης του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου και της αντιδήλωσης της 21ης 
Σεπτεμβρίου, Λευκωσία και Αθήνα 
διακήρυτταν ότι η όποια αναβάθ-
μιση των ευρωτουρκικών σχέσεων 
θα πρέπει να περάσει μέσα από την 
αλλαγή στάσης της Τουρκίας στο 
Κυπριακό και της συναφούς εκ-
πλήρωσης των υποχρεώσεων που 
της έχουν ανατεθεί από πλευράς 
Ε.Ε. Ωστόσο, αυτή η διασύνδεση 
τείνει να ανατραπεί. Στον βωμό της 
ένταξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ 
η Κύπρος παραμερίζεται. Πρόκει-
ται για εξέλιξη άκρως αρνητική, η 
οποία κατακρημνίζει μια θεμελιώδη 
παράμετρο της στρατηγικής μας. 
Και από το αίτημα προς την Ε.Ε. για 
κυρώσεις προς την Τουρκία για τη  
συνεχιζόμενη κατοχή στην Κύπρο, 
την αδιαλλαξία της και τις συνεχείς 

προκλήσεις, όπως συμβαίνει με 
τον αρξάμενο εποικισμό στα Βα-
ρώσια, περνούμε στις ακυρώσεις. 
Ακυρώσεις ρητών δεσμεύσεων 
της Ε.Ε. για διασύνδεση της όποιας 
αναβάθμισης των ευρωτουρκικών 
σχέσεων με το Κυπριακό. Σε μια 
μάλιστα στιγμή που επιδιώκεται 
από την κυπριακή Κυβέρνηση η 
πιο ενεργός συνδρομή τής Ε.Ε. στις 
προσπάθειες λύσης του Κυπριακού, 
με διορισμό Ευρωπαίου ειδικού 
απεσταλμένου.

Κύπρος και Ελλάδα επωμίζονται 
βαρύτατες ευθύνες για την ανακο-
πή αυτής της κατολίσθησης. Ως 
μέλη της Ε.Ε. οφείλουν να δράσουν. 
Άμεσα και αποφασιστικά.

Η Ε.Ε. οφείλει να τιμήσει τις 
αποφάσεις της, τις λεγόμενες κυ-
προγενείς. Και αυτό πρώτοι εμείς 
θα πρέπει να το απαιτήσουμε.

*Πρώην Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων

Οι ξεχασμένες κυπρογενείς 
υποχρεώσεις της Τουρκίας

Η Άγκυρα, δίχως πολιτικό κόστος, και με 
το κύρος του Ερντογάν να ανέρχεται στο 

εσωτερικό, εξασφάλισε το λαβείν της από 
τη Συμμαχία και τις Ηνωμένες Πολιτείες 

Χώρες μέλη της Ε.Ε., που είναι και μέλη 
του ΝΑΤΟ, ενεργούν σε ό,τι αφορά την 

ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας κατά 
τρόπο που προκαλούν έκπληξη, απορίες 

και ερωτηματικά 

ΑΠΟΨΗ  
ΛOΡΙΑ 
ΜΑΡΚIΔΗ*
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Πολλές ομάδες της κοινωνί-
ας μας οργανώνονται και 
συνδικαλίζονται. Σκοπός 

τους είναι να προωθήσουν τους 
στόχους και τις επιδιώξεις τους, να 
βελτιώσουν το βιοτικό τους επίπεδο, 
να βελτιώσουν τις συνθήκες και 
τους όρους εργασίας τους ή να 
διεκδικήσουν τα δικαιώματά τους. 

Ομάδες της κοινωνίας με πολιτι-
στικά, πνευματικά και καλλιτεχνικά 
ενδιαφέροντα δημιουργούν ομίλους 
και συνδέσμους και οργανώνουν 
συγκεντρώσεις και δραστηριότη-
τες για να καλλιεργούν αυτά τα 
ενδιαφέροντά τους. Δεν έχουν 
κάποιαν άλλη οντότητα πίσω από 
τις δραστηριότητές τους, που είναι 
εκδηλώσεις πολιτισμού.

Κάνοντας αυτές τις σκέψεις δι-
ερωτώμαι τι χρειάζονται και γιατί 
πρέπει να οργανώνονται και να 
δημιουργούνται οι Σύνδεσμοι 
Φιλάθλων Σωματείων. Τι στό-
χους και επιδιώξεις μπορεί να 
έχει ένας σύνδεσμος φιλάθλων; 
Ποια δικαιώματα θα διεκδικεί; Και 
ποιες απαιτήσεις μπορεί να έχει; 
Ποιον κοινωνικό τομέα εκφράζει 
και ποια κοινωνική δραστηριότητα 
εξυπηρετεί;

Τα συμφέροντα και τα δικαι-
ώματα των σωματείων τα υπερα-
σπίζονται τα διοικητικά συμβούλια, 
που τα εκλέγουν τα μέλη. Αυτοί 
χειρίζονται όλες τις υποθέσεις 
των σωματείων και καταρτίζουν 
τα προγράμματα και τις δραστη-
ριότητες για το καλό του σωματείου 

των. Οι οργανωμένοι φίλαθλοι τι 
ρόλο έχουν να διαδραματίσουν; Οι 
φίλαθλοι πηγαίνουν στο γήπεδο για 
να παρακολουθήσουν τον αγώνα 
της ομάδας τους. Να ενθαρρύνουν 
τους ποδοσφαιριστές της ομάδας 
τους και να πανηγυρίζουν για τη 
νίκη. Οι φίλαθλοι - οπαδοί, που 
έχουν ως προτεραιότητά τους τη 
νίκη της ομάδας τους, μπορεί να 
οργανώνονται μέσα στο γήπεδο ως 
ομάδα, να ενθαρρύνουν τους ποδο-
σφαιριστές τους, να δημιουργούν 
κλίμα για να ανεβάζουν το ηθικό 
των ποδοσφαιριστών και να πανη-
γυρίζουν για τις νίκες της ομάδας 
τους. Δεν έχουν ρόλο να δικάζουν 

και να καταδικάζουν οποιονδήπο-
τε, για οποιαδήποτε απόφασή του, 
που πιθανόν να μην εξυπηρετεί 
την ομάδα τους. Και πολύ περισ-
σότερο δεν έχουν ηθικό έρεισμα ή 
νόμιμο δικαίωμα να προβαίνουν σε 
εκδηλώσεις βίας και εκφοβισμού. 

Γιατί λοιπόν πρέπει να οργανώ-
νονται και να ενεργούν ως σώματα 
με διοικητικά συμβούλια; Γιατί 
πρέπει να συνεδριάζουν και να 
παίρνουν αποφάσεις για δράση; 
Γιατί πρέπει να οργανώνουν συ-
γκεντρώσεις πριν από έναν αγώνα; 
Είναι αρκετό τα σωματεία να εκδί-
δουν μιαν ανακοίνωση, να καλούν 
τους οπαδούς τους να βρίσκονται 

στο γήπεδο και σε ορισμένη θέση 
της κερκίδας για να υποστηρίζουν 
την ομάδα, να ενθαρρύνουν τους 
ποδοσφαιριστές και να πανηγυρί-
σουν την νίκη της ομάδας. Αν είναι 
εκτός από οπαδοί και φίλαθλοι θα 
πρέπει να χειροκροτούν και τις 
επιτυχίες της αντίπαλης ομάδας και 
να χειροκροτούν τους ποδοσφαι-
ριστές της. Αυτά λέει το φίλαθλο 
πνεύμα και το «εύ αγωνίζεσθαι», 
που είναι έκφραση του αρχαίου 
ελληνικού πολιτισμού.

Η άσκηση βίας, η πρόκληση 
επεισοδίων, η επίθεση εναντίον 
αντιπάλων και αστυνομικών δεν 
είναι φίλαθλη δραστηριότητα. Ούτε 
δραστηριότητα σωστών οπαδών. 
Είναι απλώς μια παράνομη πράξη. 
Και σαν παράνομη πράξη πρέ-
πει να διώκεται και οι ένοχοι να 
τιμωρούνται. Οι πράξεις τους δεν 
είναι μόνο παράνομες. Είναι και 
βλαπτικές για το ποδόσφαιρο και 
για το σωματείο τους. Οι πραγ-
ματικοί φίλαθλοι, ακόμα και οι 
σωστοί οπαδοί δεν μπορούν να 
έχουν συμμετοχή σε παράνομες 
πράξεις και να βλάπτουν το σω-
ματείο τους. Και πρέπει πρώτοι να 
αποτρέπουν και να καταστέλλουν 
τις παράνομες πράξεις οπαδών 
του σωματείου τους.

Για τούτο τα σωματεία, οι φίλα-
θλοι, ακόμα και οι σωστοί οπαδοί 
πρέπει να συνεργάζονται για πά-
ταξη της βίας και των επεισοδίων. 
Και οι ίδιοι να απαιτούν τον έλεγχο 
όσων εισέρχονται στα στάδια. Οι 

οργανωμένοι φίλαθλοι γιατί έχουν 
ισχυρή διαφωνία για την έκδοση 
της κάρτας φιλάθλου; Τι έχουν να 
κρύψουν; Γιατί πρέπει κάποιοι να 
μπορούν να δρουν ανενόχλητοι, 
χωρίς να ταυτοποιούνται; Γιατί 
πρέπει να υπάρχουν ξεχωριστά 
σωματεία με τον τίτλο «Σύνδεσμος 
Φιλάθλων» και με δικά τους εμβλή-
ματα, διαφορετικά από τα εμβλή-
ματα του Σωματείου που υποστη-
ρίζουν; Γιατί τα σωματεία πρέπει 
να τους προσφέρουν βοήθεια; Σε 
ποια δραστηριότητα χρειάζονται 
τη βοήθειά τους; Μήπως τα σω-
ματεία είναι οι ηθικοί αυτουργοί 
της παρανομίας;

Ένα σημαντικό μέτρο για πάταξη 
των επεισοδίων πρέπει να είναι η 
κατάργηση των Συνδέσμων Φιλά-
θλων. Δεν έχουν κανένα ρόλο στον 
αθλητισμό, εκτός από την καλλι-
έργεια του φανατισμού. Και αυτόν 
τον φανατισμό τον εκμεταλλεύονται 
πολλοί, όχι για αθλητικούς σκοπούς. 
Και κυρίως επικρατεί η εντύπω-
ση ότι Σωματεία και Σύνδεσμοι 
Φιλάθλων είναι συγκοινωνούντα 
δοχεία. Η μόνη ανοχή θα είναι τα 
σωματεία να έχουν υπεπιτροπή 
φιλάθλων, που να οργανώνει τους 
φιλάθλους και να καθοδηγεί τη συ-
μπεριφορά τους μέσα στο γήπεδο, 
την ώρα του αγώνα. Και φυσικά το 
Σωματείο να φέρει την ευθύνη και 
να δέχεται την τιμωρία για κάθε 
παράνομη δραστηριότητα. Αυτό 
θα είναι καθοριστικό μέτρο για 
πάταξη της βίας.

Ποιο στόχο εξυπηρετούν οι Σύνδεσμοι Φιλάθλων;

Το στάδιο ΑΛΦΑ-ΜΕΓΑ 
της Λεμεσού είναι ένα 
σύγχρονο (;) γήπεδο, που 

κατασκευάστηκε προσφάτως για 
να καλύψει τις ανάγκες των ποδο-
σφαιρικών ομάδων της Λεμεσού: 
του Απόλλωνα, της ΑΕΛ και του 
Άρη. Η κατασκευή του ξεκίνησε με 
προοπτική, μετά την ολοκλήρωσή 
του, να μπορεί να φιλοξενήσει περί 
τους 14.500 φιλάθλους. Από αστο-
χία στους αρχικούς υπολογισμούς, 
τελικά προέκυψε γήπεδο χωρητι-
κότητας κάτι λιγότερο από 10.000 
φιλάθλων! Υπήρξε ακόμα μεγάλη 
καθυστέρηση στη αποπεράτωση 
των έργων, καθώς και μεγάλη από-
κλιση από τον αρχικό οικονομικό 
προϋπολογισμό: με αποτέλεσμα η 
κατασκευή του σταδίου να υπερβεί 
κατά τέσσερεις φορές τον αρχικό 
προϋπολογισμό. Για όλα αυτά κα-
νένας δεν κλήθηκε ποτέ να δώσει 

εξηγήσεις! Στην Κύπρο τού σήμερα 
φαίνεται πως όλα επιτρέπονται… 

Ύστερα από αρκετές παλινωδίες, 
το στάδιο δόθηκε για χρήση στις 
τρεις ποδοσφαιρικές ομάδες της 
Λεμεσού. Η πρόσβαση στο γήπεδο, 

τραγική. Παντού προχειρότητες. 
Δρόμοι και χώροι στάθμευσης, 
προβληματικοί. Πήγα από τους 
πρώτους στο ΑΛΦΑ-ΜΕΓΑ για να 
παρακολουθήσω έναν ποδοσφαι-
ρικό αγώνα. Για να φθάσουμε στο 

γήπεδο χρειάστηκαν περισσότερες 
από δύο ώρες! Γιατί, άραγε; Διό-
τι κτίσαμε ένα γήπεδο σε λάθος 
θέση, χωρίς να κατασκευασθούν 
παράλληλα τα απαιτούμενα έργα 
υποδομής. 

Όλα αυτά θα αποφεύγονταν 
αν το ΑΛΦΑ-ΜΕΓΑ κατασκευα-
ζόταν ανατολικώς της Λεμεσού, 
κάτι που θα βοηθούσε τα μέγιστα 
στην πρόσβαση στο γήπεδο του 
μεγάλου όγκου φιλάθλων που 

προέρχονται από τη Λευκωσία, 
τις ελεύθερες περιοχές της Αμ-
μοχώστου και τη Λάρνακα. Τρεις 
περιοχές με ποδοσφαιρικές ομά-
δες (ειδικά η Λευκωσία) πρω-
ταθλητές σε αριθμό φιλάθλων! 
Προτίμησαν όμως οι φωστήρες 
να αναγκάζουν χιλιάδες φιλά-
θλους, προκειμένου να φθάσουν 
στο γήπεδο, να διέρχονται μέσα 
από κατοικημένες περιοχές με 
τα γνωστά προβλήματα (κυκλο-
φορίας και άλλα) που δημιουρ-
γούνται. Η δικαιολογία ότι στην 
περιοχή που κτίστηκε τελικά το 
γήπεδο υπήρχε κρατική γη, μόνο 
ως αστεία ακούγεται. 

Το πρώτο πράγμα που παρατή-
ρησα μπαίνοντας στο ΑΛΦΑ-ΜΕΓΑ 
ήταν η έλλειψη προστατευτικών 
κιγκλιδωμάτων μεταξύ των κερκί-
δων και του αγωνιστικού χώρου. 
Σίγουρα τα κιγκλιδώματα είναι μια 

ασχήμια, αναγκαία, όμως, ώστε να 
δυσκολεύει την εύκολη πρόσβα-
ση των ανεγκέφαλων (φιλάθλων;) 
στον αγωνιστικό χώρο. Κάτι που 
δεν άργησε να συμβεί. Προς τι, 
λοιπόν, η απορία για την πρόσφατη 
εισβολή των χούλιγκαν εντός του 
αγωνιστικού χώρου; Ήταν θέμα 
χρόνου να συμβεί….

Υστερόγραφο: Για όλα αυτά τα 
απαράδεκτα που συμβαίνουν εντός 
και εκτός γηπέδων (και όχι μόνο 
στα γήπεδα), δεν φταίει το ποδό-
σφαιρο. Η ανατροφή που δίνουμε 
στα παιδιά μας είναι που φταίει και 
τα πρότυπα ζωής και ύπαρξης σε 
μια κοινωνία που οδεύει από το 
κακό στο χειρότερο.

Πρότυπο = Υπόδειγμα προς 
μίμηση
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com

Ήταν μόνο θέμα χρόνου η εισβολή 
των χούλιγκαν στο νέο γήπεδο της Λεμεσού

Οι οργανωμένοι φίλαθλοι γιατί έχουν 
ισχυρή διαφωνία για την έκδοση της 

κάρτας φιλάθλου; Τι έχουν να κρύψουν;

Τα κιγκλιδώματα είναι μια ασχήμια, 
αναγκαία, όμως, ώστε να δυσκολεύουν 

την εύκολη πρόσβαση των ανεγκέφαλων 
(φιλάθλων;) στον αγωνιστικό χώρο. Κάτι 

που δεν άργησε να συμβεί… 

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ Θ. 
ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ* 
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Κύριε Πρόεδρε,

Όνειρα θερινής νυκτός! 
Στην ομιλία σας στις 20 
Ιανουαρίου, στην πρώτη 

προβολή της σειράς ‘‘Famagusta’’, 
αναφέρατε μεταξύ άλλων:

«Η παραγωγή δείχνει προς 
όλους μας, ιδιαίτερα σ’ εμάς που 
βρισκόμαστε σε αυτήν τη συγκυρία 
στα ηνία του κράτους, την υπο-
χρέωση και την ευθύνη μας να 
πράξουμε ό,τι είναι δυνατόν, έτσι 
ώστε η φετινή μαύρη επέτειος να 
είναι και η τελευταία, αφού μέσα 
από τις προσπάθειες που φαίνεται 
να ξεκινούν με τον διορισμό μιας 
νέας προσωπικής απεσταλμένης 
του ΓΓ των ΗΕ δημιουργείται ένα 
νέο ’’παράθυρο’’ ευκαιρίας, χωρίς 
να παραγνωρίζω τις δυσκολίες, 
τις προκλήσεις, τα προβλήματα».

Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, τι 
σας κάνει να πιστεύετε ότι η κυ-
ρία Κουεγιάρ θα είναι το κλειδί 
της λύσεως της αδιαλλαξίας της 
Τουρκίας; Τι διαφέρει η κυρία αυτή 
από όλους τους άλλους; 

Μιλήσατε για «υποχρέωση και 
ευθύνη». Δεν αμφιβάλλω ότι πράγ-
ματι αισθάνεστε και εννοείτε αυτά 
που λέτε. Επίσης δεν αμφισβητώ 
την δική σας καλή θέληση να δώ-
σετε μια λύση στην από μισό αιώνα 
κατοχή. Νομίζω ότι λογαριάζετε 
χωρίς τον… ξενοδόχο, την Τουρ-
κία! Εθελοτυφλείτε στην από ετών 
δηλωμένη τουρκική πραγματικό-
τητα και βασίζεστε στην ανύπαρκτη 

τιμιότητα των Τούρκων. Να μου 
επιτρέψετε να σας υπενθυμίσω 
τα γραπτά του Νιχάτ Ερίμ και μια 
μόνο δήλωση από ένα ολόκληρο 
κεφάλαιο για την Κύπρο από το 
βιβλίο του Νταβούτογλου: 

«Και να μην υπήρχε έστω και 
ένας μουσουλμάνος Τούρκος στην 
Κύπρο, η Τουρκία πρέπει να δια-
τηρεί το πρόβλημα της Κύπρου». 
Ειλικρινά πιστεύετε ότι η κυρία 
Κουεγιάρ και τα ΜΟΕ που προ-
σφέρετε θα αλλάξουν τις τουρκικές 
βλέψεις για την Κύπρο; Πιστεύετε 
ότι την επομένη ή κάποιαν καλή 
πρωία θα ξυπνήσουμε και τα 
τουρκικά στρατεύματα θα έχουν 
αποσυρθεί; Δεν έχετε συνειδητο-

ποιήσει ότι η Τουρκία ήρθε για να 
μείνει; Δεν έχετε συνειδητοποιήσει 
ότι εποφθαλμιά να καταλάβει και 
την υπόλοιπη πατρίδα μας;

Συνεχίζετε, κύριε Πρόεδρε, 
στην ομιλία σας «…να πράξουμε 
ό,τι είναι δυνατόν…»! Έχετε όντως 
πράξει ό,τι είναι δυνατόν; Η πα-
ταγώδης αποτυχία των συνομιλι-
ών στα τελευταία πενήντα χρόνια 

οφείλεται σε τι; Έχετε αναλύσει, 
διερωτηθήκατε γιατί η αποτυχία; 
ΜΟΕ, συνεχείς υποχωρήσεις και 
ταπεινώσεις, εξευτελιστικές παρα-
κλήσεις για συνομιλίες δεν έφεραν 
αποτέλεσμα. Τώρα θα φέρουν; Δεν 
νομίζετε ότι χρειάζεται αλλαγή 
πορείας και να σταματήσετε να 
παρακαλείτε τούς Τούρκους και 
τους απεσταλμένους του ΓΓ του 
ΟΗΕ και τον ίδιο τον ΓΓ και να 
μπούμε στην αντεπίθεση, βάζοντας 
το θέμα της Κύπρου στη σωστή 
του βάση: ΕΙΣΒΟΛΗ, ΚΑΤΟΧΗ, 
ΣΦΕΤΕΡΙΣΜΟΣ, ΔΟΛΟΦΟΝΙΕΣ, 
ΒΙΑΣΜΟΙ και όλα τα αίσχη της 
Τουρκίας εις βάρος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας που έκανε και 

συνεχίζει ασύστολα να κάνει, και 
να την εκθέσουμε διεθνώς; 

Και προσθέτετε «…αφού μέσα 
από τις προσπάθειες που φαίνεται 
να ξεκινούν με τον διορισμό μιας 
νέας προσωπικής απεσταλμένης 
του ΓΓ των ΗΕ δημιουργείται ένα 
νέο ‘‘παράθυρο’’ ευκαιρίας…»!!! 
Ούτε φεγγίτης δεν δημιουργείται! 
Το παράθυρο ευκαιρίας πού το 

είδατε; Ο εγκάθετος γελοιοποίησε 
τα ΜΟΕ που απλόχερα τους προ-
σφέρατε. Δεν άκουσα καμιά δήλωσε 
του για «άνοιγμα παραθύρου»! Και 
μια και μιλούμε για τα ΜΟΕ, κύριε 
Πρόεδρε. Έχετε συνειδητοποιήσει 
ότι προσφέρατε στους Τούρκους 
πολύ περισσότερα οφέλη από αυτά 
που δικαιούται ο κάθε ΝΟΜΙΜΟΣ 
Κύπριος πολίτης; 

Έχετε συνειδητοποιήσει ότι τα 
οικονομικά οφέλη τα προσφέρετε 
σε αυτούς που όχι μόνο δεν έχουν 
πληρώσει φόρους τα τελευταία πε-
νήντα χρόνια, αλλά έχουν κατακλέ-
ψει και συνεχίζουν να κλέβουν και 
να σφετερίζονται περιουσίες των 
ΝΟΜΙΜΩΝ πολιτών της ΚΔ, και 
ότι πολλοί από αυτούς του νόμιμους 
πολίτες είναι θύματα αυτών που 
εσείς γενναιόδωρα προσφέρετε 
οικονομικά οφέλη; Και το χειρότερο, 
κύριε Πρόεδρε, είναι ότι όλα αυτά 
είναι εις μάτην. Δεν θα φέρουν κα-
νένα αποτέλεσμα. Μην είστε τόσον 
αφελής. Δείτε την πραγματικότητα. 

Και καταλήγετε: «…χωρίς να 
παραγνωρίζω τις δυσκολίες, τις 
προκλήσεις, τα προβλήματα». Λυ-
πούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά ή 
εθελοτυφλείτε ή… κάτι δεν πάει 
καλά!

Το «Famagusta» επιβάλλεται 
να μεταγλωττιστεί στα Αγγλικά, 
Γαλλικά, Ιταλικά και Γερμανικά 
και να χρησιμοποιηθεί για να 
προβληθούν τα εγκλήματα της 
Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου. 
Θα είναι μια πολύ εποικοδομη-

τική επένδυση της ΚΔ. Πρέπει 
να προβληθεί απ’ όλα τα διεθνή 
κανάλια τηλεοράσεως στην Ευρώ-
πη, Αμερική, Καναδά κ.λπ. Μια 
δυναμική εκστρατεία για προβο-
λή της εγκληματικής Τουρκίας, 
για να καταλάβει ολόκληρος ο 
κόσμος τι σημαίνει Τουρκία, να 
φέρει την Κύπρο και το από μισού 
αιώνα πρόβλημα της εισβολής και 
κατοχής στο διεθνές προσκήνιο 
και να σταματήσει ο σουλτάνος 
να παριστάνει τον ειρηνοποιό και 
να αποκαλεί άλλους δολοφόνους. 
Η χώρα του είναι υπεύθυνη για 
εκατομμύρια δολοφονίες και 
γενοκτονίες. Η σημαία του αντι-
προσωπεύει το αίμα που έχυσαν 
και που συνεχίζουν να χύνουν. 
Και ένα μεγάλο μέρος είναι αίμα 
ελληνικό από το 1918.

Πάρτε την απόφαση για αλλαγή 
πορείας, κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε 
να ξημερώσει μια καλύτερη μέρα 
για την πατρίδα μας. Αποσύρατε 
τα ΜΟΕ και τις φιλοφρονήσεις 
στους Τούρκους. Ξεκίνησε μια 
σωστή προβολή του θέματος της 
Κύπρου και θα δεις πόση διαφο-
ρά θα κάνει στην αντιμετώπιση 
της Τουρκίας. Αποφασιστικότητα 
και θάρρος χρειάζεται… Αν συ-
νεχίσουμε να παρακαλούμε για 
συνομιλίες, θα ζήσουμε πολλές 
άλλες μαύρες επετείους… και θα 
περάσουν και άλλα πενήντα χρόνια 
και θα είμαστε σε χειρότερη θέση 
απ’ ό,τι είμαστε σήμερα…

*Μόνιμος κάτοικος Μελβούρνης

Οι Τούρκοι μάς κατακλέβουν κι εσείς, Πρόεδρε, 
τους δίνετε πλουσιοπάροχα ΜΟΕ

Πάρτε την απόφαση για αλλαγή πορείας, 
κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε να ξημερώσει 
μια καλύτερη μέρα για την πατρίδα μας 

Η σημερινή νεολαία με ποια ιδανικά δι-
απαιδαγωγείται και ανδρώνεται; Μήπως 
με αυτά του Πετράκη Γιάλλουρου και του 
Ευαγόρα Παλληκαρίδη και όλων των άλ-
λων μαθητών -  ηρώων, οι φωτογραφίες 

και οι προτομές των οποίων θα έπρεπε 
να κοσμούν όλα τα σχολικά κτήρια για ν’ 

αποτελούν παράδειγμα προς μίμηση; 

ΑΠΟΨΗ  
ΔΑΝΟΣ Π. 

ΣΙΟΥΚΙΟΥΡΟΓΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ* 

Οεκμαυλισμός των συνειδή-
σεων είναι η προαγωγή στη 
διαφθορά των συνειδήσεων 

(μούλιασμα - μούσκεμα δηλαδή).
Η νεανική παραβατικότητα, τα 

περιστατικά της οποίας παρακο-
λουθούμε να αυξάνονται καθημε-
ρινά, είναι αποτέλεσμα αυτού του 
εκμαυλισμού, που δεν προτίθεμαι 
να καταγράψω με λεπτομέρεια.

Ποιοι, όμως, απονεύρωσαν τη 
νεολαία μας;

Αλλά όταν φθάσαμε στο σημείο 
μαθητές να πυρπολούν σχολικές 
αίθουσες, τι άλλο θα πρέπει να 
αναμένουμε;

Και το πρόβλημα δεν αντιμετωπί-
ζεται με την τοποθέτηση φωτογρα-
φικών μηχανών (καμερών) ούτε με 
την τοποθέτηση συρματοπλεγμάτων 
και τη μετατροπή των σχολικών 
κτηρίων σε «απόρθητα φρούρια».

Η σημερινή νεολαία με ποια 

ιδανικά διαπαιδαγωγείται και 
ανδρώνεται; Μήπως με αυτά 
του Πετράκη Γιάλλουρου και του 
Ευαγόρα Παλληκαρίδη και όλων 
των άλλων μαθητών - ηρώων,  οι 
φωτογραφίες και οι προτομές των 
οποίων θα έπρεπε να κοσμούν όλα 
τα σχολικά κτήρια για να αποτελούν 
παράδειγμα προς μίμηση;

Η συμβολή της νεολαίας και 
ιδιαίτερα της μαθητιώσας έγραφε  

λαμπρές σελίδες στον Αγώνα της 
ΕΟΚΑ (1955-59). Η ΑΝΕ (Άλκιμη 
Νεολαία της ΕΟΚΑ) ήταν η έπαλξη 
και το προπύργιο αυτού του Αγώνα.

Τη συμβολή της σε αυτούς 
τους αγώνες υμνεί ο Αρχηγός της 
ΕΟΚΑ, Γεώργιος Γρίβας Διγενής, 
στο αποχαιρετιστήριο διάγγελμά 
του προς αυτήν τη νεολαία με τη 
λήξη του Αγώνα της ΕΟΚΑ.

Έλεγε, λοιπόν, ο Διγενής τα 

ακόλουθα: 
«Σε καμάρωνα. Σε θαύμαζα. 

Η ψυχή μου εσκίρτα στην ορμή 
των εθνικών εκδηλώσεών σου. 
Ένοιωθα τον παλμό σου, ο οποίος 
με έσπρωχνε στας πιο τολμηράς 
αποφάσεις μου, γιατί ήξερα πως 
θα σε εύρισκα πάντα πλάι μου 
εκτελεστήν πιστόν αλλά και τολ-
μηρόν. Χάραξες τον δρόμον που 
πρέπει να ακολουθή η νεολαία 
στους αγώνες του Έθνους. Το 
παράδειγμά σου θα εμπνέη τας 
επερχόμενας γενεάς. Η Κύπρος, 
ο Ελληνισμός και εγώ ο Αρχηγός 
σου, σε καμαρώνουμε. Σε λίγο με 
πόνον θα σε αποχωρισθώ. Σου 
αφήνω όμως μια υποθήκη την 
οποίαν πρέπει να τηρήσης.

»Με την κατάπαυσιν του μαχη-
τικού αγώνος η αποστολή σου δεν 
τελείωσε. Τώρα αρχίζει ο ειρηνικός 
αγών διά την αξιοποίησιν όλων 

εκείνων που απεκτήσαμεν με αίμα. 
Προσηλωμένος πιστά στην ιδέα της 
Πατρίδος ηνωμένοι με συμπαγείς 
τάξεις, πειθαρχημένοι σαν στρατιώται 
της Πατρίδος. Όπως φάνηκες γεν-
ναία στην δυναμικήν αναμέτρησιν με 
τον δυνάστην, έτσι πρέπει να φανής 
τολμηρή, πειθαρχημένη, εργατική 
στην αναμέτρησιν με τας δυσκολίας 
της δημιουργίας του νέου κράτους 
για την ειρηνική επιβίωσιν.

»Σε ευχαριστώ, σε συγχαίρω, σε 
θαυμάζω για το έργο που επιτέλεσες 
μέχρι σήμερον. Θα ζήσω με την ελ-
πίδα ότι κάποτε θα επιστρέψω στην 
Κύπρον για να σε καμαρώσω και 
πάλιν και να ξαναζήσω μέσα στην 
ατμόσφαιρα των εθνικών παλμών 
σου. Και η ημέρα αυτή θα είναι η 
ευτυχέστερη της ζωής μου.

»Σε αποχαιρετώ, αφήνοντάς 
σου όλη την αγάπη μου».

*Πρώην συνδικαλιστής

Ο εκμαυλισμός της νεολαίας 
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Μια μοναδική έκθεση εκπαι-
δευτικού χαρακτήρα έρχεται να 
εντυπωσιάσει τον επισκέπτη,  
που έχει πλέον κουραστεί με 
τα παραδοσιακά θέματα και 
απολαμβάνει την ιδέα να ξε-
φύγει από τα καθιερωμένα. 
Πρόκειται για μία συναρπαστική 
έκθεση, ένα σύγχρονο μοντέλο 
ανάπτυξης, όπου ο επισκέπτης 
θα παρακολουθεί, θα αλληλοε-
πιδρά και θα συμμετέχει σε ένα 
ξεχωριστό ταξίδι στην εποχή των 
παγετώνων. Η έκθεση «Εποχή 
των Παγετώνων» αποτελεί ένα 
ξεχωριστό υπόδειγμα θεματικού 
πάρκου στο είδος της. Περιλαμ-
βάνει πρωτότυπες ιδέες που 
σχεδιάστηκαν, κατά βάση, για 
τις ανάγκες της οικογενειακής 
ψυχαγωγίας και των σχολικών 
επισκέψεων, οι οποίες καλύ-
πτουν όμως και τα ενδιαφέροντα 

των μεμονωμένων, ενήλικων 
και ξένων επισκεπτών. Ουσι-
αστικά πρόκειται για μια βιω-
ματική εμπειρία που θα έχει το 
κοινό, ώστε, ολοκληρώνοντας 
την επίσκεψη στον χώρο, να 
υπάρχει έντονη η αίσθηση 
ότι ‘‘έζησε’’ και έμαθε πολλά, 
ενδιαφέροντα, νέα και σημαντι-
κά πράγματα. Η έκθεση άνοιξε 
στις 2 Φεβρουαρίου 2024 στον 
χώρο στάθμευσης του Nicosia 
Mall και θα διαρκέσει μέχρι τις 
3 Μαρτίου 2024. Επισκέψεις: 
Δευτέρα – Παρασκευή: 9:00 – 
13:00, Οργανωμένες εκδρομές 
μόνο με ραντεβού. Σάββατο – 
Κυριακή: 10:00 – 20:00. Για 
πληροφορίες και κρατήσεις 
οργανωμένων συνόλων: Τηλ: 
22055789. FΒ: «Εξερεύνησε 
την Εποχή των Παγετώνων». 
Website: https://iceagepark.gr/

Ο Σύνδεσμος Διαφήμισης-Ε-
πικοινωνίας Κύπρου (ΣΔΕΚ) ξε-
κίνησε ήδη τις προετοιμασίες 
για τη φετινή διοργάνωση του 
Young Lions Cyprus 2024, που 
δίνει την ευκαιρία σε νέους έως 
30 ετών να συμμετέχουν σε έναν 
από τους σημαντικότερους δι-
εθνείς διαγωνισμούς, που δι-
οργανώνεται κάθε Ιούνιο στις 
Κάννες. Το Cannes Young Lions 
Competition πραγματοποιείται 
στο πλαίσιο του Φεστιβάλ Δη-
μιουργικότητας Cannes Lions 
και δίνει σε κάθε συμμετέχο-
ντα την ευκαιρία να αναδειχθεί, 
προβάλλοντας τη δουλειά και 
το ταλέντο του διεθνώς, προ-
σφέροντάς του ταυτόχρονα μια 
μοναδική εμπειρία. Τα Young 

Lions Competitions αφορούν 
νέους έως 30 ετών, που ασχο-
λούνται επαγγελματικά με τη δι-
αφήμιση, το design, τις δημόσιες 
σχέσεις, την digital επικοινωνία 
κλπ. Σκοπός του Young Lions 
Cyprus είναι να επιλεγούν οι 
ομάδες που θα εκπροσωπή-
σουν την Κύπρο στον διεθνή 
διαγωνισμό, συναγωνιζόμενες 
αντίστοιχες ομάδες απ’ όλον τον 
κόσμο, στις εξής ενότητες: Design, 
Digital, Film, PR και Marketers. 
Το Young Lions Cyprus 2024 
στην παρούσα φάση βρίσκεται 
στο στάδιο εξεύρεσης εταιρειών, 
που επιθυμούν να στηρίξουν τα 
ανερχόμενα ταλέντα της Κύπρου 
στον τομέα της διαφήμισης, μέσω 
του σημαντικού αυτού θεσμού. 

Ο 3ος κύκλος του καινοτόμου 
προγράμματος «Young Cities 
-  Νεανικές Πόλεις» έκλεισε με 
μιαν άκρως επιτυχημένη και νε-
ανική εκδήλωση με τίτλο Pitch 
Your Ideas. Νέοι και νέες από 
τους Δήμους Αραδίππου, Έγκω-
μης και Λευκωσίας και από τις 
κοινότητες Αγρού, Αυγόρου και 
Καλοπαναγιώτη παρουσίασαν τις 
καινοτόμες ιδέες τους έχοντας ως 
απώτερο σκοπό να διαδραματίσουν 
τον ρόλο του Πρεσβευτή Θετικής 
Αλλαγής στην τοπική κοινότητά 
τους. Το Young Cities είναι μια 
καινοτόμα και άκρως συμμετοχική 
πρωτοβουλία της Εθνικής Αρχής 
Στοιχημάτων και του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου, που θέτει στο 
επίκεντρό της την ενδυνάμωση και 
δημιουργική εμπλοκή των νέων 
στην αντιμετώπιση προκλήσεων 
στην τοπική τους κοινότητα. Το 
πρόγραμμα αποσκοπεί στη δη-
μιουργία «Νεανικών Πόλεων» 
μέσα από την ανάπτυξη και την 
εφαρμογή προτάσεων με προ-

οπτική για θετική επιρροή στην 
κοινότητα, συμβάλλοντας στη 
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου 
και την ενεργοποίηση της νεολαίας 
και των δημοτών. Μέσα από τις 
9 εβδομάδες μαθημάτων οι νέοι 
καλλιεργούν σύγχρονες δεξιότη-
τες όπως είναι η ομαδικότητα, η 
ανάπτυξη ιδεών, η συνεργασία, η 
διαχείριση έργου και χρόνου και 
η ψηφιακή αναζήτηση σε συνδυα-
σμό με την κριτική σκέψη. Ακόμη, 
μέσα από τη συμμετοχή τους στο 
πρόγραμμα, οι νέοι αναπτύσσουν 
την κουλτούρα της ενεργού πολιτό-
τητας. Το πρόγραμμα απευθύνεται 
στην ηλικιακή ομάδα μεταξύ 14-35 
ετών. Μέχρι στιγμής έχουν συμμε-
τάσχει περισσότεροι από 250 νέοι 

και νέες στο πρόγραμμα και έχουν 
αναπτυχθεί ποικίλες ιδέες, όπως 
θεματικά πάρκα, χώροι πολυμέσων 
και καλλιτεχνικές παρεμβάσεις. Οι 
Δήμοι Αγλαντζιάς, Δερύνειας και 
Αθηένου συμμετείχαν στον πρώτο 
κύκλο (2020-2021), ενώ οι κοινότη-
τες Ευρύχου, Αγίου Θεοδώρου και 
Πάχνας συμμετείχαν στον δεύτερο 
κύκλο (2021-2022). Το πρόγραμμα 
Young Cities υλοποιείται από τους 
ανάδοχους φορείς Center for Social 
Innovation (CSI) και Research and 
Education of Social Empowerment 
and Transformation (RESET). Οι 
ενδιαφερόμενοι μπορούν να αντλή-
σουν περισσότερες πληροφορίες 
για το πρόγραμμα από τον πιο κάτω 
σύνδεσμο https://youngcities.org/ 

Εξαιρετικό ξεκίνημα της Hyundai 
στο Παγκόσμιο Πρωτάθλημα Ράλι 
2024! Οι Thierry Neuville και 
Martijn Wydaeghe κατέκτησαν 
πανάξια την πρώτη θέση στο βά-
θρο των νικητών, μετά από έναν 
συγκλονιστικό αγώνα στο Μόντε 
Κάρλο. Μετά από τέσσερεις μέρες 
έντονου ανταγωνισμού στις 17 ορει-
νές ελικοειδείς διαδρομές, οι οδηγοί 
της Hyundai έδωσαν το στίγμα των 
προθέσεών τους για τη νέα σεζόν 
του Παγκοσμίου Πρωταθλήματος 

Ράλι 2024. Αυτή ήταν και η δεύτερη 
φορά που ο Neuville ανεβαίνει στο 
υψηλότερο σκαλί του βάθρου των 
νικητών του Ράλι Μόντε Κάρλο και 
η εικοστή νίκη με την ομάδα της 
Hyundai. Το δεύτερο ζεύγος οδη-
γών της Hyundai, Ott Tänak και 
Martin Järveoja, τερμάτισαν στην 
τέταρτη θέση, χαρίζοντας πολύτι-
μους βαθμούς στη βαθμολογία 
κατασκευαστών, ενώ οι Andreas 
Mikkelsen και Torstein Eriksen 
τερμάτισαν στην έκτη θέση.

Εθιμοτυπική επίσκεψη στο 
Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύ-
πρου πραγματοποίησε ο Διευθύνων 
Σύμβουλος της Τράπεζας Κύπρου, 
Πανίκος Νικολάου, ο οποίος ευ-
χήθηκε στο προσωπικό για τη νέα 
χρονιά και τους ευχαρίστησε για 
την προσφορά τους στους ασθε-
νείς με καρκίνο. Καλωσορίζοντας 
τον κ. Νικολάου ο Πρόεδρος του 
Συμβουλίου των Επιτρόπων του 
Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας 
Κύπρου, Χρίστος Μ. Τριανταφυλ-
λίδης, ευχαρίστησε εκ νέου την 
Τράπεζα Κύπρου καθώς και το 
κράτος για τη σταθερή στήριξή 
τους στο Ογκολογικό Κέντρο κατά 
τα 25 χρόνια λειτουργίας του. Με 
την ευκαιρία της επίσκεψης του κ. 
Νικολάου, ο κ. Τριανταφυλλίδης 
εξέφρασε την ευγνωμοσύνη του 
και προς το Ταμείο Συντάξεως των 
Υπαλλήλων της πρώην Chartered 
Bank, από το οποίο, μέσω του Ιατρι-

κού Ιδρύματος Τράπεζας Κύπρου, 
προσφέρθηκε το ποσό των €9,5 
εκατ. Το ποσό αυτό χρησιμοποι-
ήθηκε για την αντικατάσταση των 
τριών Γραμμικών Επιταχυντών του 
Κέντρου, με νέους, υπερσύγχρονους 
επιταχυντές. Από την πλευρά του, 
ο κ. Νικολάου εξέφρασε ευγνωμο-
σύνη για το έργο που επιτελεί το 
Ογκολογικό Κέντρο, τονίζοντας ότι 
η Τράπεζα Κύπρου θα συνεχίσει 
να ενισχύει την προσπάθεια μετε-
ξέλιξής του σε ένα ολοκληρωμένο 
κέντρο αντιμετώπισης του καρκί-
νου, με ιατροτεχνολογικό εξοπλι-

σμό τελευταίας τεχνολογίας, που 
θα προσφέρει νέες διαγνωστικές 
και θεραπευτικές μεθόδους για τον 
καρκίνο. Σημείωσε ότι, από τον και-
ρό της ίδρυσης του Κέντρου μέχρι 
σήμερα, η Τράπεζα Κύπρου έχει 
συνεισφέρει περίπου 70 εκατομ-
μύρια ευρώ και το 2023 δόθηκε 
διπλάσια συνεισφορά απ’ ό,τι το 
2022. Στο πλαίσιο της επίσκεψης 
του κ. Νικολάου πραγματοποιή-
θηκε η καθιερωμένη εκδήλωση 
του προσωπικού του Ογκολογικού 
Κέντρου Τράπεζας Κύπρου για την 
κοπή της βασιλόπιττας.

Young Lions 2024: Ο διαγωνισμός 
που θα αναδείξει και φέτος νέα 
ταλέντα στον χώρο της διαφήμισης

«Εξερεύνησε την Εποχή 
των Παγετώνων»: Ζωντανεύει 
στο Nicosia Mall

Θρίαμβος της Hyundai στο Ράλι Μόντε Κάρλο

Ολοκληρώθηκε με επιτυχία ο 3ος κύκλος 
του προγράμματος Young Cities

€9,5 εκ. στο Ογκολογικό από το Ταμείο Συντάξεως 
της πρώην Chartered Bank
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Η Παγκόσμια Ημέρα κατά του 
Καρκίνου καθιερώθηκε με πρωτο-
βουλία της Διεθνούς Ένωσης κατά 
του Καρκίνου και πραγματοποιείται 
κάθε χρόνο στις 4 Φεβρουαρίου. 
Παγκόσμια, όλο και περισσότε-
ροι άνθρωποι διαγιγνώσκονται 
καθημερινά με κάποια μορφή 
καρκίνου. Ο καρκίνος, εφόσον 
διαγνωστεί έγκαιρα, δεν είναι πλέ-
ον  μια ανίατη ασθένεια χάρη στη 
γνώση, την επιστημονική εμπειρία, 
τα νέα φάρμακα και την ανάπτυ-
ξη της τεχνολογίας. Γι’ αυτό και ο 
ρόλος της έγκαιρης διάγνωσης εί-
ναι καθοριστικός. Ο Παγκύπριος 
Αντιλευχαιμικός Σύνδεσμος, εδώ 
και 20 χρόνια βρίσκεται δίπλα 

στους ασθενείς με αιματολογικές 
κακοήθειες, συμβάλλοντας στην 
οικονομική, κοινωνική και ψυχο-
λογική στήριξή  τους στα στάδια της 
διάγνωσης, της θεραπείας και της 
αποκατάστασης. Παράλληλα προ-
ωθεί δράσεις που στοχεύουν στην 
πρόληψη και την έγκαιρη διάγνωση, 
σε συνεργασία με επιστημονικές 
οργανώσεις και άλλους φορείς. Με 
σύνθημα «ΜΑΖΙ ΜΠΟΡΟΥΜΕ», 
ο Σύνδεσμός μας βρίσκεται και θα 
βρίσκεται δίπλα στους ασθενείς και 
τις οικογένειές τους προσφέροντας 
όλη τη στήριξη που χρειάζονται 
για να έχουν καλύτερη ποιότητα 
ζωής στη διάρκεια της μάχης που 
δίνουν με τον καρκίνο.

Στο πλαίσιο της μεταξύ τους Χορη-
γικής συνεργασίας, αντιπροσωπία της 
Κυπριακής Ολυμπιακής Επιτροπής 
με επικεφαλής τον Πρόεδρο Γεώρ-
γιο Χρυσοστόμου επισκέφθηκαν 
τα κεντρικά γραφεία της Τράπεζας 
Κύπρου, Χρυσού Χορηγού της ΚΟΕ, 
με στόχο τη  γνωριμία με τους αθλη-
τές που έχουν ενταχθεί  στο «Σχέδιο 
επιβράβευσης νεαρών αθλητών κάτω 
των 18 ετών, ως ανερχόμενα ταλέντα 
στον αθλητισμό». Πρόκειται για ένα 
σχέδιο που καθιέρωσε η Τράπεζα 
Κύπρου τα τελευταία χρόνια με στόχο 
την ανάπτυξη της συνεργασίας με 
τους νεαρούς  αθλητές και τις νεα-
ρές αθλήτριες, και προσφορά προς 
αυτούς ενός συμβολικού ποσού. 
Την αντιπροσωπία της Κυπριακής 
Ολυμπιακής Επιτροπής συνόδευαν 
οι έξι από τους επτά αθλητές, από 
επτά διαφορετικά αθλήματα, που 
εντάχθηκαν στο σχέδιο για το 2024, 
Μάρκος Κοντόπουλος (Σκοποβο-
λή),  Αιμίλιος Ποέρος (Ιστιοπλοΐα), 
Ραφαέλλα Αριστοτέλους (Στίβος), 
Μιχαελδήμη Προκοπίου (Κολύμ-
βηση), Αλέξανδρος Εμμανουηλίδης 
(Ξιφασκία) Αλέξανδρος Κωνσταντί-
νου (Τρίαθλο). Απουσίαζε η αθλή-
τρια των Παγοδρομιών Στεφανία 
Γιακόβλεβα,  η οποία αυτές τις μέρες 
συμμετέχει στους 4ους Χειμερινούς 
Ολυμπιακούς Αγώνες Νέων, που 
διεξάγονται στην Κορέα. Παρό-
ντες στη συνάντηση εκ μέρους της 
Τράπεζας Κύπρου ήταν η Ειρήνη 
Γρηγορίου (Εκτελεστική Διευθύ-
ντρια Διεύθυνσης Ανθρώπινου 
Δυναμικού & Μετασχηματισμού 
), ο Δημήτρης Δημητρίου (Διευ-
θυντής Διεύθυνσης Διαχείρισης 
Κινδύνων), ο  Σάββας Κούννος 
(Διευθυντής Εταιρικών Υποθέσε-
ων), η Έλλη Ιωαννίδου (Διευθύντρια 
Εταιρικής Κοινωνικής Υπευθυνότη-
τας) και από την ΚΟΕ ο Διοικητικός 
Λειτουργός κ. Γεώργιος Κορέλλης. 
Απευθυνόμενη στους αθλητές η κ. 
Ιωαννίδου καλωσόρισε όλους τους 
φιλοξενούμενους και σημείωσε ότι, 

μετά από υπόδειξη της Κυπριακής 
Ολυμπιακής Επιτροπής, η Τράπεζα 
επιβραβεύει για τη φετινή χρονιά 
επτά αθλητές και αθλήτριες από ισά-
ριθμες αθλητικές Ομοσπονδίες για 
να τους επιβραβεύσει για τις μέχρι 
στιγμής επιτυχίες τους. Ο πρόεδρος 
της ΚΟΕ Γεώργιος Χρυσοστόμου 
ευχαρίστησε την Τράπεζα Κύπρου 
και ιδιαίτερα τον Διευθύνοντα Σύμ-
βουλο, Πανίκo Νικολάου, για την 
εμπιστοσύνη που έχει επιδείξει προς 
την Κυπριακή Ολυμπιακή Επιτροπή. 
Η Ειρήνη Γρηγορίου, εκφράζοντας 
εκ μέρους όλου του προσωπικού της 
Τράπεζας τα θερμά συγχαρητήρια, 
απευθυνόμενη προς τους αθλητές 
ανέφερε ότι όλοι αντιλαμβανόνται 
τη δέσμευση, τη δυσκολία, και τον 
χρόνο που αφιερώνουν καθημερινά, 
θυσιάζοντας πολλά άλλα πράγματα. 
Ο Δημήτρης Δημητρίου επεσήμανε 
ότι τα χαρακτηριστικά που αναπτύσ-
σουν οι αθλητές, όπως η συνέπεια 
στην προπόνηση, η δέσμευση και η 
προσήλωση στη λεπτομέρεια, είναι 
προσόντα που αναγνωρίζονται και 
χαρακτηριστικά που χρειάζεται ο 
καθένας από μας για να πετύχει σε 
οποιονδήποτε τομέα στη ζωή του. 
Από την πλευρά τους, οι αθλητές 
ευχαρίστησαν για την επιλογή τους, 
και περιέγραψαν την καθημερινότητά 
τους όπως διαμορφώνεται με την 
ενασχόλησή τους με τον αθλητισμό, 
τα όσα θετικά τους προσφέρει αλλά 
και τις δυσκολίες που αντιμετωπί-
ζουν, σημειώνοντας παράλληλα 
ότι θα προσπαθήσουν να φανούν 
αντάξιοι της εμπιστοσύνης με την 
οποία τους περιέβαλε τόσο η Κυ-
πριακή Ολυμπιακή Επιτροπή, όσο 
και η Τράπεζα Κύπρου.  

Παγκόσμια Ημέρα Κατά του Καρκίνου 

Σχέδιο επιβράβευσης 
από την Τράπεζα Κύπρου 

Η Lidl Κύπρου προσέφερε 
€110.000 στον Αντικαρκινικό 
Σύνδεσμο Κύπρου 

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Αγαπίου Ελένη: Λεωφ. Αμμο-
χώστου 19 (δρόμος ΣΟΠΑΖ), 
Αγλαντζιά. Τηλ.: 22314634, 
22491526. 
Ζαβρού Ειρήνη: Μαχαιρά 35Α 
(πάροδος Λεωφ. Στροβόλου, 
από τα φώτα “Για Σουβλάκι 
Όπως Παλιά”), Στρόβολος. Τηλ.: 
22254744, 94049941. 
Κυπριανού - Κόκκινου 
Δώρα: Λεωφ. Λεμεσού 124 
(φώτα ΡΙΚ), Στρόβολος. Τηλ.: 
22422470, 22428499. 
Πολυκάρπου Αννίτα: Λεωφ. 
Προδρόμου 21Α {μεταξύ 
φώτων Γρίβα Διγενή (Χατζηκυ-
ριάκος) και πρώην Υπουργεί-
ου  Άμυνας}, Λευκωσία. Τηλ.: 
22664442, 99327642. 
Παρανής Μιχάλης: Λυκαβηττού 
28Δ (δρόμος “Χρυσοβαλάντου”, 
απέναντι από φούρνο Ζορπά), 
Έγκωμη. Τηλ.: 22355715, 
96777430. 

Λεμεσός 
Μουντάκη Ευτυχία: Αγίας 
Φυλάξεως 145 (κάτω από 
τα φώτα Σπύρου Κυπριανού, 
έναντι ORCHESTRA), Λεμεσός. 
Τηλ.: 25717300. 
Θεοχαρίδου Μαρία: Γρίβα Διγε-
νή 66Β (πλησίον Κρησφυγέτου), 

Λεμεσός. Τηλ.: 25581456, 
25584464. 
Χαραλάμπους Έλενα: Παναγίας 
Ευαγγελίστριας 81, Πολεμίδια 
(έναντι εκκλησίας Παναγίας Ευ-
αγγελίστριας), Κάτω Πολεμίδια. 
Τηλ.: 25738560, 25736349. 
Λουκαΐδου – Πετράκη Ελε-
άνα: Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ 
135 (μεταξύ PIZZA HUT & 
φώτων NAAFI), Λεμεσός. Τηλ.: 
25730050, 25755516. 

Λάρνακα 
Περικλέους Ζόριτσα: Λεωφ. 
Γρίβα Διγενή 24 (μεταξύ φώτων 
Δροσιάς και φώτων Πυροσβε-
στικής, έναντι ESSO), Λάρνακα. 
Τηλ.: 24624374, 24645918. 
Γεωργιάδου - Χριστοδούλου Ελέ-
νη: Ζήνωνος Κιτιέως 11, Λειβά-
δια (έναντι café Posto), Λειβάδια. 
Τηλ.: 24661298, 24368700. 

Πάφος 
Χατζηχαραλάμπους Δώρα: Λεωφ 
Ελλάδος 104 (έναντι πάρκου 
Δασούδι, μεταξύ LIDL και υπερα-
γοράς ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ), Πάφος. 
Τηλ.: 26822627, 70008181. 

Παραλίμνι 
Στυλιανού Στέλλα: Νίκου Ψαρά 
(Σταδίου) 76, κατ. 1 (απέναντι 
από ταβέρνα ΡΟΠΑΣ), Παραλί-
μνι. Τηλ.: 23822007. 

Αγία Ζώνη 
της Θεοτόκου 

Η Ιερά Μητρόπολις 
Κωνσταντίας - Αμμοχώστου 
ανακοινώνει ότι από αύριο 
Δευτέρα, 5 Φεβρουαρίου, 
μέχρι και την Κυριακή, 11 
Φεβρουαρίου 2024, θα βρί-
σκεται στον Μητροπολιτικό 
Ναό Αγίου Γεωργίου, στο 
Παραλίμνι, η Αγία Ζώνη 
της Θεοτόκου, η οποία θα 
μεταφερθεί από την Ιερά 
Μονή Βατοπαιδίου Αγίου 
Όρους για προσκύνημα. Η 
Αγία Ζώνη μεταφέρεται για 
πρώτη φορά στην Κύπρο, 
ύστερα από 34 χρόνια. Την 
Τιμία Ζώνη θα προσκομίσει 
στην Κύπρο ο Καθηγούμενος 
της Ιεράς Μεγίστης Μονής 
Βατοπαιδίου Αρχιμανδρίτης 
Εφραίμ, έπειτα από πρόσκλη-
ση του Μητροπολίτη Κων-
σταντίας και Αμμοχώστου, 
Βασιλείου. Η Αγία Ζώνη θα 
φτάσει στην Κύπρο από το 
Άγιον Όρος, στο παλαιό αε-
ροδρόμιο Λάρνακας, αύριο 
Δευτέρα, 5 Φεβρουαρίου 
2024, και θα γίνει υποδο-
χή της με τιμές αρχηγού 
κράτους.

Αγρυπνία
Η Εκκλησιαστική Επιτρο-

πή του νεόδμητου ιερού ναού 
Αγίου Παρθενίου (πλησίον 
δρόμου Τρούλλων – Αβδελλε-
ρού), προστάτη των Καρκινο-
παθών, οργανώνει Αγρυπνία 
με την ευκαιρία της εορτής 
του (7/2/2024). Η Αγρυπνία 
θα λάβει χώραν την Τρίτη, 6 
Φεβρουαρίου 2024 (8.00 μ.μ. 
– 1.00 π.μ.). Για πληροφορίες 
τηλ. 99546559.

Δήμος Αθηένου 
Ο Δήμος Αθηένου ανα-

κοινώνει ότι τo Σάββατο, 10 
Φεβρουαρίου 2024, θα  
πραγματοποιηθεί από κινη-
τή μονάδα του Υπουργείου 
Υγείας, στο Κέντρο Υγείας 
της κωμόπολης, εμβολια-
σμός κατοίκων του Δήμου 
για τον κορωνοϊό, για άτομα 
18 χρόνων και άνω, τα οποία 
έχουν ξαναεμβολιασθεί του-
λάχιστον 5 μήνες πριν και τα 
οποία, αν έχουν νοσήσει με 
κορωνοϊό και πέρασε διά-
στημα τουλάχιστον 3 μηνών. 
Όσοι θα κάνουν εμβόλιο 
κορωνοϊού, μπορούν, αν 
το επιθυμούν, να δηλώ-
σουν και να κάνουν μαζί 
και το εμβόλιο της γρίπης. Ο 
εμβολιασμός θα ξεκινήσει 
στις 9.00 π.μ. Όλοι οι κάτοι-
κοι που θα εμβολιασθούν 
έχουν καταγραφεί από τον 
Δήμο και ενημερώνονται 
για παρουσίαση στο Κέντρο 
Υγείας σε διαφορετικά δια-
στήματα ανά ομάδες, ώστε 
να αποφευχθεί συνωστισμός 
στον χώρο.

Η Lidl Κύπρου, παραμέ-
νοντας πιστή στις διαχρονικές 
εταιρικές της αξίες, στηρίζει και 
ενισχύει σταθερά το σημαντικό 
φιλανθρωπικό έργο του  Αντι-
καρκινικού Συνδέσμου Κύπρου 
για 11η συνεχή χρονιά. Στο 
πλαίσιο αυτό, η εταιρεία πα-
ρέδωσε στον Σύνδεσμο επιταγή 
συνολικής αξίας €110.000, κατά 
τη διάρκεια δημοσιογραφικής 
διάσκεψης, τα οποία θα καλύ-
ψουν τα λειτουργικά έξοδα δύο 
δωματίων, μέσω του Προγράμ-
ματος Υιοθέτησης Δωματίων 
του Κέντρου Ανακουφιστικής 
Φροντίδας «Αροδαφνούσα». 
Το εν λόγω χρηματικό ποσό 

συγκεντρώθηκε με την πολύ-
τιμη συμβολή του κοινού στην 
ενέργεια της Lidl Κύπρου με 
τίτλο «Χαρίζουμε Αγάπη», κατά 
την οποία από τις 11 Δεκεμ-
βρίου μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 
2023, με κάθε σκανάρισμα της 
ψηφιακής κάρτας Lidl Plus, η 
εταιρεία προσέφερε €0,50 
στον Αντικαρκινικό  Σύνδεσμο 
Κύπρου. Συγκεκριμένα, κατά 
το διάστημα αυτό πραγματο-
ποιήθηκαν συνολικά 219.589 
σκαναρίσματα, από τα οποία 
συγκεντρώθηκε συνολικά το 
ποσό των €109.794,50, ωστόσο 
η εταιρεία προχώρησε στη δω-
ρεά του ποσού των €110.000.

ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ για παιδιά: 
22502019, ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ 
ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 6-12 Ψαρών, 
2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ
ΠΙ για ενήλικες: 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL, 
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΠΙ για παιδιά: 25202816, 
ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΛΕΜΕ-
ΣΟΥ, Νίκαιας 1, 4131, Κάτω 
Πολεμίδια.
ΛΑΡΝΑΚΑ
ΠΙ για ενήλικες: 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙ-
ΝΑ, Παύλου Βαλδασερίδη 10, 

6018, Λάρνακα.
ΠΙ για παιδιά: 24206132, 
24800438, ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟ-
ΚΟΜΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ, Ηνωμ. 
Πολιτειών, 6301, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ
ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ για παιδιά: 
26848113, ΙΔΙΩΤΙΚΟ ΝΟ-
ΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟΣ, 
Βασιλέως Κωνσταντίνου 82, 
8021, Πάφος,
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 
ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ για παιδιά: 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.
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Γιατί οι κυπριακές 
οµάδες αλλάζουν 

συχνά προπονητή; 
Πότε τον στη-

ρίζεις και πόση 
υποµονή κάνεις; 

Είµαστε µια ιδιαί-
τερη περίπτωση; 

Μήπως, πέρα από 
τ’ αποτελέσµατα, 
θα πρέπει να κοι-

τάµε και πίσω από 
τα κριτήρια πρό-
σληψης εκάστου 

προπονητή;

Π
όση  πίστωση 
χρόνου δίνεις 
σε έναν προ-
πονητή; Πότε 
τον αλλάζεις; 
Μια ζωή η ίδια 
ιστορία στο πο-

δόσφαιρο. Η αλήθεια είναι ότι δε 
υπάρχει ποτέ μια απάντηση, είναι 
αδύνατον και είναι φυσιολογικό. 
Είναι η ερώτηση του... μισού 
εκατομμυρίου.  Είναι πολλοί οι 
παράγοντες, αντικειμενικοί και 
υποκειμενικοί, που καθορίζουν 
την απάντηση:

•Ποιος είναι ο προπονητής. Τι 
ιστορία κουβαλά πίσω του και κυ-
ρίως στον σύλλογο; 

•Ποιος απαντά στην ερώτηση. 
Αν είναι, ας πούμε, ένας συνάδελ-
φος τεχνικός, θα σου πει πως είναι 
απαραίτητο να δίνεται χρόνος και 
να μην υπάρχει βιασύνη. Κάποιος 
άλλος θα δει και από άλλες οπτικές 
γωνίες. 

•Τι πλάνο έχει ο σύλλογος, αν 
μιλάμε για μακροπρόθεσμο ή αν 
μιλάμε για την ανάγκη άμεσης 
επιτυχίας.

•Ποιο το image και το στάτους, 
ποια η ιστορία του συλλόγου ανα-
φορικά με τη συχνότητα αλλαγής 
προπονητών.

•Εννοείται τα αποτελέσματα, 
ακόμη και αν το πλάνο είναι μα-
κροπρόθεσμο.

•Αν η επιλογή τεχνικού ήταν 
ορθή, γιατί αν δεν ήταν, θα είναι 
μεγαλύτερο λάθος η παραμονή 
απ’ ό,τι η απομάκρυνση. 

•Η χώρα στην οποία εργάζε-
ται ο προπονητής και φυσικά η 
ποδοσφαιρική της κουλτούρα. Οι 
Άγγλοι και οι Ιταλοί θα απαντήσουν  
διαφορετικά. 

Εμείς ζούμε στην Κύπρο και, 
βέβαια, είμαστε, ως συνήθως,  στις 
πρώτες θέσεις άλλου ενός αρνη-
τικού φαινομένου. Της συχνότα-
της, μέχρι υπερβολικής, τάσης 
στις αλλαγές προπονητών. Κάθε 
χρόνο, χωρίς καμία απολύτως 

εξαίρεση. Είχαμε περιπτώσεις που 
ο προπονητής αντικαταστάθηκε 
κατά τη διάρκεια της προετοιμα-
σίας, παραμονές της έναρξης του 
πρωταθλήματος, στις πρώτες δύο 
αγωνιστικές, στις δύο τελευταίες. 
Συνήθως ο αριθμός απολύσεων 
είναι παραφουσκωμένος, διότι 
υπήρχαν ομάδες από τα κάτω 
στρώματα της βαθμολογίας που 
τους άλλαζαν σαν... μπλουζίτσες (τα 
πουκάμισα θέλουν και σιδέρωμα!), 
όπως η ∆όξα και ο Ερμής, αλλά 
άμα το ψάξεις σε προηγούμενα 
χρόνια, και οι «μεγάλοι» δεν πή-
γαιναν, ούτε και πάνε πίσω. 

Εδώ; Οι βαθµοί
Στην Κύπρο κατά 99% για τη 

μακροζωΐα ενός προπονητή στον 
πάγκο μετράνε τα αποτελέσματα. 
Τα περί μακροπρόθεσμων πλάνων, 
υπομονής κ.λπ, είναι επίσης κατά 
99% θεωρητικά. Όταν μία ομάδα 
είναι σε κρίση, η δημόσια στήριξη 
του προπονητή μεταφράζεται συ-
νήθως στο.... «μένει μέχρι να φύγει». 

Αλλά ας πάμε στην ερώτηση. Πότε 
τον αλλάζεις τον προπονητή; Για 
να απαντήσεις, θα πρέπει πρώτα 
να εξηγήσεις γιατί τον προσέλαβες 
και με ποια κριτήρια. Υπό πόση 
πίεση, σε πόσο χρονικό διάστη-
μα από την ημέρα που απέλυσες 
τον προηγούμενο; Τι εφόδια του 
έδωσες και τι πραγματικά σου 
είπε όταν έλεγε το ναι. Γιατί λίγοι 
είναι αυτοί που λένε όχι σε μπόλικα 
χιλιαρικάκια τον μήνα. Έστω και 
για λίγο. Είναι και το άλλο. Αυτό 
το... να γνωρίζει την κυπριακή 
πραγματικότητα. Γιατί πρέπει να 
την γνωρίζει δηλαδή; Αν του την 
εξηγήσεις καλά και αν δεν αεροβα-
τεί ερχόμενος από  πιο προηγμένο 
πρωτάθλημα, μια χαρά θα τα πάει. 
Ας ξέρει τα βασικά. Επίπεδο, ισχύς 
αντιπάλων, απαιτήσεις οπαδών. 
Αν ακολουθήσει κατά γράμμα την 
κυπριακή πραγματικότητα (φημο-
λογίες, ψιθυρολογίες, παρεμβάσεις), 
θα τον πάρει σύντομα το ποτάμι. Οι 
χώρες δεν έχουν σημασία. Πολ-
λά τα παραδείγματα επιτυχόντων, 
μετρίων και αποτυχημένων από 
κάθε γωνιά της Ευρώπης. 

Επιστρέφουμε. Πόση υπομο-
νή κάνεις; Όση πρέπει. Τελευταίο 
παράδειγμα, ο Κόσκελα. Κακή επι-
λογή. Όπως κακή επιλογή ήταν 
πέρσι ο Φερέρα.  Όπως λάθος 
αποδείχτηκε, ασχέτως κάποιων 
προσωρινών αποτελεσμάτων, ο 
Αντόνε. Και ο Μιλόγεβιτς. Μιλού-
με για φρέσκιες περιπτώσεις. Αν 
κάνεις λάθος, το διορθώνεις (αν 
και ο Μιλόγεβιτς παραιτήθηκε). 
Αν είναι υπομονετική πέραν του 
κανονικού μια ομάδα, μπορεί και 

να την πατήσει. Ακόμη και η γενι-
κώς μετρημένη ΑΕΚ παρασύρθηκε 
από την ευρωπαϊκή της πορεία και 
δεν έβλεπε ότι έκανε μια τρομερή 
κοιλιά στο δεύτερο μισό του πρω-
ταθλήματος επί Όλτρα. Έσπευσε 
μάλιστα να προχωρήσει σε επέ-
κταση συμβολαίου αμέσως μετά 
την έναρξη της φετινής χρονιάς,  
χωρίς πάλι καλά σημάδια. Τελι-
κά απομάκρυνε τον Ισπανό, αλλά 
έχασε μπόλικο έδαφος. Άργησε η 
Ομόνοια με Αυγουστή; Ουδείς είναι 
βέβαιος, αν είναι θέμα προπονητή 
ή είναι πρώτα θέμα υλικού. Η δε 
Πάφος χορεύει σε τεντωμένο σκοινί. 

Όταν πήρε για τα καλά την κατιούσα 
επί Μπεργκ, τον στήριξε. Αλλά δεν 
υπήρχε επιστροφή και σύντομα 
τον απέλυσε. Το ίδιο κάνει τώρα 
με Καρσέδο. Αν θέλετε όμως την 
άποψή μας, η μόνη ομάδα που 
έμπρακτα ακολουθεί το πλάνο 
στήριξης προπονητή είναι η Νέα 
Σαλαμίνα. Όπως και ο Άρης, που 
έτσι και αλλιώς δεν είχε και δεν 
έχει κανέναν λόγο να μην το κάνει... 

Πάγκος 2023-24
Ας δούμε και λίγο τους αριθ-

μούς της χρονιάς 2023-24. Ο Άρης 
είναι η μοναδική ομάδα που ήταν 
στην 1η κατηγορία και ξεκίνησε τη 
χρονιά με τον τεχνικό που έκλεισε 
την περσινή. Το ίδιο πράττει και η 
ΑΕΖ, που ανέβηκε από τη  δεύτε-
ρη κατηγορία. Πρακτικά ο Λιάσος 
Λουκά είναι ο μακροβιότερος τε-
χνικός σε πάγκο. Ο ΑΠΟΕΛ (Σα 
Πίντο), η Ανόρθωση (Γκαγιέγκο), η 
Πάφος (Καρσέδο) και η Νέα Σαλα-
μίνα (Χριστοδούλου) προσέλαβαν 
προπονητή στις αρχές της χρονιάς 
και με αυτόν πορεύονται. Άρα, έξι 
στις 14 ομάδες έχουν στα 2/3 της 
περιόδου τον ίδιο προπονητή. ∆εν 
είναι άσχημα, αλλά ας μην πα-
νηγυρίζουμε. Μιλούμε για 7-8 
μήνες και ακόμη η σεζόν τρέχει. 
Στο κάτω-κάτω, κανένας τεχνικός 
δεν έκλεισε τη διετία (δύο σεζόν), 
που θεωρείται παγκοσμίως ως 
αποδεχτό διάστημα μακροημέ-
ρευσης τεχνικού. Η Ομόνοια είναι 
η τελευταία ομάδα που έκανε μία 
αλλαγή (Αυγουστή-Ρέκνταλ). Προ-
ηγήθηκαν οι ΑΕΚ (Όλτρα-Μπεν 
Σιμόν), Εθνικός (Λόπεζ-Σατσιάς), 
Καρμιώτισσα (Μπράτου-Χαρα-
λάμπους). Τέσσερεις ομάδες, οι 
Απόλλων (Αντόνε, Μιλόγεβιτς, 
Ματσίν), ΑΕΛ (Χαραλάμπους, 
Κόσκελα, Γαρπόζης), Οθέλλος 
(Γαρπόζης, Σκάζνι, Σακκάς), ∆όξα 
(Σακκάς, Σεργίδης, Πετράκης). ∆εν 
υπολογίζουμε υπηρεσιακούς 
τεχνικούς που έκατσαν στους 
πάγκους για έναν, το πολύ δύο 
αγώνες. Άρα είναι συνολικά 26 
«μόνιμες» παρουσίες τεχνικών. 
Βασικά, σχεδόν για κάθε ομάδα 
είναι σχεδόν δύο παρουσίες. Με 
τα δεδομένα μας είναι νορμάλ; 
Τους αλλάζουμε σαν τα φανε-
λάκια, σαν πουκάμισα, ή μήπως 
είναι μία φυσιολογική κυπριακή 
πραγματικότητα; Γιατί θα πρέπει 
να θυμόμαστε και ένα σημαντικό 
σημείο του ποδοσφαιρικού μας 
DNA. Ρίξαμε τη λέξη πριν. Πα-
ρέμβαση. Τι γίνεται αν ο κόουτς 
(ακόμη και ο μέτριος) δεν δέχεται 
υποδείξεις (σε μετεγγραφές κ.λπ), 
τι γίνεται αν τα θέλω του είναι άλλα; 
Απάντηση: Όπου συμβαίνει αυτό, ο 
προπονητής φεύγει και κατά 90% 
η ομάδα πάει φόρα-κατηφόρα.

H ερώτηση του... 
µισού εκατοµµυρίου

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

Μόλις 6 οµάδες συνεχίζουν µε τον τεχνικό µε τον οποίο  ξεκίνησαν τη 
χρονιά. Μόλις δύο µ’ αυτόν µε τον οποίο  ολοκλήρωσαν την προηγούµενη
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